
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2448
2. 'Αδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Κ. Μητσοτάκη, Γ.

Παπανδρέου και Ν. Φούντα, σελ. 2417, 2429
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 75ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας, το 77ο Δηµοτικό
Σχολείο Αθήνας, το 11ο Γυµνάσιο Νίκαιας "Γιάννης Ρίτσος"
και το 19ο Γυµνάσιο Πάτρας, σελ. 2421, 2423, 2429, 2436,
2447

4. Συλλυπητήρια αναφορά για το χαµό του πρώην Υφυ-
πουργού Εσωτερικών Λ. Τζανή, σελ. 2419, 2420

5. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει τις εκθέσεις στις αιτήσεις εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βου-
λευτών, σελ. 2427

6. Αναφορά στη συµπλήρωση 100 χρόνων από την έναρξη
των Βαλκανικών Πολέµων, σελ. 2433

7. Αναφορά στα επεισόδια έξω από το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας, σελ. 2433, 2442, 2443

8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2438, 2440, 2441, 2444,
2446, 2447, 2448

9. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 2442, 2443, 2446
10. Αναφορά στην επικείµενη επίσκεψη στην Ελλάδα της

Καγκελαρίου της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Γερµανίας κ.  Άγ-
κελα Μέρκελ, σελ. 2443, 2445, 2448

11. Αποχώρηση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού
Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή από τη συζήτηση της επίκαιρης επε-
ρώτησης, σελ. 2444

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 2411-2412
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2412-2416
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

σχετικά µε την πιστοποίηση του ελαιολάδου βάσει των βιο-
δραστικών ουσιών, σελ. 2418

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i) σχετικά µε την αντιµετώπιση της λαθρεµπορίας τσιγά-

ρων, σελ. 2419
ii) σχετικά µε την αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου καυσί-

µων, σελ. 2421
iii) σχετικά µε τους ελέγχους "πόθεν έσχες" και φορολό-

γηση των χρηµάτων που διοχετεύτηκαν στο εξωτερικό από
καλλιτέχνες και πολλούς "επώνυµους", σελ. 2422

γ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων: 

i) σχετικά µε την ανάγκη εφαρµογής ποινικών διατάξεων
για την βλασφηµία των Θείων, σελ. 2423

ii) σχετικά µε τη λήψη µέτρων αποτροπής περιστατικών
βίας κατά αλλοδαπών, σελ. 2426

δ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i) σχετικά µε τις δωρεάν µετακινήσεις των µαθητών, σελ.

2427
ii) σχετικά µε την κατανοµή των θέσεων στους παιδικούς

και βρεφονηπιακούς σταθµούς σε βάρος των δήµων της
Κρήτης, σελ. 2429

iii) σχετικά µε την ανάγκη καταβολής των δεδουλευµένων
στους εργαζόµενους της Δηµοτικής Κοινωφελούς Επιχείρη-
σης Πολιτισµού και Αθλητισµού του Δήµου Κερατσινίου-Δρα-
πετσώνας, σελ. 2431

4. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης του Προέδρου του
Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαου Μιχαλολιάκου
και δεκαεπτά Βουλευτών του Κόµµατός του, προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την ανακήρυξη της Ελλη-
νικής Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης, σελ. 2433-2449

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας,

Εσωτερικών, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, Υγείας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Δη-
µόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, Τουρισµού, Ναυ-
τιλίας και Αιγαίου, Μακεδονίας και Θράκης και Επικρατείας
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου "Τροποποίηση του τελευταίου εδαφίου της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 3 του νόµου 3986/2011 "Επείγοντα
µέτρα Εφαρµογής Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµι-
κής Στρατηγικής 2012-2015" (Α’152), όπως ισχύει", της Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου "Κατάργηση ελάχιστου πο-
σοστού Ελληνικού Δηµοσίου σε ΕΛΠΕ, ΔΕΗ, ΟΠΑΠ, ΟΔΙΕ,
ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, ΕΛΤΑ, Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς, Θεσσα-
λονίκης, Αλεξανδρούπολης, Βόλου, Ελευσίνας, Ηγουµενί-
τσας, Ηρακλείου, Καβάλας, Κέρκυρας, Λαυρίου, Πατρών και
Ραφήνας, καθώς και κατάργηση του άρθρου 11 του νόµου
3631/2008 (Α’6)" και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις", σελ. 2427

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ., σελ. 2427-2439
ΝΑΚΟΣ Α., σελ. 2439-2449
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι., σελ. 2411-2427

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της συλλυπητήριας αναφοράς για το χαµό του
πρώην Υφυπουργού Εσωτερικών Λ. Τζανή:

ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 2419
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Γ. , σελ. 2420
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2420

Β. Επί της αναφοράς για τη συµπλήρωση των 100 χρό-
νων από την έναρξη των Βαλκανικών Πολέµων:

ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2433

Γ. Επί της αναφοράς στα επεισόδια στο Υπουργείο Εθνι-
κής  Άµυνας:

ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 2442
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 2443
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2433

Δ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 2438

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΒ’
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ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 2446, 2447, 2448

ΝΑΚΟΣ Α. , σελ. 2440, 2441, 2444, 2446,
2447, 2448

Ε. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 2442, 2443, 2446
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 2446
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 2446
ΝΑΚΟΣ Α. , σελ. 2442, 2443, 2446
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 2442, 2443

ΣΤ. Επί της επίσκεψης στην Ελλάδα της Καγκελαρίου
της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Γερµανίας κ.  Άγκελας Μέρ-
κελ:

ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 2443
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 2445
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 2448

Ζ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 2427, 2428
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 2424, 2425, 2426, 2427
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 2418
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 2424, 2429, 2430
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 2419, 2420, 2421
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 2426

ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 2431
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Γ. , σελ. 2420, 2421, 2422, 2423
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 2421
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 2422, 2423
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 2423, 2424, 2425
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 2428, 2429, 2430, 2431,

2432
ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ Α. , σελ. 2418, 2419

Η. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 2442, 2444
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 2443
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 2434
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 2435
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 2433, 2438, 2444
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 2437
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 2438, 2443, 2444, 2445,

2446
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 2445, 2446
ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2436
ΜΙΧΟΣ Ν. , σελ. 2438
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 2447, 2448
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 2437
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 2440, 2441
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 2439, 2440, 2441, 2448



Αθήνα, σήµερα στις 5 Οκτωβρίου, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
10.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ  ΤΡΑΓΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη-
Αικατερινάρη, Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Θεόφιλος ΑΪβατζόγλου αι-
τείται να ακυρωθεί η απόφαση της Γ’Διοίκησης Στρατολογικών
Υπηρεσιών η οποία τον κήρυξε ως ανυπότακτο.

2) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Χρήστος Οικονόµου αιτεί-
ται να προχωρήσει άµεσα η διαδικασία επανεξέτασης για τη συ-
νέχιση της αναπηρικής του σύνταξης.

3) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι ψαράδες της Κορώνης του Δήµου
Πύλου-Νέστορος Ν. Μεσσηνίας καταγγέλλουν ότι οι εργασίες
συγκεκριµένης εταιρείας στην περιοχή καταστρέφουν την πε-
ριοχή γύρω από το νησί Βενέτικο.

4) Ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Καστοριάς αιτείται την
ανάκληση της απόφασης περί µετακινήσεως 195 συνοριοφυλά-
κων.

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Μινώα Πεδιάδας Ν. Ηρα-
κλείου αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του ΙΚΑ Αρκαλοχω-
ρίου και την αναβάθµισή του σε Υποκατάστηµα.

6) Οι Βουλευτές, Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ και
Β’ Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Επενδυτών Φωτοβολταϊκών αι-
τείται την επανεξέταση θέµατος που αφορά την επιβολή προσω-
ρινής εισφοράς στους παραγωγούς ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας που έχουν ήδη συµβάσεις.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-

ΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην
απόφαση µεταφοράς της έδρας του ENISA σπό το Ηράκλειο σε
άλλη περιοχή.

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Πολυµελών Οικο-
γενειών µε  Τρία Τέκνα Ελλάδος διαµαρτύρεται για τη µείωση
του αφορολόγητου, γεγονός που συνεπάγεται σοβαρές συνέ-
πειες για τις οικογένειές τους. 

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο πρόβληµα
του Εθνικού Πάρκου Υγρότοπου Κοτυχίου - Στροφιλιάς.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Πολυτέκνων Δυτικής
Μακεδονίας  εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τα υφιστάµενα οι-
κονοµικά µέτρα, καθώς και τον αυξηµένο ΦΠΑ.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η ‘Ενωση Ιατρών ΕΟΠΥΥ αιτείται
άµεση συνάντηση µε τον αρµόδιο Υπουργό µε σκοπό τη  λήψη
µέτρων στήριξης του Ταµείου υπό το βάρος των τεράστιων
χρεών.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Εργατικό Κέντρο Ηρακλείου
διαµαρτύρεται για τις συνοπτικές και αδιαφανείς διαδικασίες µε
τις οποίες κατεδαφίζεται η κοινωνική ασφάλιση και υγεία.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι Οµοσπονδίες των Σωµάτων
Ασφαλείας εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για πειθαρχική
δίωξη συναδέλφου τους που υπερασπίστηκε συνδικαλιστικά
τους δικαιώµατα.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων
του Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου αιτείται την επανακεφαλαιοποί-
ηση του Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου.

15) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµατείων
Εργαζοµένων ΥΠΕΧΩΔΕ αιτείται την ανάκληση της απόφασης
δίωξης του Γραµµατέα της Οµοσπονδίας για µια λειτουργικά
ανεξάρτητη δηµόσια διοίκηση.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Φλώρινας αιτείται
την οικονοµική του ενίσχυση εν όψει του χειµώνα και των δυσµε-
νών καιρικών συνθηκών στην περιοχή.

17) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Δηµήτριος Σεβαστάκης διαµαρ-
τύρεται για την άρνηση  ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης σε
ζήτηµα υγείας του πατέρα του.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στη διαµαρτυ-
ρία για τον αποκλεισµό των οικιακών φωτοβολταικών από την
Πελοπόννησο λόγω χαρακτηρισµού της περιοχής ως περιοχής
κορεσµένου δικτύου για απορρόφηση ισχύος από σταθµούς
ΑΠΕ.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στις ελλείψεις
σε τεχνικά µέσα και σε οικονοµικούς πόρους για τον καθαρισµό
ποταµών και χειµάρρων της Αιγιάλειας του Νοµού Αχαίας.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στα οικονοµικά
προβλήµατα των εργαζοµένων στα ΕΑΣ Αιγίου.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην αγωνία
των γονέων πενταµελούς οικογένειας σχετικά µε τη βοήθεια για
την προµήθεια ειδικών παπουτσιών για το επτάµηνο αγοράκι
τους. 

22) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας αιτείται ενηµέρωση από τον αρ-
µόδιο Υπουργό σχετικά µε την επικείµενη συγχώνευση και
λειτουργία του Τµήµατος Σκολίωσης και Σπονδυλικής Στήλης
του Νοσοκοµείου ΚΑΤ.

23) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Υπαλλήλων Λιµανιών
Ελλάδας εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για τη µη συµµετοχή εκ-
προσώπων των εργαζοµένων, των πολιτικών κοµµάτων και άλλων
εµπλεκόµενων φορέων στη διοργάνωση ηµερίδας από το Υπουρ-
γείο Ναυτιλίας και Αιγαίου.

24) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι εργαζόµενοι της ATE LEASING
A.E. αιτούνται τη διασφάλιση της θέσης εργασίας τους και την
ίση µεταχείριση όλων των εργαζοµένων της ATE BANK.

25) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Τελωνείο Σκύδρας Ν. Πέλ-
λας αιτείται τη συστέγαση της ΔΟΥ Σκύδρας και του Γενικού Χη-
µείου του Κράτους στο ίδιο κτήριο µε το Τελωνείο Σκύδρας.

26) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι κυρίες Κωνσταντίνα και Νεκτα-
ρία Τσίρµπα καταθέτουν έγγραφα µε τα οποία αποδεικνύεται η
ασθένειά τους και η κατάσταση ανεργίας στην οποία βρίσκονται,
κάνοντας απαραίτητη την εύρεση εργασίας.

27) Οι Βουλευτές, Αρκαδίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΣ και
Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  ο Δήµος Νότιας Κυνουρίας Ν. Αρκαδίας αιτείται τη µείωση
των τιµών εκκίνησης και των συντελεστών αύξησης του προσ-
διορισµού της φορολογητέας αντικειµενικής αξίας των ακινήτων
της περιοχής.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην άσχηµη
κατάσταση που επικρατεί στην Πλατεία Όλγας Πατρών καθώς
και στην αδιαφορία των αρµόδιων τοπικών αρχών.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο Σκαγιοπού-
λειο κληροδότηµα, καθώς και στις ΕΔΕ που πρέπει να γίνουν
ώστε να αξιοποιηθεί.

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε ιατρό της
Πάτρας που προβαίνει σε συναλλαγές µε ιδιώτες ενώ υπηρετεί
σε Κέντρο Υγείας.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην άσκοπη
δαπάνη στην περιφέρεια σχετικά µε ληγµένα χρώµατα που χρη-
σιµοποιήθηκαν για τη διαγράµµιση δρόµου.

32) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο
Σύλλογος Εργαζοµένων της «Εγνατία Οδός Α.Ε.» καταγγέλλει
την επιδιωκόµενη από την Κυβέρνηση εκποίηση της Εγνατίας
Οδού και των κάθετων αξόνων της ως εξαιρετικά επιζήµια για
τους πολίτες και το δηµόσιο συµφέρον.

33) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι εκπρόσωποι του Επαγ-
γελµατικού Επιµελητηρίου Αθηνών και του Δικηγορικού Συλλό-
γου Αθηνών διαµαρτύρονται για τη φορολογική στοχοποίηση
των ελεύθερων επαγγελµατιών µε τη σχεδιαζόµενη αλλαγή στον
τρόπο φορολόγησής τους.

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε αλλο-
δαπές αποκλειστικές νοσοκόµες που απασχολούνται  παράνοµα
στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Πατρών και στον «Άγιο
Ανδρέα».

35) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε ανοιχτή
επιστολή προς τον αρµόδιο Υπουργό και ειδικότερα στην ανάγκη
για ριζοσπαστικές αλλαγές που πρέπει να γίνουν στην Παιδεία.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αδυ-
ναµία της Δηµοτικής Αστυνοµίας να επιβάλει την τάξη στο
κέντρο της Πάτρας.

37) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η ‘Ενωση Οινοποιητικών Συνεταιρισµών
Σάµου καταγγέλλει την απόπειρα ακύρωσης στην πράξη του
αναγκαστικού νόµου 6085/1934 σχετικά µε τα προβλήµατα των
αµπελοπαραγωγών.

38) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΠΑΥΛΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία αιτείται την παράταση της προθεσµίας
υπαγωγής στη ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων οφειλών, των αγρο-
τών οφειλετών προς τους ΟΤΑ Α’ βαθµού.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 167/17-07-2012 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Στρατούλη Δηµήτριο, Μπόλαρη Μαρίας, Χαραλαµπίδου Δέ-
σποινας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/18237/1862/6-9-2012
έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:

2412 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 893/21-08-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κασιδιάρη Ηλία δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 936/10-9-2012 έγγραφο

από τον Υπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη απάντηση:

2414 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 894/21-08-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Λαγού Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 364/5-9-2012 έγγραφο

από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων  η ακόλουθη απάντηση:
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2416 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, οι Βουλευτές, κύριοι Κυριάκος Μητσοτάκης και Γεώρ-
γιος Παπανδρέου, ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Η Βουλή ενέκρινε τις ζη-

τηθείσες άδειες.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµεθα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 361/2-10-2012 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-
ωργίου Κασαπίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την πιστοποίηση του ελαιολάδου βάσει
των βιοδραστικών ουσιών.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά, για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτησή σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητέ κύριε καθηγητά στη Γεωπονική

Σχολή, είναι ένα εξειδικευµένο θέµα, αλλά πολύ σηµαντικό και
για τους ελαιοπαραγωγούς και για τη χώρα και για την εθνική
µας οικονοµία. Είναι µια µεγάλη ευκαιρία για την πατρίδα µας
από αυτήν τη χρονιά, γιατί µε την εφαρµογή του Ευρωπαϊκού Κα-
νονισµού 432, δίνεται η δυνατότητα να πιστοποιούνται και να ση-
µαίνονται τα ελαιόλαδα, τα οποία έχουν µια αυξηµένη περιεκτικό-
τητα σε κάποιες βιοδραστικές ουσίες, όπως λέγονται, ωφέλιµες
για την υγεία, συγκεκριµένα µε την ονοµασία τους: ελαιοκανθάλη
και ελαιασίνη.

Αυτό τι σηµαίνει στην πράξη; Σηµαίνει ότι βάσει επιστηµονικών
ερευνών, επειδή αυτές οι ουσίες έχουν υγειοπροστατευτική
δράση, ιδιαίτερα για το καρδιαγγειακό σύστηµα, θα δίνεται η δυ-
νατότητα στον παραγωγό να προσφέρει το προϊόν του αυτό σε
καλύτερες αγορές και σίγουρα σε καλύτερες τιµές, αφού θα έχει
πρόσθετα πλεονεκτήµατα, όπως αυτά που προαναφέραµε.

Δεδοµένου ότι έχει γίνει και µία έρευνα από πολλά ερευνητικά
δείγµατα στη χώρα και τελευταία από τη Φαρµακευτική Αθηνών,
από το Τµήµα Φαρµακογνωσίας, βρέθηκε µέσα σε δείγµατα που
αναλύθηκαν από όλη την Ελλάδα, ότι το ελληνικό ελαιόλαδο
στην συντριπτική του πλειοψηφία, έχει αυξηµένα ποσοστά αυτών
των ουσιών και µπορεί κάλλιστα να περάσει αυτό το όριο που
θέτει ο Ευρωπαϊκός Κανονισµός. Και µπορούµε να προχωρή-
σουµε από φέτος κιόλας στη σήµανση και την οργάνωση της πα-
ραγωγής, µε αυτές τις προδιαγραφές. 

Χρειάζεται όµως µια ενηµέρωση στους παραγωγούς, να µά-
θουν ότι κάτω από συγκεκριµένες συνθήκες και προϋποθέσεις,
παράγονται και διαφυλάσσονται αυτές οι ουσίες µέσα στο ελαι-
όλαδο και παράλληλα να προχωρήσουµε και στην πιστοποίηση
ενός εργαστηρίου ή περισσοτέρων άλλων, για να µπορούν να
κάνουν αυτήν τη διαπίστευση και την πιστοποίηση στο ελαιόλαδο
και αυτό θα πρέπει προφανώς να γίνει από το Υπουργείο σας.

Το ερώτηµα είναι τι γίνεται µέχρι σήµερα, από πλευράς του
Υπουργείου πρώτον, ως προς την ενηµέρωση των παραγωγών
για αυτά τα νεότερα δεδοµένα, επιστηµονικά και διοικητικά, του
Ευρωπαϊκού Κανονισµού και δεύτερον, τι γίνεται ως προς τις
ενέργειες για την οργάνωση του µηχανισµού πιστοποίησης του
ελαιολάδου στη χώρα µας, µε πρωτοβουλία του Υπουργείου
σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Κασαπίδη.
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Αθανάσιος Τσαυτάρης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και
τον κ. Κασαπίδη που είναι και φοιτητής µου, για τη συγκεκριµένη
επίκαιρη ερώτηση, γιατί µας δίνει την ευκαιρία να εξειδικεύσουµε
λίγο περισσότερο τη γενικότερη πολιτική που λέµε: «ενίσχυση
της ποιότητας των ελληνικών γεωργικών προϊόντων».

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί όπως κι εσείς επισηµάνατε για τη συγ-
κεκριµένη περίπτωση του ελαιολάδου, υπάρχουν αντίστοιχες τέ-
τοιες µετρήσεις πέραν αυτών που έκαναν ο κ. Μαγιάτης και η κ.
Μέλλιου, για την ελιά. Θα σας αναφέρω και συγκεκριµένα νού-
µερα. Υπάρχουν αντίστοιχες µετρήσεις για το κρασί και τη ρε-
σβερατρόλη. Υπάρχουν αντίστοιχες µετρήσεις από τις δικές µας
µάλιστα οµάδες στη Θεσσαλονίκη για τις σουλφοραφάνες των

ελληνικών λαχανικών και ιδιαίτερα του µπρόκολου και του σκόρ-
δου, όπως επίσης αντίστοιχες µετρήσεις της κ. Τριχοπούλου για
τις χορτόπιτες κ.ο.κ.. Ο κατάλογος είναι µεγάλος.

Η δική µας προσπάθεια γίνεται στo πλαίσιo αυτού του Κανονι-
σµού. Θα πρέπει να διευκρινίσω µάλιστα ότι δεν πρόκειται περί
ενός νέου κανονισµού. Ο Κανονισµός που διέπει τις συγκεκριµέ-
νες διαδικασίες είναι σε ισχύ από το 2006 και είναι ο 1924. Στο
άρθρο 13 ο Κανονισµός αυτός επιτρέπει πλέον για πρώτη φορά,
να δηµιουργηθεί ένας κατάλογος στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το
ποια προϊόντα και ποιες ουσίες µπορούν να δηλώνονται και µε
ποιον τρόπο, στην ετικέτα, ότι το συγκεκριµένο προϊόν περιέχει
αυτήν τη βιοδραστική ουσία.

Στην ουσία αυτός ο κατάλογος έχει φτιαχτεί και δηµοσιοποι-
ήθηκε. Μάλιστα, όπως θα είδατε, ήδη το Υπουργείο έκανε προ-
σπάθειες και στον κατάλογο αυτόν είναι και µία τέτοια πολυφαι-
νολική βιοδραστική ουσία για το λάδι. Όµως πρέπει να γνωρίζετε
ότι ο κατάλογος αυτός δεν αφορά µονάχα τη συγκεκριµένη
ουσία για την Ελλάδα. Είναι κοινός πλέον κατάλογος για τα ευ-
ρωπαϊκά κράτη και µπορεί κάποιος, βάσει αυτού του καταλόγου,
να πει «ναι, το δικό µου ελαιόλαδο έχει αυτήν την ουσία» ή «το
δικό µου κρασί έχει αυτήν την ουσία» σ’ αυτά τα χαρακτηριστικά.
Όπως κι εσείς επισηµάνατε όµως χρειάζεται καλή επιστηµονική
τεκµηρίωση για να µπορεί κανείς να υποστηρίξει αυτήν την ιδιό-
τητά του. 

Δεύτερον, δεν πρόκειται περί πιστοποίησης. Πρόκειται περί
δυνατότητας να βάλεις στην ετικέτα χηµικές διακρίσεις. Ο Κανο-
νισµός αυτό που προσπαθεί να κάνει, είναι να βάλει κανόνες σ’
αυτό το πράγµα, προκειµένου να µην πάµε στην άλλη πλευρά.
Να δώσουµε ακριβείς πληροφορίες, τεκµηριωµένες πληροφο-
ρίες, να δείξουµε πότε ισχύει αυτό το ευεργετικό αποτέλεσµα
και να µην παραπλανήσουµε τον καταναλωτή.

Όµως το δικό µας περιβάλλον, η δική µας βιοποικιλότητα, η
πληθώρα των ποικιλιών που έχουµε, µας δίνει τη δυνατότητα
πραγµατικά να αναγνωρίσουµε κατάλληλες ποικιλίες. Όπως κι
εσείς επισηµαίνετε, τα λάδια µαζεύτηκαν από το Υπουργείο Γε-
ωργίας και δόθηκαν τυποποιηµένα, αλλά πιστοποιηµένα προ-
ϊόντα ονοµασίας προέλευσης. Αυτά ανέλυσε και το συγκεκριµένο
εργαστήριο και έτσι πρέπει να γίνεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Προσπαθούµε µε τα υπάρχοντα εργαστήρια πιστοποιώντας τα
εργαστήρια αυτά, καθ’ εαυτά, κατά κατηγορία. Δεν µας ενδια-
φέρει αν είναι ένα εργαστήριο στο πανεπιστήµιο ή αν είναι του
Γενικού Χηµείου του Κράτους ή αν είναι στη Θεσσαλονίκη, στο
ΜΑΙΧ ή αν είναι στα δικά µας ινστιτούτα του ΕΘΙΑΓΕ. Προσπα-
θούµε χωρίς µεγάλες δαπάνες, δικτυώνοντας αυτά τα εργαστή-
ρια και αναπτύσσοντας το καθένα για την κατάλληλη µέτρηση,
να αξιοποιήσουµε τις υπάρχουσες υποδοµές. Το πιο σηµαντικό
όµως είναι να έχουµε ακριβείς και τεκµηριωµένες µετρήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θέλω να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχετε και µια δευτερο-
λογία, κύριε Υπουργέ. Θα πείτε και µερικά στη δευτερολογία
σας.

Ορίστε, κύριε Κασαπίδη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι για την

εξειδίκευση που µπορεί να προχωρήσει και στον τοµέα της γε-
ωργίας, σύµφωνα µε τα νεότερα επιστηµονικά δεδοµένα και τις
δυνατότητες που µας δίνει η επιστήµη, για να µπορέσουµε να
αναβαθµίσουµε πραγµατικά την ελληνική γεωργία και την ελλη-
νική παραγωγή. Δράττοµαι της ευκαιρίας, της παρουσίας τού συ-
ναδέλφου σας Υπουργού, κ. Μαυραγάνη, να πω ότι αν προχωρή-
σουµε σωστά και οργανωµένα σ’ αυτήν την οργάνωση της πα-
ραγωγής και τη σωστή συσκευασία, τυποποίηση και ιχνηλασιµό-
τητα –έτσι είναι πράγµατι αυτά τα ελαιόλαδα που φτάνουν στην
αγορά όπως προκύπτουν από τις αναλύσεις- τότε εκτιµάται ότι
θα ανέβει η τιµή του παραγωγού µέχρι και ένα ευρώ στο λίτρο.

Αν σήµερα δηλαδή πωλείται στα 2 ευρώ, µπορεί από φέτος -
αν προχωρήσουµε έγκαιρα- από τις 14 Δεκεµβρίου και µετά, να
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αυξηθεί η τιµή τού παραγωγού κατά ένα ευρώ το λίτρο, διότι τα
ελαιόλαδα αυτά µε τα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά, της ίδιας
ποιοτικής κατηγορίας, στην Αµερική πωλούνται στα 15 δολάρια
το µισό λίτρο. 

Δεν λέµε εµείς ότι θα φτάσουµε σε αυτήν την τιµή για τον πα-
ραγωγό, αλλά έστω και ένα ευρώ, καταλαβαίνετε τι σηµαίνει,
κύριε Υπουργέ, και για τον παραγωγό, αλλά και τα έσοδα του
κράτους, αν αναλογιστούµε ότι περίπου εκατόν πενήντα χιλιάδες
τόνοι ελαιολάδου θα δώσουν περίπου 150.000.000 επιπλέον,
έσοδα στους παραγωγούς και κατ’ επέκταση στο κράτος. 

Εγώ ήθελα να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, ότι ο µηχανισµός
για τη σήµανση και τη διάθεση αυτών των ελαιολάδων θα πρέπει
να γίνει γρήγορα, να διαπιστευθεί και η µέθοδος αλλά και τα ερ-
γαστήρια. Πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν  ότι έχουµε και τρεις ανε-
νεργές υποδοµές, µία στα Χανιά, µία στη Μεσσηνία και µία στη
Μυτιλήνη, πέραν των εργαστηρίων που αναφέρατε όπου υπάρ-
χουν µηχανήµατα «του κουτιού» και παραµένουν ανενεργά εδώ
και πέντε χρόνια. Φοβάµαι µάλιστα ότι τα µηχανήµατα αυτά,
αξίας µερικών εκατοµµυρίων ευρώ, είναι πλέον άχρηστα λόγω
της µη χρησιµοποίησής τους εδώ και τόσα χρόνια. Δεν πρέπει
να περιµένουµε άλλο προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Ένα πολύ σηµαντικό είναι, ότι αν δεν ενηµερωθούν από φέτος
οι παραγωγοί ότι θα πρέπει να κάνουν, για παράδειγµα ψυχρή
έκθλιψη, για να µην καταστρέφουν τις πολυφαινόλες, να συλλέ-
γουν πρώιµα τον καρπό, το αγουρέλαιο και να διαλέγουν τις ποι-
κιλίες ξεχωριστά και όχι όλες µαζί, για να βγάλουν αυτά τα
ποιοτικά χαρακτηριστικά στο ελαιόλαδο, τότε δεν θα µπορέ-
σουµε από φέτος να φτάσουµε στο επίπεδο που θέλουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έχετε δίκιο, γι’ αυτό µε είδατε ότι είµαι επιφυ-
λακτικός στο να φτιάξουµε και άλλα καινούργια εργαστήρια.
Προσπαθώ να δείξω ότι αξιοποιώντας τις υπάρχουσες υποδο-
µές, δίνοντας εξειδίκευση και πιστοποίηση σε αυτά που υπάρ-
χουν, µπορούµε να κάνουµε τη δουλειά µας χωρίς να ξοδεύουµε
πολύ περισσότερα πράγµατα, γιατί ακόµα και για το ελαιόλαδο,
όπως επισηµάνατε, βρήκαµε εξαιρετικές υποδοµές. 

Θέλω να επισηµάνω δύο ακόµα θέµατα. Πέραν του ελαιολά-
δου έχουµε αντίστοιχες µετρήσεις για το µασλινικό οξύ για τις
ελιές. Είδαµε για παράδειγµα τις αµερικανικές ελιές που ποτί-
ζονται, να έχουν από είκοσι έως σαράντα mg από αυτήν την
ουσία, ενώ οι ισπανικές µε τον τρόπο που εξάγονται, εκθλίβονται,
όπως είπατε και εσείς, µε το καυστικό οξύ, το καυστικό κάλλιο
και έχουν γύρω στα πεντακόσια mg. Έχουµε δει και δικές µας
κορωναίικες ελιές να έχουν περίπου χίλια πεντακόσια mg. Ειδικά
οι πράσινες βιολογικές έχουν τόσο ψηλά, οι δε θρούµπες που
είναι στεγνωµένες –ας το πούµε- µε ξηρό τρόπο και αλάτι έχουν
τρεις χιλιάδες mg. Με µια ελιά δηλαδή, µπορεί κανείς να πάρει
τόσο λάδι όσο θα έπαιρνε µε τρία κιλά από τον άλλο τρόπο. Είναι
καταπληκτικά αυτά τα αποτελέσµατα. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι ο ΕΦΕΤ είναι υπεύθυνος γι’
αυτήν τη διαδικασία και είναι ο competent authority για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Αυτός µαζεύει τα στοιχεία. Αυτός µαζεύει, µαζί
µε το δικό µας ελληνικό Οργανισµό «ΔΗΜΗΤΡΑ», τα εργαστήρια
και τα πιστοποιούν, για να κάνουν αυτές τις δουλειές. Επίσης
αυτός στέλνει τα επιστηµονικά δεδοµένα στον ΕFSA, τον Ευρω-
παϊκό Οργανισµό για την επιστηµονική γνωµάτευση των σχετικών
δεδοµένων, για τη διατροφή και µόνο, όταν αυτοί πουν ότι συµ-
φωνούν µε αυτά τα δεδοµένα, η διεργασία έχει τη δυνατότητα
να ενταχθεί στον κατάλογο κ.ο.κ.

Επίσης θέλω να πω κάτι που πρέπει να µας κάνει προσεκτικούς
και θα σας παρακαλούσα να ακούσετε την επιστηµονική µου εµ-
πειρία σε αυτό το θέµα. Εµείς προσπαθούµε να δείξουµε κάποιο
σύνολο συστατικών, που οργανωµένα και συνολικά, δίνουν ένα
ευεργετικό αποτέλεσµα. Δεν θέλουµε να πολυεστιάσουµε µόνο
σε ένα συστατικό. 

Θα σας πω το παράδειγµα της ρεσβερατρόλης για το κρασί.
Ξέρετε ότι το κόκκινο κρασί οφείλει τα ευεργετικά του αποτελέ-

σµατα, ως προς το καρδιαγγειακό µας σύστηµα, κυρίως σε
αυτήν την ουσία. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί πραγµατικά κάποιες
ποικιλίες κρασιών µας, σε κάποια συγκεκριµένα περιβάλλοντα
της Ελλάδος –µε βάση δηλαδή τις εδαφοκλιµατικές συνθήκες ή
ιδιαίτερα σε κάποιες ξηροθερµικές χρονιές- έχουν πολύ υψηλά
ποσοστά ρεσβερατρόλης. Θα κάνουµε τέτοιου είδους διεργα-
σίες για να υποστηρίξουµε και αυτό το θέµα. 

Ιδιαίτερα µάλιστα οι διεργασίες µας εστιάζονται στην αλυσίδα
διακίνησης, στην τυποποίηση και στη διακίνηση, στο να τονί-
σουµε αυτά τα χαρακτηριστικά στις δράσεις προώθησης της
αγοράς που κάνουµε είτε στο εσωτερικό είτε κυρίως στο εξωτε-
ρικό.  Θέλει όµως µία προσοχή, διότι αν εστιάσεις όλη την πολι-
τική σου σε µία ουσία, ας πούµε στη ρεσβερατρόλη στο κρασί,
έρχονται οι Γάλλοι και τη συνθέτουν χηµικά πλέον. Εµείς λέµε:
«πάρτε το δικό µας, γιατί έχει είκοσι τέσσερα  µιλιγκράµ». Αυτοί
βάζουν σαράντα  -διότι το συνέθεσαν χηµικά, µε επιστηµονικό
τρόπο- και σου ακυρώνουν αυτήν τη διεργασία πλέον, δείχνον-
τας ότι το κρασί τους είναι ποιοτικότερο ως προς το συγκεκρι-
µένο στοιχείο. Γι’ αυτό θέλουµε να αναδείξουµε τον φυσικό
τρόπο παρουσίας µιας συγκεκριµένης σύστασης οργανοληπτι-
κών χαρακτηριστικών, όπως επίσης και δευτερογενών µεταβολι-
τών βιοδραστικών ουσιών έτσι, ώστε να είµαστε πιο ασφαλείς σ’
αυτές τις διεργασίες. 

Σας ευχαριστώ πάντως για την ερώτησή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. Ήσασταν πολύ κατατοπιστικός και νο-
µίζω ότι το συµπέρασµα είναι, ότι πρέπει να πίνουµε ελληνικά
κρασιά!

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 380/2-10-2012 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς –Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Πα-
ναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε την αντιµετώπιση της λαθρεµπορίας τσιγάρων. 

Ορίστε, κύριε Κουρουµπλή, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανθρώπινα

–πιστεύω ότι διερµηνεύω και τα αισθήµατα της Αίθουσας- θα
ήθελα να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στην οικογένεια ενός
πρώην συναδέλφου, ο οποίος βρέθηκε σ’ ένα αποτέλεσµα τρα-
γικό για τη ζωή, στα δύο παιδιά του και στη γυναίκα του και ας
γίνει αυτό παράδειγµα για όλους –είναι ένα από τα πολλά θύµατα
της κρίσης, γιατί στην Ελλάδα πλέον οι αυτοκτονίες πήραν εκρη-
κτικές διαστάσεις- ώστε πριν υπάρξει η οποιαδήποτε τεκµη-
ρίωση, να µην κατηγορείται ένας άνθρωπος και να υπάρχει µία
προσοχή σ’ αυτού του είδους τις δηµοσιεύσεις.

Κύριε Πρόεδρε, το λαθρεµπόριο καυσίµων ανθεί και δεν τολ-
µούµε, ενώ υπάρχουν συστήµατα, να βάλουµε το ηλεκτρονικό
σύστηµα εκροών και εισροών από την κάνουλα, όπως λένε οι ει-
δικοί. Το εµπόριο κι αυτό βασιλεύει και λέγεται από τους φορείς
των επιµελητηρίων ότι πάνω από 6 δισεκατοµµύρια ευρώ χάνον-
ται από ΦΠΑ, ενώ υπάρχει και θα µπορούσε να χρησιµοποιηθεί
το περίφηµο σύστηµα X-RAY -το οποίο µάλιστα πληροφορούµαι
ότι και το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας το προέβλεπε στις προ-
γραµµατικές, προεκλογικές του δεσµεύσεις- που µπορεί να
«ακτινογραφεί» τις νταλίκες και τα κοντέινερ κι έτσι να κλείσει
αυτή η δυνατότητα, να εισάγονται τέτοιου είδους προϊόντα.
Όταν σήµερα ζούµε µαρτυρικές στιγµές στο πλαίσιο της δια-
πραγµάτευσης και ακούµε ότι η τρόικα αιτείται 3,5 από τα 13 δι-
σεκατοµµύρια να πέσουν επί της κεφαλής των συνταξιούχων,
των επιδοµατούχων και των εργαζοµένων και µάλιστα να κοπεί
και η απαλλαγή των παιδιών από το φόρο, κύριε Πρόεδρε, τη
στιγµή που έχουµε δηµογραφικό πρόβληµα, υπάρχει άλλος ένας
τοµέας λαθρεµπορίας, αυτός των τσιγάρων, και µάλιστα κύριε
Πρόεδρε, το κράτος στην περίπτωση αυτή, κατά µονάδα, χάνει
το µεγαλύτερο ποσοστό, πάνω από 80% µε 85%! 

Και δεν έχουµε µόνο τη λαθρεµπορία, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε
και πρόβληµα υγείας, διότι δεν είναι µόνον τα τσιγάρα που εξά-
γονται και εισάγονται µε διάφορους τρόπους λόγω της αδυνα-
µίας του συστήµατος να παρακολουθήσει αυτού του είδους τις
διαδικασίες, αλλά ακούγεται ότι εισάγονται και «µαϊµού» τσι-
γάρα, τα οποία είναι πολύ επιβαρυντικά και για την υγεία των πο-
λιτών. Αυτό λοιπόν είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο ζήτηµα, το οποίο
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δεν το έχουµε αγγίξει. 
Ακούγεται, κύριε Πρόεδρε, ότι ακόµα και τα σκάφη του Λιµε-

νικού που δεν έχουν βενζίνη ή είναι αγκυροβοληµένα –γιατί τα
περισσότερα είναι χαλασµένα- είναι ίσως ένας λόγος κάποιων
δυνάµεων, που θέλουν να συντηρήσουν αυτόν τον τοµέα της λα-
θρεµπορίας, γιατί µιλάµε για εκατοντάδες εκατοµµύρια που
χάνει το κράτος, όταν –από την άλλη µεριά- αναγκάζεται να κάνει
περικοπές και σε ζητήµατα υγείας και σε ζητήµατα κοινωνικών
παροχών. 

Το ερώτηµα που τίθεται, κύριε Πρόεδρε, είναι γιατί γι’ άλλη
µια φορά το πολιτικό σύστηµα και το πολιτικό προσωπικό βρί-
σκεται εκτεθειµένο στη συνείδηση της κοινωνίας, η οποία καλεί-
ται να πληρώσει το µάρµαρο, όταν ορισµένα συµφέροντα και
κυκλώµατα ανθούν. 

Επ’ αυτού είναι το αίτηµα, να µας απαντήσει η Κυβέρνηση,
διότι ακούγεται, κύριε Πρόεδρε, ότι ακόµα και οι εταιρείες κα-
πνού εµπλέκονται σε αυτήν την εταιρεία. Και ποιος χάνει; Το κρά-
τος και οι περιπτερούχοι! Αυτοί είναι που χάνουν απ’ αυτήν την
υπόθεση, η οποία µέχρι σήµερα για τον άλφα ή βήτα λόγο µένει
στα αζήτητα.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. Θα έχετε το λόγο και στη δευτερολογία σας να πείτε
τα υπόλοιπα.

Κύριε Υπουργέ, πριν σας δώσω το λόγο, οφείλω και εγώ διερ-
µηνεύοντας τα αισθήµατα όλης της Αίθουσας και όλων των πλευ-
ρών, όλων των κοµµάτων, να στείλω τα ειλικρινή µας συλλυπητή-
ρια προς την οικογένεια του εκλιπόντος συναδέλφου µας, ο
οποίος τουλάχιστον απέδειξε µε περίτρανο –µε τον δυσκολό-
τερο- τρόπο, ότι  οι Έλληνες πολιτικοί έχουν φιλότιµο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά για να
απαντήσετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, και εγώ µε τη σειρά µου, ως άνθρωπος, νιώθω
βαθύτατα συγκινηµένος από την πράξη τού συνανθρώπου µας
και εκφράζω τα βαθιά συλλυπητήρια στην οικογένειά του. Από
αυτήν την Αίθουσα είχα δηλώσει κατ’ επανάληψη, ότι όποιος
ερευνάται –και αν ερευνάται- είναι αθώος µέχρι να αποδειχθεί η
ενοχή του. 

Ως προς την επίκαιρη ερώτηση που υπέβαλε ο κύριος Βουλευ-
τής, θα ήθελα να απαντήσω ότι το Υπουργείο Οικονοµικών, πα-
ραλαµβάνοντας την κατάσταση τον προηγούµενο Ιούνιο, είχε
βρει ένα πόρισµα που είχε συνταχθεί µετά από µια ανοιχτή πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, για τεχνολογικές λύσεις,
που έχουν αναπτυχθεί και µπορούν να εφαρµοστούν για την επι-
σήµανση των προϊόντων καπνού και των αλκοολούχων ποτών. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η επιλογή τού κατάλληλου συστή-
µατος αποτελεί αντικείµενο στάθµισης, η ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών έχει δώσει εντολή στην αρµόδια διεύθυνση να προ-
χωρήσει στην προετοιµασία ενός διαγωνισµού, για να υλοποιήσει
και τη νοµοθετική επιταγή. Θα ήθελα πάντως να επισηµάνω ότι
ακόµα και µέχρι τώρα, υπάρχουν αποτελέσµατα στον αγώνα
κατά της λαθρεµπορίας, η οποία έχει σοβαρές συνέπειες, όπως
αυτές που ανέφερε ο κ. Κουρουµπλής πριν από λίγο. 

Από τα στοιχεία των κατασχέσεων τσιγάρων προκύπτει ότι το
σύνολο των τσιγάρων, που αποτελούν αντικείµενο λαθρεµπορίας
και παράνοµης διάθεσης στην εγχώρια αγορά, δεν φέρει ένση-
µες ταινίες φορολογίας, ενώ δεν έχουν εµφανιστεί µέχρι σήµερα
πλαστές ταινίες. 

Επιπλέον θα ήθελα να δώσω και τα εξής συγκεκριµένα στοι-
χεία: Κατ’ εφαρµογή των ανωτέρω δράσεων που έχει διαταχθεί
το ΣΔΟΕ να κάνει, για το πρώτο επτάµηνο του 2012, στον τοµέα
των καπνοβιοµηχανικών προϊόντων, πραγµατοποιήθηκαν ογδό-
ντα τέσσερις έλεγχοι. Βρέθηκαν είκοσι παραβάτες. Βεβαιώθηκαν
δώδεκα φορολογικές παραβάσεις και τριάντα λαθρεµπορίες.
Μόνο σε πέντε σηµαντικές υποθέσεις που εξιχνιάστηκαν από το
ΣΔΟΕ  κατασχέθηκαν τριάντα έξι εκατοµµύρια οκτακόσιες σα-
ράντα τέσσερις χιλιάδες οκτακόσια τεµάχια τσιγάρων. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι κατά το πρώτο εξάµηνο του 2012, ση-
µειώθηκε αύξηση των κατασχέσεων περίπου 100%, σε σχέση µε
το αντίστοιχο εξάµηνο του 2011. Βεβαίως οι έλεγχοι θα προχω-
ρήσουν και βεβαίως θα προχωρήσει και αυτή η εφαρµογή µε ένα

νέο σύστηµα µέσα από επιλογή, όπως σας προανέφερα. 
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Μαυραγάνη. 
Ορίστε, κύριε Κουρουµπλή, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά,

ψηλαφίζοντας κανείς αυτήν την πραγµατικότητα, βρίσκεται προ
εκπλήξεων. 

Μου λένε λοιπόν ότι υπάρχει ένα ραντάρ στην Ηγουµενίτσα
και ένα ραντάρ στην Πάτρα, το οποίο ελέγχει τις παράκτιες πε-
ριοχές από την Ηγουµενίτσα έως την Πάτρα και τη Δυτική Πελο-
πόννησο. Στο σηµείο επαφής των δύο ραντάρ υπάρχει ένα κενό.
Δεν εφάπτεται, δηλαδή, ο έλεγχος του ενός ραντάρ προς το
άλλο και εκεί γίνεται το µεγάλο πάρτι των τσιγαράδων. Το κατα-
γράφω και το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, γιατί µου έκανε ιδιαί-
τερη εντύπωση.

Θέλω λοιπόν να πω ότι, αν δεν τολµήσουµε να συγκρουστούµε
µε όλα αυτά τα κυκλώµατα τα οποία πραγµατικά ανθούν και δια-
πράττουν καθηµερινά παρανοµίες εις βάρος του ελληνικού λαού,
σε µία πάρα πολύ δύσκολη περίοδο, νοµίζω ότι είναι φυσικό η
ελληνική κοινωνία, ο ελληνικός λαός να φορτώνει τις ευθύνες,
κύριε Πρόεδρε, στους πολιτικούς. Διότι, καταγράφεται ίσως από
όλη αυτήν την ολιγωρία, µία κατάσταση που πραγµατικά, δεν πεί-
θει τον κόσµο ότι δεν συµβαίνει τίποτα. Γι’ αυτό για άλλη µία
φορά, θεωρώ ότι θα πρέπει σε αυτά τα ζητήµατα, κύριε Υπουργέ,
να υπάρξει µία αποφασιστικότητα.

Επίσης ένα άλλο σχετικό θέµα που τίθεται, κύριε Πρόεδρε,
έχει να κάνει µε την φοροαποφυγή  των πολυεθνικών εταιρειών
και µε τη συγκεκριµένη Διεύθυνση, κύριε Υπουργέ, των Ενδοο-
µιλικών Συναλλαγών, η οποία παραµένει –παρακαλώ!- επί τέσ-
σερα χρόνια µε έναν υπάλληλο.

Το Υπουργείο Οικονοµικών έχει συντάξει µία µελέτη, κύριε
Υπουργέ, η οποία κατετέθη από τη συγκεκριµένη επιτροπή που
είχε συγκροτηθεί τον Σεπτέµβριο του 2011 και µέχρι σήµερα, δεν
έχετε προβεί σε καµµία πρωτοβουλία σε αυτό το συγκεκριµένο
ζήτηµα. Έχω ζητήσει ως Βουλευτής -και νοµίζω ότι δικαιούµεθα
εδώ στη Βουλή, γιατί δεν νοµίζω ότι είναι κρατικό απόρρητο ένα
τέτοιο πόρισµα- να κατατεθεί και δεν µας το έχετε καταθέσει,
κύριε Υπουργέ. Και αυτό σ’ εµένα, τουλάχιστον, ενοχλεί την κοι-
νοβουλευτική µου αισθητική.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Μαυραγάνης για

τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κατ’

αρχάς σε αυτό που αναφέρθηκε ο κύριος Βουλευτής, σχετικά µε
τα ραντάρ. Σας ευχαριστώ που κοινοποιήσατε αυτήν την πληρο-
φορία και θα την εξετάσω πολύ προσεκτικά. Νοµίζω ότι µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα, θα πρέπει να υπάρχει η σύµπνοια και η συ-
νεργασία όλων των πλευρών, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε
το µεγάλο θέµα της φοροδιαφυγής.

Τουλάχιστον προσωπικά, έχω έρθει σε αυτήν τη θέση, για να
κάνω µερικά πράγµατα που δεν έγιναν. Και θα το θεωρήσω µε-
γάλη επιτυχία, εάν ελάχιστα έστω από αυτά, επιτευχθούν αυτήν
τη φορά. 

Συµφωνώ –και το έχω πει και σε αυτήν την Αίθουσα- ότι εάν
όλοι είχαµε συνταχθεί στον αγώνα κατά της φοροδιαφυγής, η ει-
κόνα της χώρας µας σήµερα, θα ήταν πολύ διαφορετική. Βε-
βαίως, εάν είχαµε αποτελέσµατα, θα µπορούσαµε να στραφούµε
σε άλλες µορφές ανάπτυξης και να προχωρήσουµε µπροστά,
χωρίς να χρειάζεται να κοιτάζουµε µόνο το σκέλος των δαπανών.

Μία από τις πρωτοβουλίες που έχω πει και γίνεται -και υπάρχει
και άλλη ερώτηση συναδέλφου σας- είναι η αξιοποίηση των πλη-
ροφοριών που υπάρχουν µέχρι σήµερα. Σε αυτόν τον τοµέα θα
προχωρήσουµε πάρα πολύ αποφασιστικά και θα δώσω και λε-
πτοµέρειες στην άλλη ερώτηση. Άρα λοιπόν υπάρχει αποφασι-
στικότητα και θα το δείτε.

Όσον αφορά αυτό που είπατε για τη Διεύθυνση Ενδοοµιλικών
Συναλλαγών, στις προγραµµατικές δηλώσεις είχα πει ότι χρει-
άζεται ενοποίηση του πλαισίου. Είµαστε η µόνη χώρα στον

2420 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κόσµο που διαθέτει δύο διαφορετικά νοµοθετικά πλαίσια, το ένα
στο Υπουργείο Οικονοµικών και το άλλο στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης. Χρειάζεται ενοποίηση των πλαισίων και µεγάλος αγώνας.

Βεβαίως πρέπει να ενισχυθούν οι υπηρεσίες, πρέπει να χρησι-
µοποιήσουµε την τεχνογνωσία που µας προσφέρεται δωρεάν,
από την τεχνική βοήθεια και θα πρέπει να έχουµε πολύ σύντοµα
ελέγχους στον τοµέα αυτό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα τα δούµε, κύριε Υφυ-
πουργέ. Αυτά ζητάµε. Δεν ζητάµε τίποτε άλλο, αυτά µόνο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Βεβαίως και θα τα δείτε, διότι εγώ δεν τα λέω για πρώτη φορά.
Από εκεί που ήµουν, στην  προηγούµενη θέση µου, πάντα υπο-
στήριζα ότι το µυστικό για την ανάπτυξη της Ελλάδας είναι η αύ-
ξηση των εσόδων µέσω της καταπολέµησης της φοροδιαφυγής
και της φοροαποφυγής. Μάλιστα στο Υπουργείο έχει συνταχθεί
και κείµενο που τροποποιεί τη νοµοθεσία, σχετικά µε τις ενδοο-
µιλικές συναλλαγές, για να την κάνει πιο αποτελεσµατική. Το κεί-
µενο αυτό σύντοµα θα έλθει στο Κοινοβούλιο για θεσµοθέτηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ, και περιµένουµε απαντήσεις σας και στη συνέχεια.
Ακολουθεί η έκτη µε αριθµό 374/2-10-2012 επίκαιρη ερώτηση

πρώτου κύκλου της Βουλευτού της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ.
Ασηµίνας Ξηροτύρη - Αικατερινάρη προς τους Υπουργούς Οικο-
νοµικών και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων, σχετικά µε την αντιµετώπιση του λαθρεµπο-
ρίου καυσίµων.

Κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ–ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Το χρόνιο πρόβληµα της καταπολέµησης του λαθρεµπορίου

καυσίµων έχει πάρει πλέον εκρηκτικές διαστάσεις, παρ’ όλο που
τα τελευταία χρόνια έχουν υπάρξει ρυθµίσεις και δεσµεύσεις
από τις εκάστοτε κυβερνήσεις για την πάταξή του. Αποτέλεσµα
είναι να χάνονται δισεκατοµµύρια ευρώ από φόρους. Σύµφωνα
µε τις εκτιµήσεις, οι ετήσιες απώλειες ξεπερνούν το 1 δισεκα-
τοµµύριο, χωρίς να συµπεριλαµβάνονται και οι έµµεσες απώ-
λειες.

Η ανεξέλεγκτη δράση των λαθρεµπόρων είναι αποτέλεσµα της
µη ύπαρξης συγκεκριµένης υποδοµής, αλλά και της ανυπαρξίας
ισχυρής πολιτικής βούλησης µέχρι σήµερα, να υλοποιηθούν και
να εφαρµοστούν σωστές νοµοθετικές πρωτοβουλίες και διατά-
ξεις και εγκύκλιοι τόσο όσον αφορά τον έλεγχο της διακίνησης
των καυσίµων στο εσωτερικό της χώρας µε ηλεκτρονικό τρόπο -
έναν έλεγχο που θα διασφαλίζει τόσο τον όγκο της διακίνησης
των καυσίµων όσο και την ποιότητά τους από την πηγή ως τον
τελικό καταναλωτή- όσο και το πολύ µεγάλο πρόβληµα της φο-
ροδιαφυγής, που εντοπίζεται στις εικονικές εξαγωγές, στο δια-
συνοριακό λαθρεµπόριο.

Η Ελλάδα δηλώνει ότι εξάγει µια ορισµένη ποσότητα καυσί-
µων, παραδείγµατος χάριν προς τα Σκόπια, ενώ από τα στοιχεία,
τα οποία υπάρχουν, ακόµη και από τους πίνακες του ΟΗΕ, αυτές
οι ποσότητες είναι εντελώς διαφορετικές κ.ο.κ.. Αντίστοιχο πρό-
βληµα υπάρχει µε τη διακίνηση µέσω των πλωτών βυτιοφόρων
κ.ο.κ..

Με το ν. 3784/2009 προβλεπόταν η εφαρµογή ενός συστήµα-
τος εισροών-εκροών, καθώς και η σύσταση µιας επιτροπής, για
να κάνει τις τεχνικές προδιαγραφές, προκειµένου να δουλέψει
αυτό το σύστηµα. 

Επί κυβερνήσεως Παπαδήµου µε το άρθρο 320 του ν. 4072,
κύριε Υπουργέ, είχαν προβλεφθεί µία σειρά ρυθµίσεων για όλα
αυτά τα βήµατα της διακίνησης των καυσίµων, καθώς και µε µία
σειρά από ΚΥΑ, τις οποίες αναφέρω στην ερώτησή µου, πάνω
από εννέα. Βέβαια είχε εξαγγελθεί τότε και ένα ολοκληρωµένο
ηλεκτρονικό σύστηµα για τον έλεγχο της διακίνησης, η αναδιορ-
γάνωση και η ενίσχυση των τελωνείων και των ΣΔΟΕ και τα συ-
στήµατα ηλεκτρονικής παρακολούθησης της πορείας των
πλοίων κ.ο.κ..

Σας ρωτώ λοιπόν: Τι γίνεται µε αυτές τις ΚΥΑ, ποιες έχουν υπο-
γραφεί και αν κάποιες δεν έχουν υπογραφεί, γιατί; Όσον αφορά
αυτές που είναι υπογεγραµµένες, γιατί δεν δηµιουργείται όλη

αυτή η υποδοµή ούτως, ώστε πράγµατι, να έχουµε αποτελέ-
σµατα στην πάταξη του λαθρεµπορίου των καυσίµων;

Τελικά από νόµους και ρυθµίσεις δεν πάσχουµε σ’ αυτήν τη
χώρα. Όµως εδώ, είναι µνηµείο µη εφαρµογής των νόµων και
των ρυθµίσεων κι έτσι συσσωρεύονται τα προβλήµατα και η φο-
ροδιαφυγή διογκώνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκαεννιά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί από το 75ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά, για να
απαντήσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Θα
ήθελα να ξεκινήσω από το σύστηµα εισροών-εκροών, που είναι
πάρα πολύ σηµαντικό για την καταπολέµηση της λαθρεµπορίας.
Θα σας πω ότι βρήκα µία επιτροπή, η οποία συνέτασσε το πόρι-
σµα και δεν είχε ολοκληρώσει την εργασία της. Με δική µου πρω-
τοβουλία και µε πίεση –θα έλεγα- στους υπηρεσιακούς παράγο-
ντες, ολοκληρώθηκε το πόρισµα και αυτήν τη στιγµή, το επεξερ-
γάζονται τα συναρµόδια Υπουργεία, προκειµένου να προχωρή-
σουµε στις υπουργικές αποφάσεις και να τελειώνουµε µε το
ζήτηµα που θέσατε. 

Δεύτερον, σε σχέση µε την ιχνοθέτηση, γίνονται όλες οι απα-
ραίτητες ενέργειες, για να προχωρήσει και αυτή η πρωτοβουλία.
Έχετε δίκιο. Καθυστέρησε. Αυτήν τη φορά όµως δεν νοµίζω ότι
δεν θα γίνει. 

Τρίτον, όσον αφορά τους ελέγχους, οι έλεγχοι συνεχίζονται
µε βάση το επιχειρησιακό σχέδιο και τον ειδικό οδηγό για τη διε-
νέργεια ελέγχων στους εµπλεκόµενους στη διακίνηση, διάθεση
και χρήση των παραπάνω προϊόντων, δηλαδή των προϊόντων πε-
τρελαιοειδών. Οι περιφερειακές διευθύνσεις και οι υπηρεσίες
του ΣΔΟΕ διενεργούν εκτεταµένους και εξειδικευµένους ελέγ-
χους.

Μάλιστα στο πρώτο οκτάµηνο του 2012, στον τοµέα των ενερ-
γειακών προϊόντων, πραγµατοποιήθηκαν δύο χιλιάδες εκατόν εί-
κοσι δύο έλεγχοι, βρέθηκαν τριακόσιοι σαράντα εννιά παρα-
βάτες, βεβαιώθηκαν τρεις χιλιάδες οκτακόσιες εξήντα δύο φο-
ρολογικές και απλές τελωνειακές παραβάσεις και εκατόν σα-
ράντα τρεις λαθρεµπορίες. Επίσης εντοπίστηκαν δεκαοχτώ
παράνοµες υπόγειες και υπέργειες δεξαµενές καυσίµων. 

Συνεπώς το συµπέρασµα είναι, ότι µε τα τεχνικά µέσα που θα
εφαρµοστούν µέσω των υπουργικών αποφάσεων που θα εκδο-
θούν σύντοµα, αλλά και µε τους εντατικούς ελέγχους από τις φο-
ρολογικές αρχές –τελωνεία, ΣΔΟΕ κ.λπ.- αισιοδοξούµε ότι για
πρώτη φορά, θα έχουµε αποτελέσµατα στον τοµέα της λαθρεµ-
πορίας καυσίµων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Κυρία Ξηροτύρη, έχετε το λόγο. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, σας

βλέπω λίγο κουρασµένο. Τα προβλήµατα είναι πάρα πολλά. 
Αν δει κανείς ότι ούτε οι εν λόγω ΚΥΑ έχουν υπογραφεί, πόσο

χρόνο να περιµένει κανείς, για να µπορέσουν να εγκατασταθούν
και να δουλέψουν αυτά τα ηλεκτρονικά συστήµατα παρακολού-
θησης εισροών-εκροών, που ακολουθούν το βυτιοφόρο από την
αποθήκη, από τα διυλιστήρια µέχρι εκεί που πάει, τα GPS και ένα
σωρό άλλα τεχνικά µέσα ελέγχου; Πώς θα δουλέψουν και πα-
ράλληλα θα έχουν ενισχυθεί αυτές οι υπηρεσίες των τελωνείων
και του ΣΔΟΕ για αυτήν ακριβώς τη δουλειά, για τη µεγάλη φο-
ροδιαφυγή που υπάρχει στη διασυνοριακή διακίνηση; Πώς, σύµ-
φωνα πάλι µε άλλη ΚΥΑ, θα δουλέψει το σύστηµα ελέγχων στη
διακίνηση µέσω των πλοίων, που την ευθύνη εδώ έχει και ο αρ-
µόδιος Υπουργός Ναυτιλίας; Και τελικά πώς θα αποδώσουν οι
έλεγχοι και πώς θα επιβληθούν τα πρόστιµα; 
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Όπως σας είπα, στη χώρα µας η εφαρµογή των συστηµάτων
και η εξασφάλιση της υποδοµής αργεί να γίνει, µερικές φορές
από αδιαφορία, άλλες φορές για άλλους λόγους, γιατί τελικά δεν
θέλουµε να πατάξουµε το λαθρεµπόριο, επειδή πράγµατι εκεί,
εµπλέκονται και διακινούνται πολλά και µεγάλα συµφέροντα. Μα-
κριά από εµάς και από εσάς αυτό το θέµα!

Εµείς θέλουµε αυτήν τη στιγµή, µε πολύ γρήγορα βήµατα, να
παταχθεί η φοροδιαφυγή, το λαθρεµπόριο των καυσίµων. 

Έχω κάτι συµπληρωµατικό να καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, ότι
αυτήν τη στιγµή, µε την εξίσωση του πετρελαίου θέρµανσης και
κίνησης -που γίνεται και για λόγους καταπολέµησης του λαθρεµ-
πορίου στα καύσιµα- ο ελληνικός λαός επιβαρύνεται πάρα πολύ
-και ιδιαίτερα στις περιοχές που είναι πολύ φτωχότερες- και θα
υποφέρει πολύ το χειµώνα. 

Εδώ είµαστε όλοι µας υποχρεωµένοι να έχουµε ένα ισοδύναµο
µέτρο, να ανακουφίσουµε τους Έλληνες πολίτες από αυτήν τη
φορολογία, από αυτήν την εξίσωση µε τα έσοδα από την πάταξη
της φοροδιαφυγής, που σας είπα ότι φθάνει µέχρι και 1 δισεκα-
τοµµύριο και πάνω το χρόνο. 

Διότι, όταν κάνουµε κάτι, πρέπει να κάνουµε ένα άλλο ισοδύ-
ναµο. Και εδώ υπάρχουν όλα τα µέσα και πρέπει να υπάρξει η
πολιτική βούληση ούτως, ώστε πράγµατι, να καλύψουµε αυτές
τις ανάγκες των πολιτών. Ενδεχοµένως θα περισσέψουν και χρή-
µατα, για να καλύψουµε και άλλες ανάγκες σε αυτές τις πολύ
υποβαθµισµένες περιοχές, που αντιµετωπίζουν πολλαπλάσια
προβλήµατα από την κρίση που περνά η χώρα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω ότι η λέξη «κουρα-
σµένος» στο δικό µου λεξιλόγιο, δεν υπάρχει και δεν υπήρξε
ποτέ, γιατί αυτό το οποίο αναλαµβάνω, το αναλαµβάνω µε συνέ-
πεια και µε προσήλωση. Συνεπώς το «κουρασµένος» δεν αφορά
εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καλά, ευφυολόγηµα
ήταν. Ίσα-ίσα που διευκρίνισε ότι εσείς δεν κουράζεστε ποτέ,
παρά τα πόσα προβλήµατα έχετε στο Υπουργείο Οικονοµικών,
αυτήν την περίοδο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευ-
χαριστώ πολύ. Είναι κατανοητό αυτό το οποίο ειπώθηκε, απλώς
ήθελα και εγώ να πω µε τη σειρά µου, ότι δεν µπορείς, όταν έχεις
αναλάβει ένα τόσο κρίσιµο πόστο, να κουράζεσαι. Δεν σου επι-
τρέπεται.

Θα ήθελα επίσης να πω ότι όσον αφορά το πετρέλαιο θέρµαν-
σης, εκεί υπάρχει µία πρόνοια τουλάχιστον, να βοηθήσουµε επι-
δοµατικά τις ασθενείς εισοδηµατικά τάξεις, τους ανθρώπους που
έχουν ανάγκη και σε αυτό πήραµε πρωτοβουλία, συζητήσαµε και
φτάσαµε σε ένα συµπέρασµα και εξαγγείλαµε τις πρωτοβουλίες,
στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών δεδοµένων που είχαµε στη διά-
θεσή µας. Βεβαίως η καταπολέµηση της λαθρεµπορίας θα µας
βοηθήσει να ενισχύσουµε περισσότερο τις τάξεις των ανθρώπων
που έχουν µεγάλη ανάγκη.

Όσον αφορά τώρα το ζήτηµα που είπατε, ότι θα πρέπει να
προχωρήσουµε γρήγορα στις αποφάσεις, συµφωνώ απόλυτα
µαζί σας. Όλες αυτές οι κοινές υπουργικές αποφάσεις έχουν ήδη
προγραµµατιστεί για την έκδοσή τους. Δέχοµαι ότι υπάρχει κα-
θυστέρηση, αλλά θα πρέπει να αντιληφθείτε ότι από το σηµείο
εκείνο που παραλάβαµε εµείς, έχουµε πλέον τρέξει. Και µε το
πόρισµα που σας είπα, αλλά και µε τις πρωτοβουλίες που έχουν
αναλάβει τα συναρµόδια Υπουργεία, τις καθηµερινές, θα έλεγα,
συσκέψεις, πολύ σύντοµα θα έχουµε καταλήξει όχι µόνο στην έκ-
δοση των υπουργικών αποφάσεων, αλλά και στην υλοποίησή
τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Η τρίτη µε αριθµό 375/2-10-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Πα-
νελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την καθυστέρηση της πλη-
ρωµής των εφηµεριών των ειδικευόµενων γιατρών, δεν συζητεί-

ται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.
Η τέταρτη µε αριθµό 365/2-10-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίας Κόλλια-Τσαρουχά προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ανάγκη δηµιουργίας Κέντρου
Υγείας Αστικού Τύπου στην πόλη των Σερρών, δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 371/2-10-2012 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Δηµοκρατι-
κής Αριστεράς κ. Βασιλείου Οικονόµου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε τους ελέγχους «πόθεν έσχες» και φο-
ρολόγηση των χρηµάτων που διοχετεύτηκαν στο εξωτερικό από
καλλιτέχνες και πολλούς «επώνυµους».

Κύριε, Οικονόµου, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Στη συνέχεια των προηγούµενων

δύο επίκαιρων ερωτήσεων, κύριε Πρόεδρε -γιατί τελικά όλες
έχουν συνάφεια και έναν κοινό προβληµατισµό και του κ. Κου-
ρουµπλή και της κ. Ξηροτύρη- η δική µου επίκαιρη ερώτηση έρ-
χεται να επιβεβαιώσει και να προσθέσει στον προβληµατισµό των
Βουλευτών, αλλά και της κοινής γνώµης ότι δεν µπορεί ειδικά τα
τελευταία δυο-δυόµισι χρόνια, αλλά και το προηγούµενο διά-
στηµα εν πολλοίς να φορτώνεται το βάρος δηµοσιονοµικών προ-
σαρµογών και µιας βάρβαρης και ανελέητης λιτότητας στα
µεσαία και χαµηλά εισοδήµατα, ο µισθωτός και ο συνταξιούχος
και την ίδια στιγµή να διαφεύγουν τεράστια ποσά από το λαθρεµ-
πόριο τσιγάρων, από το λαθρεµπόριο καυσίµων, να διαβάζουµε
έκπληκτοι στις εφηµερίδες και να παρελαύνουν στα τηλεοπτικά
πάνελ ονόµατα και πρόσωπα του καλλιτεχνικού και εν γένει δη-
µόσιου βίου, οι οποίοι δηλώνουν 3.000 ευρώ εισόδηµα το χρόνο.
Μιλάµε για γνωστότατη αοιδό.

Μάλιστα ο κ. Πλούταρχος, γνωστός τραγουδιστής, ο οποίος
δήλωσε 820.000 ευρώ εισόδηµα πέρσι θεωρείται λαϊκός ήρωας
από πολλούς κι εγώ µάλιστα τον βλέπω µε πολύ µεγάλη συµπά-
θεια πλέον, αλλά κάποιοι άλλοι λένε ότι µπορεί να είναι ο κουτός
της χώρας! Δήλωσε τέτοιο εισόδηµα γιατί φυσικά ο άνθρωπος
είχε αντίστοιχη δραστηριότητα η οποία τού απέδωσε αυτά τα
ποσά και καταλαβαίνω ότι λόγω της φορολογίας του πρέπει να
πλήρωσε γύρω στις 300.000 ευρώ φόρο για περσινή χρονιά.
Αυτός δεν είναι ένα παράδειγµα που πρέπει εσείς να το αναδεί-
ξετε έναντι αυτών που δήλωσαν 3.000 ευρώ το χρόνο όπως γνω-
στή τραγουδίστρια και άλλοι επώνυµοι;

Άρα, λοιπόν, πολλές φορές «διυλίζετε τον κώνωπα» σαν
Υπουργείο. Δεν λέω για σας προσωπικά, είστε Υφυπουργός εδώ
και τρεις µόνο µήνες. Έρχεται το κράτος και γίνεται αυστηρό
στον απλό επαγγελµατία, στον ψιλικατζή της γειτονιάς, στον
επαγγελµατία της γειτονιάς και έχετε εδώ µπροστά σας, χωρίς
να ψάξετε, φανερές καταστάσεις που «βγάζουν µάτι».

Θα παρακαλούσα ένα πρώτο σχόλιό σας γιατί καταλαβαίνετε
ότι η αγανάκτηση µεγαλώνει. Χθες είχαµε τραγικές εικόνες. Θα
υπάρχουν συνέχεια τέτοιες εικόνες όσο αφήνετε τα λαθρεµπό-
ρια να κυκλοφορούν εύκολα και οι λαθρέµποροι να παίζουν δη-
µόσιο ρόλο και να έχουν λόγο. Η κοινή γνώµη αγανακτεί και
προκαλείται όταν δηµόσια πρόσωπα, πρώην διοικητές τραπεζών
βγάζουν οκτώ εκατοµµύρια στις τράπεζες του εξωτερικού και
γνωστοί καλλιτέχνες δεν δηλώνουν τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε τον κύριο
συνάδελφο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Το

πρόβληµα που τέθηκε από τον κ. Οικονόµου είναι υπαρκτό και
το έχω τονίσει κι εγώ πολλές φορές µε αφορµή τις επίκαιρες
ερωτήσεις που µου έχουν τεθεί. Έχω όµως κάτι που µπορεί να
σας ενδιαφέρει. Ίσως το διαβάσατε και στον Τύπο. Για πρώτη
φορά, όπως υποσχέθηκα, όσον αφορά στα στοιχεία που έχει
στείλει η Τράπεζα της Ελλάδος για τις τελευταίες χρονιές σε
σχέση µε εµβάσµατα εξωτερικού, έχουν προχωρήσει πάρα πολύ
στην επεξεργασία τους οι υπηρεσίες του Υπουργείου και έχουµε
αποτελέσµατα. Στο επόµενο σύντοµο χρονικό διάστηµα θα δείτε
και τις δράσεις. 

Εδώ είναι αυτό που έλεγα πάντα, ότι δηλαδή τα στοιχεία υπάρ-
χουν. Σηµασία έχει να τα αξιοποιήσει κάποιος. Νοµίζω ότι για
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πρώτη φορά γίνεται ένα σηµαντικό βήµα στην καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής. Ελέγχουµε αυτούς οι οποίοι δεν δικαιολογούν
τα ποσά που έβγαλαν έξω και θα είµαστε πάρα πολύ αυστηροί.
Θα εφαρµόσουµε το νόµο και σας το λέω υπεύθυνα απ’ αυτή τη
θέση ότι όλοι όσοι δεν πλήρωσαν τους φόρους και τους βρί-
σκουµε, θα πληρώσουν τους φόρους γιατί, όπως πολύ σωστά εί-
πατε, όλοι αυτοί ενεργούν εις βάρος αυτών οι οποίοι είναι νοµι-
µόφρονες και εκπληρώνουν τις φορολογικές τους υποχρεώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Οικονόµου, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Οι πολίτες δεν είναι µόνο ότι είναι

νοµιµόφρονες. Δεν µπορούν να ξεφύγουν γιατί είναι έτσι η κα-
τάσταση. Είναι µισθωτοί, είναι συνταξιούχοι, είναι δηλωµένα τα
εισοδήµατά τους. 

Έκπληκτος, κύριε Υπουργέ, έµαθα χθες ότι για το 2011 από
µισθωτές υπηρεσίες δηλώθηκαν και φορολογήθηκαν 70 δισεκα-
τοµµύρια και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες της χώρας δήλωσαν
3,5 δισεκατοµµύρια. Προσέξτε. Αυτά είναι τα προβλήµατα που
πρέπει να αντιµετωπίσετε. Η διοικητική δοµή του Υπουργείου
σας πρέπει να γίνει πιο ευέλικτη. Ας πάρουµε παραδείγµατα
άλλων χωρών.

Βέβαια στην ευελιξία σας δεν πρέπει να βάλετε µέσα άλλα
στοιχεία, όπως ακούσαµε κάποιες φήµες ότι σε όποιον φέρει το
«µαύρο» χρήµα πίσω στη χώρα θα δώσουµε µπόνους φορολο-
γίας 5%-10%. Γράφτηκαν αυτά στον Τύπο και παρακαλώ να δια-
ψεύσετε ρητά και κατηγορηµατικά το θέµα αυτό, ότι δηλαδή οι
πονηροί της χώρας θα βγάλουν έξω το χρήµα και θα το φέρουν
πίσω µε µία ευτελούς µορφής φορολόγηση και θα γίνουν πάλι
κύριοι και άρχοντες αυτής της χώρας. Με 5%-10% φορολόγηση
–λέει- «καθαρίζεις» το χρήµα. Θα µου πείτε ότι είναι φηµολογία,
είναι σενάρια, είναι γραφόµενα στον τύπο.

Όµως η Δηµοκρατική Αριστερά, πρέπει να ξέρετε, θα είναι
απέναντι στις πολιτικές αµνήστευσης, θα είµαστε απέναντι στις
πολιτικές που θα επιβεβαιώνουν λάθρες συµπεριφορές και λά-
θρες πολιτικές, οι οποίες ευνόησαν αυτά τα φαινόµενα στο πα-
ρελθόν. 

Άκουσα µε πολλή προσοχή και ενδιαφέρον αυτά που είπατε.
Δεν λέτε κάτι συγκεκριµένο αυτή τη στιγµή, πιστεύω ότι στο επό-
µενο διάστηµα θα είστε πιο συγκεκριµένος. Για τον ελληνικό λαό
ξέρετε ποιο είναι το συγκεκριµένο και για εµάς τους Βουλευτές
που εκφράζουµε το λαϊκό αίσθηµα, αλλά ειδικά για το µέσο πο-
λίτη αυτής της χώρας; Να ακούσει τι έχετε βάλει στο ταµείο, να
ακούσει νούµερα, κύριε Υπουργέ. Δηλαδή πιάσατε τον καλλιτέ-
χνη, το Βουλευτή, τον ηθοποιό και τον οποιονδήποτε. Τι έφερε
στο ταµείο αυτή η σύγκριση της δεκαετίας που είπατε; Πού τον
πιάσατε να παραβαίνει τους κανόνες; Πόσα έβγαλε και από ποιες
συµπεριφορές της ζωής του έγιναν αυτά τα παράδοξα φαινό-
µενα;

Ξέρετε υπάρχει ο νόµος για τα προσωπικά δεδοµένα και δεν
µας ενδιαφέρει το κουτσοµπολιό, γι’ αυτό βλέπετε δεν λέω ονό-
µατα. Είπα µόνο το όνοµα του τραγουδιστή, ο οποίος προς έκ-
πληξή µου -και άλλων πολλών- δήλωσε όλα τα εισοδήµατά του.
Αυτόν να το µνηµονεύσω, τους υπολοίπους όχι, γιατί καµµιά
φορά πέφτουµε και σε καταστάσεις οι οποίες δεν χρειάζεται. 

Όµως εσείς είστε µία απρόσωπη διοίκηση, µία διοίκηση η
οποία πρέπει να είναι αυστηρή απέναντι σε όλους. Άρα, λοιπόν,
όποιο και να είναι το όνοµα, όποια και να είναι η ακτινοβολία του,
όποια και να είναι η απήχησή του, πρέπει να είστε σκληροί και
άµεµπτοι. Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς ζητάµε τη δέσµευσή σας, ότι
δεν θα υπάρξουν ούτε καν σαν σκέψη ευνοϊκά σενάρια για το
µαύρο χρήµα για την επιστροφή του και, δεύτερον, να µας δώ-
σετε ένα χρονοδιάγραµµα παρακαλώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να ξέρετε ότι η Δηµοκρατική Αριστερά δεν υπάρχει περί-
πτωση να σας αφήσει ήσυχο, µε την έννοια δηλαδή ότι συνέχεια
θα επανερχόµαστε σ’ αυτό το θέµα, κάθε εβδοµάδα. Κάθε εβδο-
µάδα θα υπάρχει επίκαιρη επερώτηση για το ζήτηµα, θα γίνουµε
κουραστικοί, θα γίνουµε ενοχλητικοί, δεν ξέρω τι θα γίνουµε,
αλλά αυτήν τη δήλωσή σας σήµερα σε κάποια στιγµή εν ευθέτω

χρόνω κι επειδή ζορίζουν τα πράγµατα κι ο εύθετος χρόνος πρέ-
πει να καταλάβετε ότι είναι οι επόµενες ηµέρες κι όχι στο µακρύ
µέλλον, θα δώσετε συγκεκριµένα ποσά, όχι ονόµατα. Πήραµε
από τους χίλιους 1 δισεκατοµµύριο. Αν δεν δηλώσετε αυτά τα
πράγµατα, από εδώ και πέρα το αρχηγείο θα πυροβολεί µε πολύ
βαριά µέσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, δέχοµαι αυτό το οποίο είπε περί πυροβολισµών
ο Βουλευτής κ. Οικονόµου, αλλά θα σας έλεγα «µην πυροβολείτε
τον πιανίστα». Διότι όταν µπαίνει κάποιος στο σαλούν στην Αµε-
ρική πυροβολεί κατά λάθος τον πιανίστα. Συνεπώς θα ήθελα να
σας πω ότι αυτά τα οποία είπατε, τα συµµερίζοµαι αλλά θα πρέ-
πει να σκεφτείτε και δύο-τρία πράγµατα. 

Πρώτον, µιλήσατε για ευελιξία υπηρεσιών, θα πρέπει να ανα-
ρωτηθείτε όµως, πώς φτάσαµε στο να µην είναι ευέλικτες οι υπη-
ρεσίες; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Φτιάξτε τις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Θα

πρέπει κάποτε να συζητηθεί κι αυτό το θέµα. Θα πρέπει να δούµε
γιατί ο ελεγκτικός µηχανισµός δεν είναι στην καλύτερή του κα-
τάσταση. Θα το κάνουµε κι αυτό, αλλά έχουµε άλλες προτεραι-
ότητες, να τον αποκαταστήσουµε και κάποτε να πούµε γιατί ο
ελεγκτικός µηχανισµός έφτασε σε αυτήν την κατάσταση. 

Δεύτερον, η φορολόγηση όλων όσοι παραβαίνουν το νόµο, γί-
νεται πάντα µε την ισχύουσα νοµοθεσία και υπάρχει νοµοθεσία. 

Το τρίτο που ήθελα να πω είναι ότι στο πλαίσιο της ανίχνευσης
και της φορολόγησης υπάρχει κάποια διαδικασία. Η νοµιµότητα
πρέπει να τηρείται πάντα και δεν θα πρέπει προς χάριν του κοι-
νού που θέλει να δει ονόµατα, να θυσιάζεται αφ’ ενός η νοµιµό-
τητα και αφ’ ετέρου ο σκοπός που είναι σε γρήγορο χρονικό
διάστηµα, να έχουµε αποτέλεσµα και να µην κοινοποιούνται τα
πάντα που έχουν αρνητικό αποτέλεσµα σε σχέση µε την πρόοδο
των ερευνών και τη φορολόγηση. Άλλωστε και σε ευνοµούµενες
πολιτείες θα δείτε ότι στο τέλος ανακοινώνονται πράγµατα, δεν
ανακοινώνονται στην πορεία. 

Πολύ σύντοµα εµείς θα έχουµε προχωρήσει και, βεβαίως, θα
σας ενηµερώνω στο πλαίσιο των δυνατοτήτων που µου επιτρέπει
η νοµοθεσία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από
το 77ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 379/2-10-2012 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Συν-
δέσµου–Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Παππά προς τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε
την ανάγκη εφαρµογής ποινικών διατάξεων για τη βλασφηµία
των Θείων.

Ο κ. Παππάς έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα αναρωτηθούν κάποιοι

γιατί συζητάµε σήµερα εν έτει 2012 για βλαστήµιες, θρησκείες
κ.λπ. 

Δεν µας κάνει εντύπωση η απορία αυτών των κάποιων. Και οι
Αριστεροί αλλά και οι φιλελεύθεροι µεταξίτες δεν µπορούν να
αντιληφθούν ότι υπάρχουν κάποια πράγµατα πέρα από τα καθη-
µερινά, πέρα από τα µίζερα. Υπάρχουν κάποια πράγµατα πέρα
από τις αγορές, πέρα από τα υλικά. Υπάρχουν αρχές, αξίες, ιδα-
νικά, που κράτησαν αυτόν το λαό όρθιο, που δεν τον άφησαν να
σκύψει το κεφάλι. Ενάντια σε κατακτητές, σε απειλές, σε πόλεµο,
σε δύσκολες περιόδους η ορθόδοξη πίστη κράτησε τον ελληνι-
σµό, κράτησε την Ελλάδα.
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Το ξέρω ότι σας στεναχωρεί αλλά οι αγωνιστές του ’21 λέγανε
πως πολεµούσαν «για του Χριστού την πίστη την Αγία και της πα-
τρίδας την ελευθερία»... 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πού ξέρει τι έλεγαν το ’21; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Συγγνώµη, που δεν έλεγαν ότι πολεµού-

σαν για πολυπολιτισµική κοινωνία, για το δείκτη NASDAQ και για
διάφορες άλλες αηδίες. 

Στο Σύνταγµά µας προστατεύεται η ελεύθερη άσκηση της
θρησκευτικής λατρείας. Προστατεύεται η θρησκευτική ελευθε-
ρία. Είναι αγαθό του απλού Έλληνα πολίτη. Είναι δικαίωµα, είναι
αγαθό, πείτε το όπως θέλετε. Είναι όµως, ιερό. Δεν µπορεί όλο
αυτό να διασφαλιστεί, όταν καθηµερινά η ορθόδοξη πίστη καθυ-
βρίζεται και χλευάζεται. Είναι γνωστό ότι διάφορα κέντρα υλο-
ποιούν σχέδια αλλοίωσης του εθνικού και κοινωνικού µας ιστού.
Η Ορθοδοξία είναι στενά συνδεδεµένη µε τον ελληνικό λαό σε
όλες τις εκφάνσεις του. 

Η προστασία, λοιπόν, του θρησκευτικού συναισθήµατος δεν
είναι µόνο προστασία ενός συνταγµατικά κατοχυρωµένου δι-
καιώµατος αλλά είναι προστασία στην ουσία της ίδιας της ψυχι-
κής οντότητας του Έλληνα. 

Αυτό βέβαια και η συγκυβέρνηση και το αριστερό κατεστηµένο
είναι κάτι το οποίο δεν ξέρουν, αφού δεν έχουν καµµία επαφή
ουσιαστικά µε το λαό. Δεν µπορεί να προστατευτεί το συναί-
σθηµα αυτό, δεν µπορεί να προστατευθεί η πίστη µας, όταν αφή-
νεται ελεύθερα να καθυβρίζονται τα θεία, να προσβάλλεται ο
θεός. 

Δεν ζητούµε, λοιπόν, τίποτα το περίεργο, τίποτα το ακραίο. Ζη-
τούµε το αυτονόητο. Ζητούµε αυτό που ισχύει και σε άλλες πο-
λιτισµένες χώρες: δηλαδή, δεν µπορεί κάποιος να προσβάλει την
πίστη του καθενός. 

Το µόνο το οποίο απαιτούµε είναι η εφαρµογή του νόµου. Ο
νόµος είναι σαφής. Υπάρχει το άρθρο 198 για την κακόβουλη
βλασφηµία, όπου τιµωρείται όποιος κακόβουλα και δηµόσια βρί-
ζει µε οποιονδήποτε τρόπο το θεό. Και στο άρθρο 2 τιµωρείται
όποιος εκδηλώνει δηµόσια µε βλασφηµία την έλλειψη σεβασµού
προς τα θεία.

Ζητάµε λοιπόν, το θέµα της βλασφηµίας να πάψει να αντιµε-
τωπίζεται µε τυπική προσέγγιση αλλά και να εφαρµοστούν οι
νόµοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Βουλευτά.

Δεν νοµίζω ότι στεναχωρηθήκατε, κύριε Κεγκέρογλου. Όχι,
έτσι;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εγώ ιδιαίτερα που κατάγοµαι
από την Καππαδοκία... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Επειδή σας είδα και δια-
µαρτυρηθήκατε, γι’ αυτό απευθύνοµαι σε εσάς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κατάγοµαι από εκεί και δεν δέ-
χοµαι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο να απαντήσετε για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να κάνω ένα σχόλιο ότι, όπως ξέρετε, η ανεξιθρη-
σκία είναι συνταγµατικώς κατοχυρωµένη και σε αυτήν την Αί-
θουσα, όπως και παντού στην ελληνική επικράτεια, ο καθένας
πιστεύει αυτό που θέλει. 

Όπως επίσης, η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων είναι
χριστιανοί ορθόδοξοι και κανένας δεν µπορεί να µονοπωλήσει το
να είναι περισσότερο πατριώτης, λιγότερο πατριώτης, περισσό-
τερο χριστιανός ή λιγότερος χριστιανός, τόσο σε αυτήν την Αί-
θουσα, όσο και παντού στην επικράτεια. 

Επιτρέψτε µου να συµφωνήσω µαζί σας στο γεγονός ότι η ορ-
θόδοξη πίστη ήταν και είναι συνυφασµένη µε τους Έλληνες, µε
τη ζωή τους, µε την καθηµερινότητά τους. Και πολύ εύστοχα
αναφέρεστε για το ρόλο της Ορθοδοξίας, που, πράγµατι, πάντα
αποτελούσε και αποτελεί στήριγµα για τον Ελληνισµό αλλά και
για τους Έλληνες πολίτες και συµφωνώ απόλυτα. 

Είναι ευκαιρία –και ας παρεκκλίνω λίγο της συζητούµενης ερώ-
τησης- να εξάρω το ρόλο της Εκκλησίας της Ελλάδος και ιδιαί-

τερα του Αρχιεπισκόπου Αθηνών και πάσης Ελλάδος κ. Ιερωνύ-
µου, που σήµερα στην πολύ δύσκολη αυτήν περίοδο για τη χώρα
η συµβολή της Εκκλησίας είναι, θα έλεγα, κοµβικής σηµασίας
µέσα από το φιλανθρωπικό της έργο, αλλά και µέσα από όλο το
κοινωφελές έργου που προσφέρει στον ελληνικό λαό, όπου χι-
λιάδες συµπολίτες µας ανακουφίζονται και βοηθιούνται.

Η αδιάρρηκτη αυτή σχέση, κύριοι συνάδελφοι, της Ορθοδο-
ξίας και των Ελλήνων πολιτών γαλουχήθηκε στο πέρασµα των
αιώνων. Και για το λόγο αυτόν, όπως και εσείς προαναφέρατε,
στο πρώτο µέρος «Βασικές Διατάξεις του Συντάγµατος» περι-
λαµβάνεται το Τµήµα Β’ το οποίο στο άρθρο 3 προσδιορίζει τις
σχέσεις Εκκλησίας και Πολιτείας. 

Στην παράγραφο 1 του άρθρου αυτού ορίζεται: «Επικρατούσα
θρησκεία στην Ελλάδα είναι η θρησκεία της Ανατολικής Ορθό-
δοξης Εκκλησίας του Χριστού» και γίνεται ρητή αναφορά στη δι-
οίκησή της από την Ιερά Σύνοδο και τη Διαρκή Ιερά Σύνοδο. 

Την προστασία περαιτέρω της θρησκευτικής ειρήνευσης προ-
βλέπει ο Ποινικός µας Κώδικας διά της ποινικοποιήσεως της βλα-
σφηµίας. 

Έχω ήδη απαντήσει γι’ αυτό σε πρότερη επίκαιρη ερώτηση
άλλου συναδέλφου και πρόσφατα έχω αναφέρει ποιες είναι οι
διατάξεις που προστατεύουν την κακόβουλη βλασφηµία. 

Γνωρίζετε το άρθρο 198 παράγραφος 1 του Ποινικού Κώδικα
που λέει: «Με φυλάκιση µέχρι δύο ετών τιµωρείται όποιος δηµό-
σια και κακόβουλα βρίζει µε οποιονδήποτε τρόπο το θεό», ενώ
κατά την παράγραφο 2 του ιδίου άρθρου «Όποιος, εκτός από
την περίπτωση της παραγράφου 1, εκδηλώνει δηµόσια µε βλα-
σφηµία έλλειψη σεβασµού προς τα θεία, τιµωρείται µε κράτηση
έως έξι µήνες ή µε πρόστιµο έως τρεις χιλιάδες ευρώ». 

Επίσης, κατά το άρθρο 199: «Όποιος δηµόσια και κακόβουλα
καθυβρίζει µε οποιονδήποτε τρόπο την Ανατολική Ορθόδοξη Εκ-
κλησία του Χριστού ή άλλη θρησκεία ανεκτή στην Ελλάδα τιµω-
ρείται µε φυλάκιση µέχρι δύο ετών». 

Οι διατάξεις αυτές, όπως προκύπτει από τη διατύπωσή τους
αλλά και σύµφωνα µε τη νοµολογία των ελληνικών δικαστηρίων,
αποσκοπούν στην απόκρουση της τελούµενης δηµοσίως, κακο-
βούλως και καθ’ οιονδήποτε τρόπο καθυβρίσεως του θεού και
καθυβρίσεως της Ανατολικής Ορθόδοξης Εκκλησίας, που είναι
ανεκτή στην Ελλάδα και στην εντεύθεν, προς εξασφάλιση της
θρησκευτικής ειρήνευσης των πολιτών προστασία αυτών, η
οποία εκδηλούται από την πολιτεία γιατί είναι µέληµα της.

Με βάσει τις ως άνω διατάξεις –και απαντώ εµµέσως στα ερω-
τήµατα που µου θέτετε- παραπέµφθηκε και ο εικοσιεπτάχρονος
χρήστης του διαδικτύου σε δίκη, αφού ο εισαγγελέας άσκησε
ποινική δίωξη για κακόβουλη βλασφηµία και καθύβριση θρησκευ-
µάτων. 

Αυτό το νοµικό οπλοστάσιο είναι στη διάθεση κάθε φορά του
εισαγγελέα να ασκεί ποινικές διώξεις, αν το κρίνει σκόπιµο και
αν πληρούται η αντικειµενική υπόσταση του εγκλήµατος. Αυτά
προβλέπει η νοµοθεσία και αυτά εφαρµόζονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, πολύ λίγο χρόνο και τελειώνω.
Σε κάθε περίπτωση έκφανση της προσωπικότητας που πρέπει

να προστατεύεται από κάθε προσβολή είναι και το θρησκευτικό
συναίσθηµα που έµµεσα προστατεύεται, όπως είπαµε, από τα
άρθρα 198 έως 200 του Ποινικού Κώδικα. 

Το αντικείµενο της προστασίας εντοπίζεται στη θρησκευτική
ειρήνη και είναι πολύ σηµαντικό αυτό και έµµεσα στο θρησκευ-
τικό συναίσθηµα των πολιτών, δηλαδή, στο ατοµικό δικαίωµα της
θρησκευτικής ελευθερίας. Υπάρχει σχετική απόφαση του Μονο-
µελούς Πρωτοδικείου Αθηνών. Παράλληλα, στα διεθνή κείµενα
διακηρύσσεται και η θρησκευτική ελευθερία στο προστατευτικό
πεδίο της οποίας υπάγεται και η αρνητική εκδήλωση της, δηλαδή
η µη προσβολή των θρησκευτικών πεποιθήσεων έκαστου. 

Από την άλλη, οφείλω να τονίσω ότι η ελευθερία της έκφρασης
συνιστά ακρογωνιαίο λίθο µιας δηµοκρατικής κοινωνίας, περι-
λαµβάνει τις ιδέες και πληροφορίες που αντιβαίνουν στις επικρα-
τούσες αντιλήψεις. Και το κράτος υποχρεούται να απέχει από µη
αναγκαίες επεµβάσεις. Θέλω να το τονίσω αυτό ότι η ελευθερία
της έκφρασης είναι συνταγµατικώς κατοχυρωµένη.
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Οφείλω να αναφέρω ότι στην υπόθεση Μίλερ και λοιποί κατά
Ελβετίας, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
πράγµατι συµπεριέλαβε στην κρίση του αυτές τις παραδοχές
περί της ελευθερίας της έκφρασης. Εντούτοις –και οφείλω να το
πω- ξεκαθάρισε ότι όποιος ασκεί το δικαίωµα της ελευθερίας της
έκφρασης υπόκειται στους περιορισµούς της παραγράφου 2 του
άρθρου 10 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που και έχει καθήκοντα και υποχρεώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, δεν
αφήνετε και κάτι για τη δευτερολογία σας; Θα σας κόψω χρόνο
από τη δευτερολογία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Βεβαίως,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Παππά, έχετε το
λόγο για τρία λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ τον κύριο Υπουργό για την απάντησή του. Βλέπω,

όµως, ότι µετεκλογικά µετεξελίσσεστε σε κεντρώο κόµµα -όπως
πάντα θέλετε να λέγεστε- σε µια κεντρώα συγκυβέρνηση. Ξεχά-
σατε ως Νέα Δηµοκρατία τις προεκλογικές εξαγγελίες που βλέ-
παµε στα µπαλκόνια «πατρίς, θρησκεία, οικογένεια», «είµαστε η
γνήσια Δεξιά» κ.λπ.. 

Χλιαρή, λοιπόν, η απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, όπως χλιαρή
ήταν και η απάντησή σας σε µια ανάλογη ερώτηση του αντιπάλου
κόµµατος προς τις θέσεις της Χρυσής Αυγής, του ΣΥΡΙΖΑ, όπου
ο κ. Τατσόπουλος ζητούσε την κατάργηση της νοµοθεσίας περί
βλασφηµίας. Όσο χλιαρά απαντήσατε στον κ. Τατσόπουλο, το
ίδιο χλιαρά απαντάτε και στη Χρυσή Αυγή. 

Κύριε Υπουργέ, άκουσα τις θέσεις σας και λέω ότι εµείς δεν
θέλουµε να χλευάζεται και να γελοιοποιείται η θρησκευτική
πίστη, η οποιαδήποτε θρησκευτική πίστη. Οι Έλληνες είναι κατά
98% χριστιανοί ορθόδοξοι και θέλουν να παραµείνουν χριστιανοί
ορθόδοξοι. Όσα µας είπατε περί άρθρων του Συντάγµατος, είναι
γνωστά. Δεν απαντήσατε, όµως, στην ουσία της ερώτησης. Εµείς
ζητάµε να εφαρµοστούν οι νόµοι. 

Αν είχατε αυτή τη στιγµή ένα µαγνητοφωνάκι και µαγνητοφω-
νούσατε τα υπουργικά συµβούλια, τις κατ’ ιδίαν συζητήσεις της
κυβερνήσεώς σας και συζητήσεις που γίνονται στο καφενείο της
Βουλής και ακούγατε συναδέλφους σας –τους δήθεν «εθνοπα-
τέρες»- πώς µιλούν για τα θεία, για Χριστούς και για Παναγίες,
τι εντύπωση δίνουν στον απλό Έλληνα θρησκευόµενο πολίτη;
Άρα το ψάρι βρωµάει από το κεφάλι. Γι’ αυτό και δεν θέλετε να
εφαρµοστούν οι νόµοι. 

Χθες το βράδυ, θα ξεκινούσε –ευτυχώς δεν ξεκίνησε- η παρά-
σταση «Corpus Christi» ενός Αλβανού κίναιδου, στην οποία κα-
θυβρίζεται ο Ιησούς Χριστός και οι Απόστολοι. 

Με την παρέµβαση, λοιπόν, κάποιων πολιτών, αυτή η παρά-
σταση ανεβλήθη για τις 11 Οκτωβρίου. Αυτό, όµως, έγινε µε την
παρέµβαση πολιτών. Χωρίς, λοιπόν, να είµαστε φανατικοί, αυτή
τη στιγµή ζητάµε την εφαρµογή του νόµου, διότι νόµος δεν
υπάρχει. Διαπιστώνουµε, όπως διαπιστώνει και ο ελληνικός λαός
ότι δεν υπάρχει κράτος. Το κράτος έχει µεταβληθεί σε κλωτσο-
σκούφι. Βλέπουµε πολίτες να µπαίνουν µέσα στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας και στο Γενικό Επιτελείο Στρατού, κάτι πρωτο-
φανές στα χρόνια της νεοελληνικής ιστορίας, όσα χρόνια είµα-
στε –εντός εισαγωγικών- «ελεύθερο κράτος». Επίσης, βλέπουµε
πολίτες να αναβάλλουν µια παράσταση και πολίτες να διαµαρ-
τύρονται στο Παρανέστι Δράµας για το στρατόπεδο, πράγµατα
τα οποία έπρεπε να κάνει το κράτος. Το κράτος, λοιπόν, είναι
ανύπαρκτο. 

Θα σας καταθέσω, λοιπόν, στα Πρακτικά τα σχετικά µε αυτήν
την παράσταση και αν υπάρχει κράτος, θα αναµένουµε να µη
γίνει αυτή η χυδαία παράσταση. Χρειάστηκε να γίνει συγκέν-
τρωση διαµαρτυρίας στις 4 Οκτωβρίου για να µη γίνει η παρά-
σταση. 

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο και ανα-
µένουµε να δούµε τι θα κάνει το κράτος µέχρι τις 11 Οκτώβρη
γι’ αυτήν την παράσταση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται

στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, είπατε για την περίφηµη ιστοσελίδα όπου έχει ξεσπά-
σει θύελλα στο διαδίκτυο για την καθύβριση µιας αγίας µορφής
της Ορθοδοξίας. Ξέρετε, οι άγιοι δεν δηµιουργούνται µόνο βάσει
της επίσηµης θέσης της Εκκλησίας. Οι άγιοι και οι όσιοι υπάρ-
χουν και στη συνείδηση του ελληνικού λαού. Ο γέροντας Παΐσιος
είναι πλέον ένας όσιος, ένας άγιος στη συνείδηση του θρησκευό-
µενου λαού. Χρειάστηκε, λοιπόν, η ερώτηση της Χρυσής Αυγής
για την καθύβριση του γέροντα Παΐσιου για να ενεργοποιηθεί το
κράτος. 

Έχουµε βαρύ το φορτίο πάνω µας και πιστεύουµε ότι η
ύπαρξη του Λαϊκού Εθνικιστικού Κινήµατος συν τοις άλλοις απο-
τελεί και µια ύπαρξη για να ενεργοποιηθεί το κράτος, για να γί-
νουµε επιτέλους κράτος, κράτος ελεύθερο, κράτος χριστιανικό
και ορθόδοξο, όπως ήµασταν και όπως θέλουµε να παραµεί-
νουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Το λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πραγµατικά
δεν αντιλαµβάνοµαι τι εννοείτε όταν λέτε ότι δεν υπάρχει κράτος.
Ο νοµοθέτης οφείλει να κάνει αυτά που πρέπει να κάνει και οι
αρµόδιες δικαστικές εισαγγελικές αρχές θα κάνουν αυτό που
πρέπει να κάνουν, εκτός αν εννοείτε ότι ο εισαγγελέας και τα δι-
καστήρια δεν κάνουν καλά το καθήκον τους. 

Για να συνοψίσω και για να τελειώνουµε, ο Ποινικός µας Κώ-
δικας ορίζει ξεκάθαρα το πότε τιµωρείται η βλασφηµία και µάλι-
στα το εντάσσει σε χωριστό κεφάλαιο, στο Κεφάλαιο Ζ’, όπως
ανέφερα και πριν, που αφορά τη θρησκευτική ειρήνευση. 

Ποια είναι η αντικειµενική υπόσταση του εγκλήµατος, κύριε
συνάδελφε; Να είναι κακόβουλη βλασφηµία. Να αποδεικνύεται,
δηλαδή, στο δικαστήριο ότι έγινε µε τρόπο που ενοχλεί τον άλλο,
διαταράσσει το θρησκευτικό του συναίσθηµα, διαταράσσει δη-
λαδή, ευρύτερα τη θρησκευτική ειρήνευση. Το έχω πει και είναι
πάρα-πάρα πολύ σηµαντικό το κεφάλαιο αυτό. Διαχωρίζει, λοι-
πόν, την κακόβουλη βλασφηµία από τη µη κακόβουλη βλασφη-
µία. Αυτό καµµία σχέση δεν έχει µε την ελευθερία της έκφρασης
ή µε την ελευθερία της τέχνης, η οποία καθ’ οιονδήποτε τρόπο
δεν επηρεάζεται –και οφείλω να το πω- και δεν περιορίζεται. 

Σε κάθε περίπτωση ήδη µε το ν. 4055/2012 υποβιβάστηκαν σε
πταίσµα οι πράξεις της µη κακόβουλης βλασφηµίας και κατ’
αυτόν τον τρόπο προστατεύεται επαρκέστατα, µέσα στα όρια
της λογικής, η ελευθερία της έκφρασης και η ελευθερία της τέ-
χνης. Και αναφέρω «προστατεύεται» διότι δεν παραγνωρίζω το
γεγονός ότι θα µπορούσαν να υπάρχουν περιπτώσεις -και υπάρ-
χουν τέτοιες σας διαβεβαιώνω- όπου προκαλείτο κάποιος να
προχωρήσει σε βλασφηµία ή δεν είχε τέτοιο σκοπό, αντιµετωπί-
ζοντας παλαιότερα πληµµεληµατικού χαρακτήρα ποινές. Με τον
τρόπο αυτόν αντιµετωπίζονται και οι ανησυχίες που πολλοί εκ-
φράζουν –και καλώς το κάνουν- αλλά και η θρησκευτική ειρή-
νευση, πράγµα το οποίο είναι επίσης, πολύ σηµαντικό.

Σκοπός του νοµοθέτη, λοιπόν, είναι να υπάρξει µία ισορροπία
µεταξύ των δύο αυτών δικαιωµάτων. Σκοπός του δικαίου είναι να
αναγνωρίζει δικαιώµατα, να τα προστατεύει και να τα εξισορρο-
πεί. Είναι λογικό, υπό την έννοια αυτή, να υπάρχουν διατάξεις
που θα προστατεύουν και την ελευθερία της έκφρασης και την
ελευθερία της τέχνης, αλλά βεβαίως και τη θρησκευτική ειρή-
νευση. Ο νοµοθέτης µείωσε τη στάθµιση, για την οποία µίλησα
πριν, κάνοντας πταίσµα το πληµµέληµα της µη κακόβουλης βλα-
σφηµίας, αλλά από την άλλη κρατά τη στάθµιση του άλλου έν-
νοµου συµφέροντος. Και ποιο είναι αυτό; Αυτό που έχει να κάνει
µε τη θρησκευτική ειρήνευση.

Δεν νοµίζω ότι πρέπει να πιάσουµε τα άκρα σε καµµία από τις
δύο περιπτώσεις. Ο νόµος τιµωρεί κάποιον που κακόβουλα βρίζει
τη θρησκεία, όποια κι αν είναι αυτή. Και στη δηµοκρατία, κύριε
συνάδελφε, δεν είναι σωστό, κατά την ταπεινή µου άποψη, να εί-
µαστε υπέρ αυτών που είναι υβριστές και µάλιστα κακόβουλοι
υβριστές.
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Αφήστε το δικαίωµα –επαναλαµβάνω- της θρησκευτικότητας
ή µη να είναι στον καθέναν και µην τάσσεστε ότι µόνο εσείς έχετε
το δικαίωµα της θρησκευτικότητας, ενώ οι άλλοι δεν το έχουν.
Επαναλαµβάνω ότι υπάρχει ανεξιθρησκία, αλλά ο καθένας έχει
και τα πιστεύω του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 362/2-10-2012 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τους Υπουργούς Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Δηµόσιας Τάξης και
Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τη λήψη µέτρων αποτροπής
περιστατικών βίας κατά αλλοδαπών.

Ο κ. Κυριαζίδης έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τα πρόσφατα περιστατικά βίας
κατά των αλλοδαπών που εκδηλώθηκαν στο πλαίσιο υλοποίησης
διαφόρων ιδεολογικών πολιτικών περί µεταναστών, ανεξαρτήτως
του γεγονότος εάν οι τελευταίοι διαµένουν παράνοµα ή µη στη
χώρα, τίθεται το βασικό ζήτηµα της παράλειψης άσκησης εκ µέ-
ρους της πολιτείας των κατασταλτικών της αρµοδιοτήτων, αφή-
νοντας έτσι το περιθώριο δράσης σε πολιτικούς φορείς, όπως η
Χρυσή Αυγή στην περίπτωση της Ραφήνας, να υποκαθιστούν το
κράτος. 

Η άσκηση εκ µέρους των ιδιωτών καθηκόντων διωκτικών
αρχών, πέραν του µη νόµιµου χαρακτήρα αυτών, καταδεικνύει
το πολιτειακό έλλειµµα εφαρµογής των νόµων. Από την άλλη, η
παράνοµη είσοδος και παραµονή των λαθροµεταναστών, πέραν
των όποιων οικονοµικών, κοινωνικών προβληµάτων που δηµιουρ-
γεί, αποδεικνύει κατ’ ουσίαν την ελλειµµατική άσκηση της κρατι-
κής κυριαρχίας, εµφανίζοντας την εικόνα της πολιτείας που
αδυνατεί να ασκήσει την πρωτογενή και αυτοδύναµη κυριαρχία
της. 

Κατόπιν αυτών και εν όψει αυτού του γεγονότος, η υποκατά-
σταση των κρατικών µηχανισµών εκ µέρους ιδιωτών είναι φαινό-
µενο κατακριτέο σε µία ευνοµούµενη πολιτεία, πρέπει να
στηλιτεύεται, αλλά και να αποτελεί γεγονός αφύπνισης του κρα-
τικού µηχανισµού.

Κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα σκοπεύει να λάβει άµεσα η Κυβέρ-
νηση ούτως ώστε αφ’ ενός να αποτρέπονται φαινόµενα αυθαί-
ρετης άσκησης καθηκόντων εκ µέρους ιδιωτών που προσιδιά-
ζουν σε δηµόσιους λειτουργούς και όργανα, αφ’ ετέρου δε να
πατάξει φαινόµενα ανοµίας εκ µέρους των µεταναστών, όπως
λόγου χάριν το παρεµπόριο; 

Υπάρχει πρόθεση της Κυβέρνησης να αναλάβει σχετική νοµο-
θετική πρωτοβουλία για τη θέσπιση ιδιώνυµου ποινικού αδικήµα-
τος για τις περιπτώσεις της απρόκλητης άσκησης παράνοµης
βίας, της αντιποίησης δηµόσιας αρχής και της αυθαίρετης άσκη-
σης δηµοσίων εξουσιών ή δικαιωµάτων από πολιτικούς φορείς; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την επίκαιρη ερώτηση που
καταθέσατε. 

Ας ξεκινήσουµε από το βασικό ότι υπάρχει όντως ένα ακανθώ-
δες και ένα κοινωνικά, θα έλεγα, παθογενές ζήτηµα της παράνο-
µης µετανάστευσης σε συνδυασµό µε την πανθοµολογούµενη
ολιγωρία που επιδείχθηκε στο παρελθόν από τον κρατικό µηχα-
νισµό ως προς την αντιµετώπισή του.

Θα µπορούσα κατ’ αρχάς να συµφωνήσω ότι εξέθρεψε στην
πορεία φαινόµενα απόπειρας υποκατάστασης του κρατικού µη-
χανισµού και της έννοµης τάξης από ιδιώτες. Σε κάθε περίπτωση,
όµως, η παρούσα Κυβέρνηση διά του αρµοδίου Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη, προασπίζοντας τους θεσµούς και διαφυλάτ-
τοντας την έννοµη τάξη, επέδειξε άµεσα αντανακλαστικά ως
προς την αντιµετώπιση τέτοιων φαινοµένων. Είναι βέβαια µια

προσπάθεια που πρέπει να έχει συνέχεια  και έχει συνέχεια. Είναι
ένα πολύ δύσκολο ζήτηµα. 

Από την πλευρά του Υπουργείου µας, του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, λειτουργώντας
στο πλαίσιο του σεβασµού της ανεξαρτησίας της δικαστικής λει-
τουργίας όπως αυτή κατοχυρώνεται στο Σύνταγµά µας, πρέπει
απλά και µόνο να επισηµανθεί ότι το δικαιικό µας σύστηµα διά
του αρµοδίου ποινικού νοµοθέτη έχει δηµιουργήσει ένα νοµοθε-
τικό πλαίσιο το οποίο τιµωρεί σε ένα βαθµό οποιαδήποτε προ-
σπάθεια υποκατάστασης της έννοµης τάξης και του θεσµού είτε
από οργανωµένες οµάδες µε πολιτικό µανδύα είτε από µεµονω-
µένα άτοµα. Η πρόβλεψη από τον ποινικό νοµοθέτη πληθώρας
αδικηµάτων που στρέφονται κατά του έννοµου αγαθού, όπως
της απρόσκοπτης άσκησης πολιτικής εξουσίας, της αντιποίησης
δηµόσιας αρχής, της παράνοµης βίας, της αυτοδικίας, δηµιουρ-
γούν ένα νοµικό οπλοστάσιο στις εισαγγελικές αρχές στο επί-
πεδο της άσκησης ποινικής δίωξης και στο φυσικό δικαστή στο
πλαίσιο της επιβολής ποινής για την αντιµετώπιση και ανάσχεση
τέτοιων φαινοµένων.

Πρέπει να σηµειωθεί ότι στις περιπτώσεις που από την παρά-
νοµη συµπεριφορά οργανωµένων οµάδων πληρούται η αντικει-
µενική υπόσταση των παραπάνω αδικηµάτων, µια στατιστική
επισκόπηση των ποινικών διώξεων που έχει ασκηθεί από τις αρ-
µόδιες εισαγγελικές αρχές, καταδεικνύει τη ζέση και την αυστη-
ρότητα που έχει επιδειχθεί εναντίον τους. Και σε πλείστες
περιπτώσεις ασκούνται διώξεις και για συναφή αδικήµατα όπως
η διατάραξη της κοινής ειρήνης και η φθορά ξένης ιδιοκτησίας
όπως συνέβη στα τελευταία περιστατικά στη Ραφήνα Αττικής. 

Αποκλίνουσες συµπεριφορές, ποινικά αξιολογήσιµες µείζονος
µάλιστα κοινωνικοηθικής απαξίας, που στρέφονται εναντίον
αρχών και θεσµών, αντιµετωπίζονται από το υπάρχον νοµοθετικό
πλαίσιο και ειδικότερα τα ως άνω περιγραφόµενα αδικήµατα που
σας προανέφερα. Τιµωρούνται, επίσης, από τα οικεία άρθρα του
Ποινικού Κώδικα.

Η πολιτική εξουσία σεβόµενη όλα τα στάδια της ποινικής δια-
δικασίας, από την αφετηρία αυτής µε την άσκηση ποινικής δίω-
ξης µέχρι το πέρας µε την έκδοση καταδικαστικής απόφασης,
δεν δύναται ούτε νοµικά να επέµβει ούτε βέβαια δικαιοπολιτικά
να αναµειχθεί σε εκκρεµούσα διαδικασία. Για του λόγου το αλη-
θές, χρήσιµη θα ήταν µια πιο ενδελεχής αναφορά στο υφιστά-
µενο νοµοθετικό πλαίσιο, πράγµα το οποίο θα κάνω στη
συνέχεια. Θα σας αναφέρω και ποια νοµοθετική πρωτοβουλία
σκοπεύει σύντοµα το Υπουργείο Δικαιοσύνης να φέρει ως προς
την αντιµετώπιση τέτοιων δραστηριοτήτων µε φυλετικό ή άλλο
χαρακτήρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Ο κ. Κυριαζίδης έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε ικανοποίηση

όχι µόνο προσωπική, αλλά πιστεύω και οι συνάδελφοι που βρί-
σκονται εδώ στο Κοινοβούλιο αλλά και η κοινωνία που µας πα-
ρακολουθεί, διαπιστώνω ότι πράγµατι λαµβάνονται µέτρα.
Υπάρχει παρέµβαση της δικαιοσύνης από πλευράς των εισαγγε-
λικών και αστυνοµικών αρχών για την αντιµετώπιση αυτών των
φαινοµένων που προαναφέρατε.

Σε µια προηγούµενη ερώτηση ακούστηκε εδώ το οξύµωρο, θα
έλεγα το φαρισαϊκό, µε την έννοια της εφαρµογής του νόµου, µε
την έννοια της βλασφηµίας των θείων, της ύβρης για τα σύµβολα
της πίστης. 

Αναρωτιέται κανείς πώς είναι δυνατόν οι ίδιοι να κάνουν χρήση
του συµβόλου της πίστης, της πατρίδας, παραδείγµατος χάριν
στη Ραφήνα, έχοντας µπροστά το σταυρό και να σαρώνουν µε
τη σηµαία, σαν να ήταν σκουπόξυλο, τις πραµάτειες των µικρο-
πωλητών.

Να εφαρµοστεί ο νόµος, κύριε Υπουργέ. Το ζήτησε και η ορ-
γάνωση µε κοινοβουλευτικό µανδύα. Δεν µπορεί να έρχεται εδώ
σήµερα, για άλλους επικοινωνιακούς λόγους, επειδή απέτυχε να
εκµεταλλευθεί τη φτώχεια της κοινωνίας µε τον τρόπο που λει-
τούργησε και να θέλει να µπει στο θρησκευτικό συναίσθηµα των
Ελλήνων, να πραγµατοποιήσει µε µια άλλη διάσταση, µια διαί-
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ρεση εκµεταλλευόµενη αυτό το θρησκευτικό συναίσθηµα. Είναι
πάρα πολύ λυπηρό. Ζητούµε όλοι µας να εφαρµοστεί ο νόµος
αδιακρίτως. Είναι υποκριτικό, επαναλαµβάνω αυτοί που παρα-
βιάζουν το νόµο διαρκώς και µονίµως να έρχονται εδώ στο Κοι-
νοβούλιο και να ζητάνε να εφαρµοστεί ο νόµος.

Από την άλλη πλευρά ακούσαµε και το παράδοξο για την εί-
σοδο στο Υπουργείο Άµυνας των διαµαρτυροµένων, µε την έν-
νοια της αυτοδικίας πάλι µε την οποία δεν συµφωνεί κανείς. Αλλά
και οι ίδιοι δεν πραγµατοποιούν το ίδιο; Δεν παίρνουν το νόµο
στα χέρια τους; Δεν αυτοδικούν; 

Δεν µπορώ να καταλάβω πώς από την µια πλευρά ζητούν την
εφαρµογή των νόµων, την παρέµβαση και του Κοινοβουλίου
µέσω των ερωτήσεων και των θεµάτων, που υποκριτικά παραθέ-
τουν και  από την άλλη πλευρά οι ίδιοι να τους παραβιάζουν ασύ-
στολα και προκλητικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύ-

νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να αναφέρω
απλά ότι ο Ποινικός Κώδικας επαρκώς ως ένα σηµείο προστα-
τεύει τα έννοµα αυτά αγαθά απέναντι σε τέτοιες έκνοµες πρά-
ξεις. Αναφέρω τα άρθρα 331 και 175 του Ποινικού Κώδικα. 

Υπήρξε, όπως γνωρίζετε µια εγκύκλιος του Αρείου Πάγου, η
υπ’ αριθµόν 14/18-9-2012, η οποία βέβαια αφορούσε παρόµοια
πράξη και έκρινε ότι  περίπτωση αντιποίησης αποτελεί και
εκείνη… κατά την οποία ο δράστης, χωρίς να αντιποιείται την
ιδιότητα του φορέα δηµόσιας κ.λπ. υπηρεσίας, επιχειρεί πράξη
επιτρεπόµενη σε υπάλληλο.

Στην ίδια εγκύκλιο διευκρινίζεται ότι δεν περιλαµβάνει το δι-
καίωµα διενέργειας ανακριτικών πράξεων στην άσκηση δικαιώ-
µατος του πολίτη για σύλληψη δράστη αυτοφώρου εγκλήµατος,
όπως ρυθµίζεται αυτό στο άρθρο 275, παράγραφος 1 του Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας. Όποιος πολίτης προβαίνει σε τέτοιες
ενέργειες και έπειτα συλλαµβάνει κάποιο άτοµο διαπράττει κατά
τον κύριο εισαγγελέα αξιόποινη πράξη αντιποίησης. 

Να τονίσω επίσης, ότι σύντοµα, στο επόµενο νοµοσχέδιο που
θα καταθέσει το Υπουργείο Δικαιοσύνης κάνουµε µια τροποποί-
ηση στο άρθρο 79 του Ποινικού Κώδικα που αναφέρεται στην
επιµέτρηση της ποινής. 

Στην παράγραφο 3 αναφέρεται ότι «η τέλεση της πράξης από
µίσος εθνοτικό, φυλετικό, θρησκευτικό ή µίσος λόγω διαφορετι-
κού γενετήσιου προσανατολισµού κατά του παθόντος συνιστά
επιβαρυντική περίσταση». Προστίθεται εκεί, λοιπόν, ότι «η τέλεση
της πράξης από µίσος εθνοτικό, φυλετικό, θρησκευτικό, ή µίσος
λόγω διαφορετικού γενετήσιου προσανατολισµού κατά του πα-
θόντος συνιστά επιβαρυντική περίσταση και σε περίπτωση πληµ-
µελήµατος η ποινή είναι ανώτερη των τριών ετών. Η δε ποινή δεν
αναστέλλεται και δεν µετατρέπεται». Οπότε θα µπει ένα τέλος
στις όποιες αυτές έκνοµες πράξεις γίνονται από οποιονδήποτε
φορέα µε οποιοδήποτε πολιτικό µανδύα θέλει να βάλει αυτός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ανακοινώσω προς το

Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει τις εκθέσεις στις αιτήσεις εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών. 

Επίσης, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυ-
νας, Εσωτερικών, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
Υγείας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Δηµόσιας Τάξης και
Προστασίας του Πολίτη, Τουρισµού, Ναυτιλίας και Αιγαίου, Μα-
κεδονίας και Θράκης και Επικρατείας κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Τροποποίηση
του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 1 του άρθρου 3 του
ν.3986/2011 «Επείγοντα µέτρα Εφαρµογής Μεσοπρόθεσµου
Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2012 – 2015» (Α’ 152),

όπως ισχύει», της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατάρ-
γηση ελάχιστου ποσοστού Ελληνικού Δηµοσίου σε ΕΛΠΕ, ΔΕΗ,
ΟΠΑΠ, ΟΔΙΕ, ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, ΕΛΤΑ, Οργανισµό Λιµένος Πει-
ραιώς, Θεσσαλονίκης, Αλεξανδρούπολης, Βόλου, Ελευσίνας,
Ηγουµενίτσας, Ηρακλείου, Καβάλας, Κέρκυρας, Λαυρίου, Πα-
τρών και Ραφήνας, καθώς και κατάργηση του άρθρου 11 του
ν.3631/2008 (Α’ 6)» και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις.»

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Θα συζητηθεί τώρα η έβδοµη µε αριθµό 383/2-10-2012 επί-

καιρη ερώτηση  πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τους Υπουργούς
Εσωτερικών και Οικονοµικών, σχετικά µε τις δωρεάν µετακινή-
σεις των µαθητών.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν υποτιµάµε κανένα πρόβληµα που αντιµε-

τωπίζουν αυτή τη στιγµή τα σχολεία και το εκπαιδευτικό σύστηµα
συνολικότερα, προβλήµατα τα οποία, άλλωστε, πολλαπλασιάζον-
ται και επιδεινώνονται σε συνθήκες υποχρηµατοδότησης και πε-
ρικοπών. Ωστόσο, το θέµα της ερώτησής µας, το ζήτηµα της
µεταφοράς των µαθητών, έχει από την αρχή της χρονιάς εξελιχ-
θεί, στην κυριολεξία, σε έναν πραγµατικό εφιάλτη για τους γο-
νείς, για τις λαϊκές οικογένειες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ)

Έχει διαµορφωθεί –από πέρυσι επί της ουσίας- µε ευθύνη και
της προηγούµενης κυβέρνησης και της σηµερινής, µια τραγική
κατάσταση όπου χιλιάδες παιδιά µετακινούνται µε ευθύνη των
γονιών τους, µε αποτέλεσµα να χάνονται µεροκάµατα, να δίδον-
ται δεκάδες ποσά σε ταξί και να αδειάζουν οι τσέπες και χιλιάδες
παιδιά της Ειδικής Αγωγής να µένουν στα σπίτια τους, το οποίο
ακυρώνει και την όποια πρόοδο έχουν κάνει αυτά τα παιδιά.
Υπάρχουν καταγγελίες από σχολεία Ειδικής Αγωγής όπου τα
µισά παιδιά πηγαίνουν στο σχολείο.

Υπάρχουν τα παιδιά των µουσικών σχολείων -τα σχολεία αυτά,
όπως ξέρετε, έχουν κι έναν υπερτοπικό χαρακτήρα- τα οποία
πρέπει να µετακινούνται είκοσι και τριάντα χιλιόµετρα καθηµε-
ρινά και είναι στον αέρα. 

Και, βέβαια, αυτή η κατάσταση στην επαρχία ή σε πιο αποµα-
κρυσµένες περιοχές της Αττικής, για παράδειγµα, στον Ωρωπό,
στο Σαρωνικό, είναι ακόµα πιο οξυµένη, ακόµα χειρότερη.

Αυτή τη στιγµή, από την αρχή της σχολικής χρονιά –και όπως
είπα, από πέρυσι υπάρχει αυτή η κατάσταση- παίζεται ένα παι-
χνίδι στις πλάτες των µαθητών και των γονιών τους. Η ευθύνη
έχει γίνει µπαλάκι, από τους δήµους στις περιφέρειες και από τις
περιφέρεις στους δήµους. Οι οφειλές προς τους µεταφορείς δεν
έχουν ακόµη καταβληθεί. Οι συµβάσεις είναι στον αέρα. Και η
κατάσταση αυτή επιβαρύνει τις λαϊκές οικογένειες.

Υπάρχει και το φαινόµενο -ιδιαίτερα στην επαρχία- να παίρνον-
ται πίσω από τους µαθητές τα µαθητικά πάσα, επειδή, λέει, δεν
καλύπτονται από τις χιλιοµετρικές αποστάσεις που θέτει ο
νόµος.

Επίσης, υπάρχει το φαινόµενο στα αστικά κέντρα παιδιά που
κινούνται µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς να µην έχουν να πλη-
ρώσουν το εισιτήριο –κάτι πάρα πολύ φυσιολογικό- και οι ελεγ-
κτές να τους κατεβάζουν στη µέση του δρόµου, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για την ασφάλειά τους.

Εµείς θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση πρέπει να πάρει την ευθύνη
της. Να µην κρύβεται πίσω από δήµους ή περιφέρειες. Να απο-
πληρωθούν άµεσα οι οφειλές προς τους µεταφορείς και κυρίως
να εξασφαλιστεί η δωρεάν και ασφαλής µετακίνηση των µαθη-
τών µε ευθύνη του κράτους. Να καταργηθεί ο χιλιοµετρικός πε-
ριορισµός για τη χορήγηση µαθητικών πάσων και να εξασφα-
λιστεί η δωρεάν µετακίνηση για τα αστικά µέσα µαζικής µεταφο-
ράς.

Θα θέλαµε την απάντηση του κυρίου Υπουργού σε αυτές µας
τις ερωτήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε τον

κ. Γκιόκα.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυλιανίδης.
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Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε

συνάδελφε, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω που αγγίζετε ένα
τόσο επίκαιρο και ευαίσθητο θέµα και µου δίνετε τη δυνατότητα
να παρουσιάσω την εικόνα όπως την παραλάβαµε και όπως προ-
σπαθούµε να τη διαµορφώσουµε αυτήν τη στιγµή.

Οι µεταφορές αφορούν περίπου διακόσιες χιλιάδες µαθητές
σε ολόκληρη την Ελλάδα. Και είναι αλήθεια ότι από την πρώτη
µέρα που αναλάβαµε εντοπίσαµε τον κίνδυνο να καταρρεύσει
πλήρως το σύστηµα για τρεις κυρίως λόγους:

Πρώτον, διότι οφείλονταν πάνω από 150.000.000 ευρώ στους
µεταφορείς για τα δύο προηγούµενα έτη, τα οποία δεν είχαν κα-
ταβληθεί.

Δεύτερον, διότι η εφαρµοζόµενη κοινή υπουργική απόφαση
για τον τρόπο υπολογισµού ήταν διαµορφωµένη µε τέτοιο τρόπο
που δηµιουργούσε εξαιρετικά µεγάλες δαπάνες.

Τρίτον, διότι ενδεχοµένως και ο αριθµός των δικαιούχων δεν
ήταν µε ακρίβεια προϋπολογισµένος σωστά, µε αποτέλεσµα να
σπαταλούνται τα προηγούµενα χρόνια κονδύλια και έτσι σήµερα
να έχουµε δυστοκία στην αποτελεσµατικότητα.

Εµείς διαπιστώσαµε ότι το 2012 είχαν καταβληθεί από τα 98
εκατοµµύρια που οφείλονταν µόνο 15 εκατοµµύρια στους µετα-
φορείς, ενώ το 2011 είχαν καταγραφεί περίπου 52 εκατοµµύρια
οφειλών προς τους µεταφορείς συνολικά, δηλαδή 150 εκατοµ-
µύρια µείον τα 15 που κατεβλήθησαν- όταν αναλάβαµε οφείλον-
ταν περίπου 135 εκατοµµύρια.

Το πρώτο ζήτηµα που αντιµετωπίσαµε ήταν η εφαρµογή του
σχετικού άρθρου του «Καλλικράτη», το οποίο δεν επέφερε το
προσδοκώµενο αποτέλεσµα. Μετεφέρθη η αρµοδιότητα στους
Δήµους. Έδωσα εντολή οι Αποκεντρωµένες  διοικήσεις να κατα-
γράψουν σε τι φάση βρίσκονταν οι διαγωνισµοί και η αποτύπωση
της πραγµατικότητας µας είπε ότι όλοι οι διαγωνισµοί που είχαν
τρέξει, περίπου τριάντα έως σαράντα, βγαίνουν άγονοι και ότι
δεν θα έχουµε µεταφορές το Σεπτέµβριο. Μιλάµε για το µήνα
Ιούλιο, λοιπόν. Εντατικοποιήσαµε τις ενέργειές µας για να αντι-
µετωπίσουµε αυτό το ζήτηµα. Και αυτό έγινε.

Παρετάθη για τρίτη φορά µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, η οποία θα κυρωθεί τις επόµενες ηµέρες, η δυνατότητα
αυτή να παραµείνει στις Περιφέρειες και αποφασίσαµε να ορι-
στικοποιηθεί αυτή η αρµοδιότητα, να κατακυρωθεί στις Περιφέ-
ρειες και αυτές -και για λόγους διαφάνειας και για λόγους
αποτελεσµατικότητας αλλά και για λόγους οικονοµίας κλίµακος-
θα κάνουν τους διαγωνισµούς από εδώ και πέρα. Με την ανω-
τέρω πράξη καλύπτεται η µεταφορά  για το επόµενο σχολικό
έτος. Θα ήθελα εδώ να ευχαριστήσω και τους µεταφορείς που
προσέφεραν έκπτωση 17% στα τιµήµατα για τη χρονιά 2012 –
2013, όταν κάναµε τη σχετική συζήτηση.

Επίσης, αφού λύθηκε το νοµικό ζήτηµα, δώσαµε να πληρω-
θούν 22 εκατοµµύρια έναντι των οφειλοµένων και δεδουλευµέ-
νων, ώστε να αρχίσει να αποµειώνεται η οφειλή και έτσι να
προσέλθουν οι µεταφορείς. Και οι µεταφορείς προσήλθαν σ’ όλη
σχεδόν τη χώρα, κυρίως τα ΚΤΕΛ και τα ΤΑΞΙ, µε εξαίρεση κά-
ποιες περιοχές, τις οποίες νοµίζω κι εσείς αναφέρατε. Εκεί υπάρ-
χει µια εµπλοκή µε το Γενικό Λογιστήριο του κράτους, το οποίο
εφαρµόζει µια εγκύκλιο του αρµοδίου Διευθυντή,  περί περικο-
πής 20% των οφειλοµένων και δεδουλευµένων χρηµάτων.  Μετά
θα δούµε πως θα αντιµετωπιστεί από το αρµόδιο Υπουργείο
εκείνο το ζήτηµα.

Οφείλω πάντως να σας πω ότι το επόµενο διάστηµα εµείς προ-
σπαθούµε να εκταµιεύουµε πόρους µε βάση τη ρευστότητα που
µας δίνει τη δυνατότητα να έχουµε το  Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, για να συνεχίσουµε να πληρώνουµε µε συνέπεια τους
µεταφορείς, ώσπου να καλυφθεί το συνολικό χρέος και βάζουµε
µπροστά, εκτός από την ολοκλήρωση της νοµοθετικής διαδικα-
σίας όχι µόνο για την κύρωση της πράξης αλλά και για την ορι-
στική µεταφορά της αρµοδιότητας στις περιφέρειες, και τη
διαπραγµάτευση για την αναµόρφωση της κοινής υπουργικής
απόφασης, ώστε να µειωθούν πραγµατικά τα κόστη, να εναρµο-
νιστούν µε τις τιµές της αγοράς και να εξυπηρετηθούν κατά το
καλύτερο δυνατό τρόπο το σύνολο των µαθητών που έχουν
ανάγκη.

Αντιλαµβάνεστε ότι απλωνόµαστε ως Υπουργείο Εσωτερικών
ως εκεί που µας δίδει την οικονοµική δυνατότητα το αρµόδιο
χρηµατοδοτούν Υπουργείο, το Υπουργείο Οικονοµικών. Θα το
κάνουµε αυτό µέχρι τέλος, προσπαθώντας να επιτύχουµε το κα-
λύτερο δυνατό αποτέλεσµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Ιωάννης Γκιό-
κας έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, απαντήσατε µε µια πε-
ριγραφή της κατάστασης που παραλάβατε και των ενεργειών
που κάνετε για να λύσετε το πρόβληµα. Πείτε µας συγκεκριµένα,
αν γίνεται, στη δευτερολογία σας πότε τα παιδιά θα έχουν δω-
ρεάν µετακίνηση στα σχολεία τους. Αυτήν τη στιγµή τα τηλέ-
φωνα που λάβαµε σήµερα µε αφορµή τη συζήτηση της
σηµερινής επίκαιρης ερώτησης, µας λένε ότι υπάρχουν σε διά-
φορες περιοχές κινητοποιήσεις, διαµαρτυρίες γονιών, συλλόγων
γονέων, επειδή ακόµη η κατάσταση είναι στο ντουλάπι. Πείτε µας
πότε θα ξεκινήσει η µετακίνηση των µαθητών.

Δεύτερο ζήτηµα: Η µεταφορά της αρµοδιότητας στην περιφέ-
ρεια δεν θα λύσει το πρόβληµα, απλά µπορεί να το ανακυκλώσει
ή να το παρατείνει. Από τη στιγµή που τα κονδύλια θα παραµεί-
νουν παγωµένα, από τη στιγµή που η περιφέρεια δεν θα έχει τη
δυνατότητα, απλά θα αλλάξει ο υπόχρεος φορέας για να λύσει
το πρόβληµα. Το πρόβληµα όµως θα παραµένει.

Αναφερθήκατε επίσης σε διακόσιους χιλιάδες δικαιούχους του
δικαιώµατος της µεταφοράς. Είναι διακόσιοι χιλιάδες δικαιούχοι
µε βάση τους νόµους που εσείς έχετε θεσπίσει. Διότι σας λέω –
και το αναφέραµε και στην ερώτηση- ότι υπάρχουν παιδιά, στα
οποία κανονικά θα έπρεπε να τους δίνετε το δικαίωµα της από-
κτησης µαθητικού πάσο και δεν το έχουν, λόγω των χιλιοµετρι-
κών αποστάσεων –απαράδεκτων, εµείς λέµε- που θέτει ο νόµος:
Τέσσερα χιλιόµετρα για µαθητή του λυκείου. Διανύει τέσσερα
και τέσσερα χιλιόµετρα -δηλαδή, οκτώ χιλιόµετρα- ο µαθητής
του λυκείου καθηµερινά και αυτός δε δικαιούται µαθητικό πάσο.
Άρα, και ο αριθµός των δικαιούχων, κατά τη γνώµη µας, θα
έπρεπε να είναι πολύ µεγαλύτερος.

Επιπρόσθετα, δεν µπορούµε να παραβλέψουµε το γεγονός ότι
αυτήν τη στιγµή µε τη διαδικασία των συγχωνεύσεων των σχολι-
κών µονάδων που υλοποιείται, αντικειµενικά πολλαπλασιάζεται
και ο αριθµός των παιδιών που έχουν ανάγκη µετακίνησης. Εδώ
έχουµε πληροφορίες, καταγγελίες από αγροτικές περιοχές, ότι
µετακινούνται ολόκληρες οικογένειες προκειµένου τα παιδιά
τους να είναι δίπλα στο σχολείο. Αυτή είναι η κατάσταση σήµερα.
Το πρόβληµα είναι ενιαίο ανεξάρτητα µε τις επιµέρους αρµοδιό-
τητες. Πρέπει να υπάρχει δωρεάν και ασφαλής µεταφορά των
µαθητών. 

Διαφορετικά, κύριε Υπουργέ, οδηγούµαστε σε µια κατάσταση
όπου είτε σχολεία θα κλείσουν εξαιτίας αυτού του προβλήµατος
–κι έχουµε το προηγούµενο των αθλητικών σχολείων που διακό-
πηκε η µεταφορά και τα σχολεία αυτά επί της ουσίας έκλεισαν-
είτε θα λειτουργούν τα σχολεία µε βάση την οικονοµική δυνατό-
τητα των οικογενειών. Οδηγούµαστε σε µια κατάσταση δηλαδή
όπου τα σχολεία, σχεδόν εξ ολοκλήρου, θα λειτουργούν µε βάση
την «τοπική κοινωνία», όπως λέγεται. Έχουµε δηλαδή νέα βάρη
και νέα χαράτσια στις λαϊκές οικογένειες. 

Ήδη σήµερα ζητείται από διευθύνσεις σχολείων, σε γονείς, σε
φτωχούς ανθρώπους, σε άνεργους. να καταβάλουν για µια σειρά
λειτουργικά έξοδα του σχολείου –για αναλώσιµα, για πετρέλαιο-
από την ίδια τους την τσέπη. Κι αυτή η κατάσταση παγιοποιείται
και γίνεται καθεστώς πλέον. 

Βέβαια εµείς θεωρούµε ότι αυτό είναι το αποτέλεσµα του
«Καλλικράτη». Έχουν ευθύνη όσοι υλοποίησαν και στήριξαν τον
«Καλλικράτη», τη µεταφορά δηλαδή αρµοδιοτήτων από την κεν-
τρική διοίκηση, όπως θα πρέπει να είναι, στους δήµους και στις
περιφέρειες και σήµερα διαµορφώνεται βάσει του «Καλλικράτη»
ένα νέο αποκεντρωµένο σχολείο, το οποίο θα είναι και ιδιωτικο-
ποιηµένο και ταξικά διαφοροποιηµένο. Αυτή είναι η κατάσταση
που επικρατεί.

Το ΚΚΕ είχε προειδοποιήσει εδώ και πάρα πολύ καιρό. Επειδή,
όµως, το πρόβληµα παραµένει, πείτε µας πότε θα λυθεί, πότε δη-
λαδή τα παιδιά θα αποκτήσουν µετακίνηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός για τρία λεπτά. 

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, περιγράφετε ένα πραγµατικά σηµαντικό
πρόβληµα, το οποίο κι εµείς κληρονοµήσαµε και προσπαθούµε
µε τις υφιστάµενες δυνατότητες να αντιµετωπίσουµε. 

Η συσσώρευση χρεών και ο τρόπος µε τον οποίο οργανώνον-
ταν οι µεταφορές αναµφισβήτητα χρήζουν εξορθολογισµού. Κι
αυτό θα προσπαθήσουµε –και προσπαθούµε- να κάνουµε καθ’
όλη τη διάρκεια των θερινών µηνών. 

Δεν θέλω να υποτιµήσουµε στη σηµερινή µας κουβέντα την
αξία της µεταφοράς των αρµοδιοτήτων στις περιφέρειες, οι
οποίες έχουν την εµπειρία -και από το θεσµό των παλιών νοµαρ-
χιών- να οργανώνουν τη µεταφορά. 

Το λέω αυτό, διότι η προσπάθεια που έγινε από τους δήµους
να εφαρµοστεί η σχετική διάταξη του «Καλλικράτη» προσέ-
κρουσε ακριβώς εκεί που επισηµάνατε, στο ότι µετεφέρθησαν
αρµοδιότητες, χωρίς να µεταφερθούν πόροι και τεχνογνωσία, µε
αποτέλεσµα η αποτίµηση των περιφερειών, που µου ήρθε εµένα
το µήνα Ιούλιο, να λέει ότι σε σαράντα δήµους έχουµε άγονους
διαγωνισµούς και ότι, στην καλύτερη περίπτωση, θα µπορούµε
να έχουµε µεταφορά µαθητών σε τριάντα δήµους από τριακόσι-
ους είκοσι πέντε στο τέλος της διαδικασίας. 

Αυτό µας οδήγησε στην απόφαση να µεταφέρουµε την αρµο-
διότητα στις περιφέρειες, οι οποίες είχαν την εµπειρία, και µέσα
από πενήντα τέσσερις διαγωνιστικές διαδικασίες στο µέλλον θα
µπορούν να τακτοποιούν έγκαιρα τη µεταφορά µαθητών, για να
µην εµφανίζονται τα προβλήµατα που εµφανίστηκαν τις τελευ-
ταίες δυο χρονιές. 

Εποµένως, δεν νοµίζω ότι είναι λάθος η απόφαση αυτή- είναι
σωστή. Επιµένω σε αυτό. Και θα ήθελα να ευχαριστήσω και τους
περιφερειάρχες για την προσπάθεια που κάνουν. 

Όσον αφορά στη χρηµατοδότηση, ξέρετε τι χρέη κληρονό-
µησε το Υπουργείο Εσωτερικών. Στον προϋπολογισµό ήταν εγ-
γεγραµµένα τριακόσια εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα και τα
απέδιδαν οι διαχειριστές του ζητήµατος, οι πολιτικοί, σε τυπο-
γραφικό λάθος. Πρέπει, λοιπόν, τώρα να διορθώσουµε µια στρέ-
βλωση, διότι επί έξι µήνες πλήρωναν οι ΟΤΑ τους ΚΑΠ, τους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, σαν να ήταν να πάρουν στο
τέλος του οικονοµικού έτους 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ
πήραν 2,4 δισεκατοµµύρια, τα οποία συρρικνώθηκαν ακόµη πε-
ρισσότερο, διότι συρρικνώθηκαν τα έσοδα.

Εµείς ό,τι µπορούµε και ό,τι περισσεύει από το κάθε δωδεκα-
τηµόριο το διασφαλίζουµε, ώστε η ροή χρηµατοδότησης των µε-
ταφορέων να είναι κανονική. Επαναλαµβάνω ότι οι διαφορές που
αυτή τη στιγµή εµφανίζονται µεταξύ του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους και κάποιων περιφερειαρχών θα πρέπει να διευθε-
τηθούν, για να µπορέσουµε να λύσουµε τελικά το ζήτηµα. Εµείς
προσπαθούµε ως ενδιάµεσο Υπουργείο να συµβάλλουµε σε
αυτήν την κατάσταση και στην τελική επίλυση, για να µην έχουµε
ζήτηµα.

Τέλος, θέλω να πω ότι είναι πολύ σηµαντικό να επαναπροσ-
διορίσουµε ποιοι είναι οι δικαιούχοι της µεταφοράς, πόσο στοι-
χίζει το επιβατοχιλιόµετρο, µε ποιον τρόπο πρέπει να οργανώ-
νονται τα δροµολόγια, για να µην γίνεται το πάρτι που γινόταν
τα προηγούµενα χρόνια, ώστε να καλύπτονται οι µαθητές που
πραγµατικά έχουν ανάγκη και όχι να πληρώνουν οι µαθητές που
έχουν ανάγκη αυτούς που πραγµατικά θέλουν σπάταλα να δια-
χειριστούν αυτό το σύστηµα.

Αυτό, λοιπόν, θα προκύψει µέσα από µία διαπραγµάτευση που
θα γίνει, αµέσως µετά τη νοµοθετική πρωτοβουλία που θα εκδη-
λώσουµε τις αµέσως επόµενες ηµέρες για την οριστική διευθέ-
τηση του ζητήµατος µεταξύ όλων των εµπλεκοµένων Υπουρ-
γείων και φορέων, του Υπουργείου Παιδείας, που καταγράφει -
και πρέπει να το κάνει µε αυστηρότητα- ποιοι είναι οι πραγµατικά
δικαιούχοι, των αρµοδίων υπηρεσιών του Υπουργείου Εσωτερι-
κών και του Υπουργείου Οικονοµικών. Βεβαίως, εφόσον µπαί-
νουµε και στα χωράφια των αστικών ή υπεραστικών µεταφορών
και των πάσο -εκεί ενδεχοµένως να χρειαστεί να εµπλακεί και το
συναρµόδιο Υπουργείο- το οποίο, όταν είχα την τιµή να διοικώ,

θα θυµάστε ότι είχε µειώσει τη µεταφορά για τις ευαίσθητες κοι-
νωνικά οµάδες, µέσα στις οποίες ήταν πρώτοι οι µαθητές και οι
φοιτητές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, πενήντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από
το 11ο Γυµνάσιο Νίκαιας «Γιάννης Ρίτσος», το 1ο Τµήµα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. Νίκη Φούντα ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια. 
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 369/2-10-2012  επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Πανελληνίου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τους
Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας και
Εσωτερικών, σχετικά µε την κατανοµή των θέσεων στους παιδι-
κούς και βρεφονηπιακούς σταθµούς σε βάρος των δήµων της
Κρήτης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω ότι τα προηγού-

µενα χρόνια το πρόγραµµα «Εναρµόνιση οικογενειακής και επαγ-
γελµατικής ζωής» είχε στηρίξει τις οικογένειες των αδύναµων,
προκειµένου τα παιδιά στους παιδικούς σταθµούς να έχουν τη
φροντίδα που χρειάζεται και ο άνεργος ή εργαζόµενος γονιός
να µπορεί είτε να αναζητήσει εργασία είτε να εργαστεί. 

Φέτος, το πρόβληµα για τις αδύναµες οικογένειες, για τους
ανέργους και τους εργαζόµενους, είναι ασφαλώς µεγαλύτερο.
Δυστυχώς, έχουν συσσωρευτεί πολλά προβλήµατα σε αυτές τις
οικογένειες και το πρόγραµµα δεν κατάφερε, όπως ανακοινώ-
θηκε στην αρχή, να ανταποκριθεί.

Τα δύο Υπουργεία, το Εσωτερικών και το Εργασίας, προχώ-
ρησαν σε µία προσπάθεια να εξορθολογήσουν το σύστηµα.
Όµως, η απόφαση, η οποία ελήφθη, αφενός περί µείωσης των
ποσών ανά παιδί, που είναι κατά την άποψή µας προς τη σωστή
κατεύθυνση, και αφετέρου περί κατανοµής των πρόσθετων
πόρων δηµιούργησε νέα προβλήµατα. Γιατί; Διότι περιφέρειες
που είχαν ένα αρχικό ποσοστό στην πρώτη κατανοµή, παρ’ ότι
µπήκαν 22 εκατοµµύρια επιπλέον, βρέθηκαν στη δεύτερη κατα-
νοµή να παίρνουν λιγότερα χρήµατα. 

Στην επίκαιρη ερώτησή µου αναφέροµαι συγκεκριµένα για την
Περιφέρεια Κρήτης, όπου η πρόσκληση ήταν για 20 εκατοµµύρια
ευρώ. Η αρχική κατανοµή έδινε στην Περιφέρεια Κρήτης 12,8
εκατοµµύρια ευρώ και η τελική κατανοµή, αφού µπήκαν τα 22
εκατοµµύρια ευρώ, είναι µόνο 10 εκατοµµύρια ευρώ. Εκεί, βέ-
βαια, µπορούν να προστεθούν και τα 2.488.000 ευρώ που έχουν
µείνει από πέρυσι.

Εµείς ζητάµε να υπάρξει δυνατότητα πρόσθετης χρηµατοδό-
τησης από συγκεκριµένη πηγή του επιχειρησιακού προγράµµα-
τος, προκειµένου να αρθούν οι νέες αδικίες που προκλήθηκαν.
Και, βεβαίως, κανείς δεν αντιλέγει ότι και µε την αρχική κατανοµή
υπήρχαν προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Στην ερώτηση του
κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών, κ.
Ευρυπίδης Στυλιανίδης. 

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
συνάδελφε, πρώτα απ’ όλα για το γενικό θέµα θα επαναλάβω
στην Αίθουσα –το έχω ξαναπεί- ότι ο προϋπολογισµός φέτος για
το συγκεκριµένο πρόγραµµα ήταν 125 εκατοµµύρια µε αυτές τις
δύο κινήσεις που έγιναν από πλευράς µας και από το Υπουργείο
Εργασίας. Το Υπουργείο Εργασίας προσέθεσε άλλα 20 εκατοµ-
µύρια πόρους από το ευρωπαϊκό πρόγραµµα και η µείωση των
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τροφείων από τους δήµους αµέσως-αµέσως αύξησε τη χωρητι-
κότητα. Αυτό το επιπλέον ποσό που διασφαλίστηκε –έχετε δίκιο-
αποφασίστηκε, µετά από πρόταση και της ΚΕΔΕ να δοθεί σε πε-
ριοχές που είχαν χαµηλό ποσοστό απορρόφησης στο πρό-
γραµµα. Και διετέθη, κυρίως, στα µεγάλα αστικά κέντρα, στην
Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, εκεί που τα ποσοστά υπολείπονταν
από τα ποσοστά απορρόφησης της υπόλοιπης Ελλάδος. 

Στην περιοχή της Κρήτης, όπως µε ενηµερώνουν οι χειριστές
του προγράµµατος, είχαµε στατιστικά, δηλαδή ποσοστιαία, χα-
µηλότερη αύξηση ζήτησης –γιατί αύξηση υπήρχε σε όλη την Ελ-
λάδα, λόγω της κρίσης- από το µέσο όρο. Δηλαδή, ενώ η αύξηση
ήταν γύρω στο 43% κατά µέσο όρο πανελλαδικά, στην Κρήτη η
αύξηση ζήτησης ήταν γύρω στο 37%. 

Για να θεραπεύσουµε, λοιπόν, αυτό το οποίο λέτε, εµείς
έχουµε ενθαρρύνει την Κρήτη, όπως κι άλλες περιοχές της ελ-
ληνικής περιφέρειας, να συµµετέχουν προνοµιακά στο πρόσθετο
ποσό, το οποίο έχουµε προκαλέσει να έρθει στο Υπουργείο Εσω-
τερικών από µόχλευση ιδιωτικών κεφαλαίων –είχαµε µία σχετική
χορηγία και από το Ίδρυµα Νιάρχος περίπου 4,5 εκατοµµυρίων
ευρώ- και βεβαίως ο στόχος της κάθε παρέµβασής µας κινείται
προς αυτήν την κατεύθυνση, ώστε τα ποσοστά απορρόφησης
στο πρόγραµµα σε όλες τις περιφέρειες της Ελλάδος να είναι
στο ίδιο περίπου ύψος, για να µη δηµιουργούνται αδικίες. 

Το ζήτηµα είναι, όµως –και πρέπει να το πούµε αυτό- ότι αυτό
το πρόγραµµα σταδιακά εξαντλείται. Έτρεξε µερικά χρόνια και
σχεδόν τελειώνει φέτος. Μένουν λίγα κεφάλαια για του χρόνου.
Εµείς, βεβαίως, αναζητούµε άλλα τέτοιου είδους προγράµµατα
από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, για να µπορέσουµε να κρα-
τήσουµε όρθιο το πρόγραµµα, αλλά θα πρέπει οπωσδήποτε να
αντιµετωπιστεί συνολικότερα το ζήτηµα, για να µπορέσει η χώρα
να αντέξει την κοινωνική πίεση και την επόµενη χρονιά και να στη-
ρίξει τις οικογένειες που έχουν ανάγκη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο συνάδελφος κ. Κεγκέρογλου έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ίσως χρειάζεται

–επειδή αναφερθήκατε στις ανάγκες των επόµενων ετών- από
τώρα να προετοιµαστεί, να προταθεί και να ζητηθεί από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση η ανακατανοµή πόρων του ΕΣΠΑ.

Ναι, το Ευρωπαϊκό Κοινοτικό Ταµείο είναι αυτό που µπορεί να
δώσει τη δυνατότητα για να στηρίξουµε τις αδύναµες οικογέ-
νειες σε πολιτικές κοινωνικής προστασίας και εν προκειµένω το
πρόγραµµα εναρµόνισης οικογενειακής επαγγελµατικής ζωής,
αλλά πιστεύω ότι θα πρέπει να γίνει µία γενναία ανακατανοµή
των πόρων του ΕΣΠΑ µε τη συµφωνία της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ούτως ώστε η κοινωνική προστασία, τη δύσκολη οικονοµική πε-
ρίοδο που βιώνουν δυστυχώς βαρύτερα τα αδύναµα οικονοµικά
στρώµατα, να αντιµετωπιστεί και να στηριχθούν προκειµένου να
έχουµε µία ανεχτή διαβίωση τους στη δύσκολη περίοδο που
όπως είπα περνάµε.

Το νέο πρόβληµα το οποίο ανέκυψε και στο οποίο αναφέρ-
θηκα, ποιο είναι; Ένας παιδικός σταθµός ενός δήµου, µε βάση
τον αριθµό των παιδιών που µπορεί να απασχολήσει, έχει ένα
συγκεκριµένο κόστος. Αυτό το κόστος καλύπτεται από συγκεκρι-
µένες πηγές. Εν προκειµένω από το ΕΣΠΑ, από το πρόγραµµα
«Εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής», όπου είχε
ένα συγκεκριµένο ποσό. Με τη µείωση που έγινε, ανά παιδί, αυ-
τόµατα µειώνεται η οικονοµική δυνατότητα για το συγκεκριµένο
παιδικό σταθµό.

Άρα, κατά την άποψή µου, θα έπρεπε να υπάρξει αύξηση του
αριθµού των παιδιών στο συγκεκριµένο παιδικό σταθµό, αλλά και
σε κάθε παιδικό σταθµό, ούτως ώστε να καλύψει το ποσοστό που
µειώθηκε, δηλαδή µε το ίδιο ποσό να απασχολήσει περισσότερα
παιδιά -και αυτό νοµίζω ότι δεν θα αύξανε το λειτουργικό κόστος
κατακόρυφα ή αναλογικά, γιατί το ίδιο σχεδόν προσωπικό θα δια-
τηρήσει, µιλάµε για ένα 10%- και το υπόλοιπο ποσό να κατανε-
µηθεί στις περιφέρειες που θεωρείται ότι είχαν αδικηθεί στην
πρώτη κατανοµή.

Το ότι δεν έγινε µία πρώτη κατανοµή στους παιδικούς σταθ-
µούς στις περιφέρειες που µειώνεται το συνολικό ποσό, δηµι-

ουργεί τεράστιο πρόβληµα. Θεωρώ ότι και τώρα µπορεί να γίνει
αυτό. Ούτως ή άλλως τα υπολειπόµενα χρήµατα για του χρόνου,
όπως αναφερθήκατε, δεν µπορούν να λύσουν συνολικά το πρό-
βληµα και πρέπει να βρούµε πιο ριζικές λύσεις.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει να το επανεξετάσετε διότι και οι
παιδικοί σταθµοί θα χρεωθούν και θα έχουν πρόβληµα του χρό-
νου και πολλά παιδιά εργαζοµένων και ανέργων µένουν ως επι-
λαχόντες χωρίς να µπορούν να απασχοληθούν στους παιδικούς
σταθµούς. 

Θα σας καταθέσω τον πίνακα σε στοιχεία του οποίου αναφέρ-
θηκα που δείχνουν αυτό το οποίο σας είπα. Ο αρχικός προϋπο-
λογισµός ήταν 19 εκατοµµύρια και µειώθηκε στα 10. Το ίδιο
ισχύει και για λίγες ακόµη περιφέρειες. Η απορρόφηση η οποία
έγινε από τα µεγάλα αστικά κέντρα δεν άφησε πολλά περιθώρια.
Στις άλλες περιφέρειες όµως θα µπορούσε να στηριχθεί η λει-
τουργία των παιδικών µε µικρά ποσά και να καλυφθούν οι επιλα-
χόντες.

Κάντε µία προσπάθεια να ξαναδείτε το θέµα, γιατί δεν έχει
κλείσει για την κοινωνία, δεν έχει ικανοποιηθεί µε άλλους τρό-
πους η ανάγκη της οικογένειας που έχει δύο εργαζόµενους ή
που είναι και οι δύο άνεργοι και ψάχνουν δουλειά, να αφήσουν
το παιδί τους. Δεν έχει καλυφθεί αυτή η ανάγκη. Εποµένως θα
πρέπει να κάνουµε µία ακόµη προσπάθεια ούτως ώστε τις επό-
µενες ηµέρες να δώσουµε λύση σε αυτές τις περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
συνάδελφε, εγώ κατανοώ την πρακτική λογική µε την οποία προ-
σεγγίζετε το ζήτηµα, θέλω όµως να επισηµάνω έναν κίνδυνο που
κρύβεται πίσω από αυτή τη λογική, τον οποίο βεβαίως δεν µπο-
ρείτε ίσως να αντιληφθείτε, γιατί δεν έχετε ενηµέρωση για τον
τρόπο µε τον οποίο εφαρµόζεται αυτό το πρόγραµµα.

Η κοστολόγηση ανά µαθητή που έκανε το πρόγραµµα, έχει µία
συγκεκριµένη τιµή, η οποία αποµειώθηκε. Είναι βέβαιο ότι, εάν
υιοθετηθεί αυτή η λογική που περιγράψατε, αυτή η υπερκοστο-
λόγηση αποτελεί έµµεση χρηµατοδότηση προς τους δήµους, για
να µπορέσουν να κρατήσουν τον παιδικό και βρεφονηπιακό
σταθµό. Αυτό, όµως, αντιβαίνει τις βασικές αρχές εφαρµογής
του προγράµµατος. 

Εµάς µας ενδιαφέρει όχι το ποσό που απορροφάται, αλλά να
καλύπτεται ο αριθµός των εξυπηρετουµένων. Γι’ αυτό ζητήσαµε
να µειωθεί το κόστος ανά µαθητή ώστε να µπορέσουµε να εξυ-
πηρετήσουµε κατά το δυνατόν περισσότερους. Η δε ιδιωτική χο-
ρηγία, η οποία αξιοποιήθηκε, κοστολογεί πολύ χαµηλότερο το
κόστος ανά µαθητή και εξυπηρετεί πολύ µεγαλύτερο αριθµό µα-
θητών, περίπου τρεις χιλιάδες, αν θυµάµαι καλά, σε όλη την Ελ-
λάδα, µέσα στην οποία θα ενταχθεί ένας σηµαντικός αριθµός και
µαθητών της Κρήτης, για να αντιµετωπίσουµε στην πράξη το κοι-
νωνικό πρόβληµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να τα πάρετε από εκεί, κύριε
Υπουργέ, όχι από αλλού…

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εµείς,
λοιπόν, αυτήν τη στιγµή έχουµε υποχρέωση να τηρήσουµε τους
κανόνες εφαρµογής αυτού του προγράµµατος, διότι, όπως ξέ-
ρετε, ελέγχεται η ελληνική Κυβέρνηση για τη σωστή εφαρµογή.
Διαφορετικά µπορεί να χρειαστεί να πληρώσει και χρήµατα πίσω,
αν δεν εφαρµόζει σωστά το πρόγραµµα και δεν εκπληρώνει τους
σκοπούς του.

Παρ’ αυτά έχετε απόλυτο δίκιο στην ανάγκη να δούµε αναπορ-
ρόφητα κονδύλια από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο που µπο-
ρεί να υπάρχουν σε άλλα προγράµµατα και να προετοιµαστούµε
για την επόµενη χρονιά. Γι’ αυτό έχουµε προκαλέσει δύο απανω-
τές συσκέψεις µε το συναρµόδιο Υπουργείο Εργασίας, αλλά έχει
γίνει σχετική συνάντηση και σύσκεψη και µε το Υπουργείο Ανά-
πτυξης, που έχει τον πρώτο λόγο στην ανακατανοµή των κονδυ-
λίων του ΕΣΠΑ, ώστε να αθροίσουµε κατά το δυνατόν τα
µεγαλύτερα ποσά, για να µπορέσουµε και του χρόνου να αντι-
µετωπίσουµε σε µεγάλο ποσοστό τις ανάγκες, οι οποίες προκύ-
πτουν από την οικονοµική κρίση.

Σε κάθε περίπτωση η απορροφητικότητα στην Κρήτη ήταν
55,6%, δηλαδή καλύφθηκαν τέσσερις χιλιάδες εννιακόσιες
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εξήντα µία θέσεις, επί συνόλου περίπου οκτώ χιλιάδων εννιακο-
σίων αιτήσεων. Τώρα ζητήσαµε να ενταχθεί και η Κρήτη στο πρό-
γραµµα επέκτασης, για να µπορέσουµε να αυξήσουµε τον
αριθµό των εξυπηρετουµένων. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πόσο, κύριε Υπουργέ;
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν θυ-

µάµαι ακριβώς. Αυτό θα προσδιοριστεί. Τις επόµενες ηµέρες
βγαίνουν τα αποτελέσµατα από την ΕΕΤΑΑ που διαχειρίζεται και
το πρόσθετο κοµµάτι του προγράµµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η τρίτη µε αριθµό 366/2-10-2012 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου

κύκλου του Βουλευτή Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παύλου Χαϊκάλη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας, σχετικά µε την εγκύκλιο του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ για τη χρήση του
δικαιώµατος αυτασφάλισης, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 376/2-10-2012 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Δηµητρίου Κουκούτση προς τον Υπουργό Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τη δυσλειτουργία
του 6ου Σ.Π. Κορίνθου ως Κέντρου Φύλαξης λαθροµεταναστών,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και δια-
γράφεται.

Τελευταία επίκαιρη ερώτηση είναι η έκτη µε αριθµό 384/2-10-
2012 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την ανάγκη καταβο-
λής των δεδουλευµένων στους εργαζόµενους της Δηµοτικής
Κοινωφελούς Επιχείρησης Πολιτισµού και Αθλητισµού του
Δήµου Κερατσινίου-Δραπετσώνας.

Η κ. Μανωλάκου έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή της.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, διακόσιοι εργαζό-
µενοι είναι απλήρωτοι εδώ και έντεκα µήνες από το Δήµο Κερα-
τσινίου-Δραπετσώνας. Απορούµε πώς ζουν αυτοί οι άνθρωποι.
Έχουν εξαντληθεί τα όριά τους και παρόλα αυτά συνεχίζουν και
δουλεύουν. Προσφέρουν τόσο σε προγράµµατα αθλητισµού, σε
καλλιτεχνικά µαθήµατα του δήµου, όσο και στο «Βοήθεια στο
Σπίτι», σε παιδικούς σταθµούς κ.λπ.. Και πρέπει να σας πω ότι
πολλοί από αυτούς ανήκουν στην κατηγορία των ΑΜΕΑ που ου-
σιαστικά επιδοτείται ο δήµος µέσω των προγραµµάτων του
ΟΑΕΔ, όπως και από άλλα προγράµµατα. Ωστόσο αυτά τα λεφτά
δεν φτάνουν στους δικαιούχους.

Η δηµοτική αρχή επανειληµµένα τους έχει υποσχεθεί ότι θα
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της, όµως, επικαλείται συνεχώς δι-
καιολογίες. Βέβαια, τώρα τους τελευταίους µήνες, επικαλείται
ότι δεν έχει τους απαραίτητους πόρους και πραγµατικά δεν τους
έχει.

Οι εργαζόµενοι έχουν φτάσει στα όρια της οικονοµικής εξα-
θλίωσης. Δεν µπορούν να ζήσουν τις οικογένειές τους. Δεν µι-
λούµε για λογαριασµούς ΔΕΗ και ΟΤΕ, µιλάµε για την καθηµε-
ρινή τροφή. Και απειλούνται µερικοί που πληρώνουν και νοίκι µε
έξωση. 

Σε αυτή την κατάσταση, βεβαίως, έχει ευθύνες και η σηµερινή
Κυβέρνηση, όπως και η προηγούµενη. Εσείς µειώσατε τη χρη-
µατοδότηση στους δήµους από τον Αύγουστο και µετά κατά
30%. Έχουν στερηθεί οι δήµοι αρκετά εκατοµµύρια και βέβαια
αυτό έχει απήχηση και στους εργαζόµενους, γιατί δεν πληρώ-
νονται, αλλά και στις υπηρεσίες -ουσιαστικά µιλάω µια τις κοινω-
νικές υπηρεσίες- οι οποίες συρρικνώνονται. Εξυπηρετούν βέβαια
στόχους και απολύσεις εργαζοµένών, αλλά και εκχώρηση υπη-
ρεσιών σε ιδιώτες. 

Εµείς τι ζητάµε και το λέµε καθαρά; Να συµβάλετε άµεσα να
πληρωθούν αυτοί οι άνθρωποι επιχορηγώντας έκτακτα το Δήµο
Δραπετσώνας για την εξόφληση αποκλειστικά και µόνο αυτών
των διακοσίων εργαζοµένων ή, σε τελευταία ανάλυση, να παγώ-
σετε τις δόσεις του δήµου προς το Ταµείο Παρακαταθηκών και
Δανείων, ώστε να εξοικονοµηθούν πόροι και να πληρωθούν οι
εργαζόµενοι. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο

Υπουργός Εσωτερικών.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε, για την ευκαιρία που µου δίνετε να ενη-
µερώσω για το συγκεκριµένο θέµα την Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Στο πλαίσιο της ΔΗΚΕΠΑ, έτσι λέγεται η εταιρεία στην οποία
υπάγονται αυτοί οι εργαζόµενοι του Δήµου Κερατσινίου-Δραπε-
τσώνας, παρέχονται υπηρεσίες, όπως είπατε, αθλητικού και πο-
λιτιστικού χαρακτήρα, αλλά και κοινωνικής προσφοράς. Πενήντα
επτά είναι οι υπάλληλοι, ορισµένου και αορίστου χρόνου, και εκα-
τόν δώδεκα είναι οι εργαζόµενοι µε επαναλαµβανόµενες συµβά-
σεις. 

Η καθυστέρηση στα δεδουλευµένα, όπως επιβεβαιώνει και ο
δήµος και η ίδια η επιχείρηση, οφείλεται στη µη καταβολή της
τακτικής χρηµατοδότησης από το Δήµο Κερατσινίου-Δραπετσώ-
νας, λόγω έλλειψης φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότη-
τας της ΔΗΚΕΠΑ, της δηµοτικής εταιρείας. 

Ο προϋπολογισµός της ΔΗΚΕΠΑ ανέρχεται για το 2012 στα
3.600.000 ευρώ, εκ των οποίων τα 2.880.000 ευρώ είναι από την
τακτική επιχορήγηση του δήµου. Εµείς έχουµε παρέµβει ήδη και
προς το Προεδρείο της δηµοτικής επιχείρησης, το οποίο επιβε-
βαίωσε ότι την ερχόµενη εβδοµάδα θα µπορεί η επιχείρηση να
λάβει τις σχετικές ενηµερότητες, για να ανταποκριθεί στις υπο-
χρεώσεις που έχει έναντι των εργαζοµένων. Αυτό όσον αφορά
στη λειτουργία της επιχείρησης.

Όσον αφορά τώρα στην επιχορήγηση, επειδή κωδικός εκτά-
κτου επιχορηγήσεως δεν υπάρχει ισχυρός αυτή τη στιγµή στο
Υπουργείο Εσωτερικών, αυτό που θα µπορούσαµε να κάνουµε
για να τους διευκολύνουµε –κι έχουµε σε εκκρεµότητα µία συ-
νάντηση µε το δήµαρχο του δήµου- είναι αυτό που κάναµε και
σε άλλους δήµους, δηλαδή να τους προκαταβάλουµε χρήµατα
που είναι τα πάρουν από τις επόµενες χρηµατοδοτήσεις, προκει-
µένου να αντιµετωπίσουν το οξύ πρόβληµα αυτή τη στιγµή και,
στη συνέχεια, να δούµε πώς θα στηρίξουµε τη βιωσιµότητα του
δήµου όσον αφορά στα χρέη που έχει προς το Ταµείο Παρακα-
ταθηκών και Δανείων.

Και απαντώ και στο τρίτο ερώτηµά σας που είναι καίριο για τη
συνέχεια αυτής της κοινής προσπάθειας που κάνετε και εσείς
και εµείς, να κρατήσουµε το δήµο όρθιο. Επίκειται η ανάληψη
νοµοθετικής πρωτοβουλίας από το αρµόδιο Υπουργείο Οικονο-
µικών, η οποία προβλέπει αναστολή της καταβολής δόσης στο
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων αυτό το µήνα, για να µην
υπάρξει πρόβληµα, περίοδο χάριτος για δύο χρόνια, επέκταση
του χρόνου αποπληρωµής για οκτώ χρόνια και µείωση του επι-
τοκίου δανεισµού κατά 0,5%. Αυτό θα δώσει ανάσα στους Δή-
µους που έχουν τέτοιου είδους προβλήµατα –είναι περίπου
εξήντα ένας Δήµοι- και, παράλληλα τους επιτρέπει να περάσουν
αυτή τη δύσκολη περίοδο και να διασφαλίσουν περίπου 7 εκα-
τοµµύρια όφελος από τα τοκοχρεολύσια και ρευστότητα στους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, γύρω στα 90 µε 100 εκατοµµύ-
ρια, ανάλογα µε τα έσοδα, για την επόµενη χρονιά. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, αυτή η λύση θα δηµιουργήσει αντοχές στο δήµο, για
να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε αυτές τις δυσκολίες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει η κ.

Μανωλάκου για τρία λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, τα προβλήµατα

δεν είναι σηµερινά, αλλά οξύνονται και θα οξυνθούν και τα µέτρα
που αναφέρατε απλώς µετατοπίζουν το πρόβληµα. Δεν είναι
ανάσα και σας το λέω καθαρά. 

Εµείς όταν ήρθε ο «Καλλικράτης» τον καταψηφίσαµε και εί-
παµε τους λόγους και επιβεβαιωνόµαστε σήµερα. Ουσιαστικά
καταρρέουν γιατί έχει στόχο τη συρρίκνωση των κοινωνικών υπη-
ρεσιών και την ιδιωτικοποίηση του αντικειµένου και βέβαια τις
απολύσεις εργαζοµένων.

Λέτε ότι υπόσχεται για την επόµενη εβδοµάδα ο δήµαρχος.
Ξέρετε πόσες υποσχέσεις έχουν πάρει αυτοί οι εργαζόµενοι επί
έντεκα µήνες; Προχθές πήγε να αυτοκτονήσει εργαζόµενος γιατί
δεν άντεχε άλλο. Από υποσχέσεις έχουν χορτάσει. Αυτό που θέ-
λουν είναι άµεσα, εδώ και τώρα. 
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Σε ό,τι αφορά την έκτακτη επιχορήγηση, λέτε ότι δεν προβλέ-
πεται. Να σας πω κάτι. Μέχρι να έρθει το νοµοθέτηµα του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών και µάλιστα για χρήµατα που οφείλονται
στους δήµους, εδώ λέµε ότι έχουν παρακρατηθεί από την τοπική
διοίκηση πόροι δισεκατοµµυρίων και αυτή τη στιγµή τους τα δα-
νείζετε µε 6%. Και θα έρθει το Υπουργείο Οικονοµικών να µειώσει
το επιτόκιο για ποσά που έπρεπε να έχουν πάρει κατά 5%. Με
συγχωρείτε, αλλά αυτά πρέπει να τους δοθούν άµεσα, άτοκα και
να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες τους και κυρίως πρέπει να εξυ-
πηρετήσουν την αµοιβή των εργαζοµένων, ειδικά εκεί που έχουν
καθυστέρηση, και βεβαίως να λειτουργήσουν βασικές υπηρε-
σίες. 

Στο Δήµο Κερατσινίου, σας λέω ότι από την 1η Σεπτεµβρίου
τελείωσαν τα υλικά καθαριότητας στους παιδικούς σταθµούς.
Δεν έχουν υλικά. Και από χθες τελείωσε το πρόγραµµα σίτισης.
Περιττό να σας πω ότι τριακόσια εβδοµήντα τρία παιδιά στους
παιδικούς σταθµούς δεν έγιναν δεκτά και εκατόν εξήντα προνή-
πια έµειναν εκτός των νηπιαγωγείων. Και µιλάµε για εργατογει-
τονιές, για τη Δραπετσώνα και το Κερατσίνι όπου η ανεργία
σπάει κόκαλο και όπου σε πολλές επιχειρήσεις δεν πληρώνονται
κιόλας. 

Τέλος, εγώ θα σας δώσω τα οικονοµικά του δήµου -θα σας τα
καταθέσω- και τις προτάσεις τους. Αλλά µε αυτά που αναγγεί-
λατε απλά µεταθέτετε το πρόβληµα της κατάρρευσης στην κυ-
ριολεξία σε όλους τους δήµους.

Αυτή η πολιτική δεν πάει άλλο. Μπορεί να χρησιµοποιείτε τα
µέσα καταστολής. Είναι και πεινασµένοι και δαρµένοι. Για λίγο
καιρό όµως υπάρχουν αντοχές. Ο κόσµος θα ξεσηκωθεί, όχι για
να αλλάξει η Κυβέρνηση, αλλά για να αλλάξει η πολιτική. Έχει
σαπίσει αυτή η κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υπουργός κ. Στυ-
λιανίδης έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός  Εσωτερικών): Κυρία
συνάδελφε, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι αυτά δεν είναι οφει-
λόµενα χρήµατα. Αυτά τα έχουν πάρει και πρέπει να τα επιστρέ-

ψουν, διότι κάποια στιγµή πρέπει να γίνει και ένα νοικοκύρεµα
και µέσα στους ΟΤΑ. Αυτά τα χρήµατα τα έχουν δανειστεί από
το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων και κρατούνται από την
κρατική επιχορήγηση…

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τα 13 εκατοµµύρια δεν τα δώ-
σατε…

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός  Εσωτερικών): …κάθε
φορά, όταν παίρνουν το δωδεκατηµόριο του µηνός. 

Εµείς αυτό που δίνουµε είναι ανάσα και όχι µετατόπιση του
προβλήµατος, διότι αναστέλλουµε αυτή τη δόση που έχουν
ανάγκη και, µόλις εκδηλωθεί η νοµοθετική πρωτοβουλία τις επό-
µενες εβδοµάδες από το Υπουργείο Οικονοµικών, τους δίνεται
µία περίοδος αναστολής, µία περίοδος χάριτος για άλλα δύο
χρόνια, για να µπορέσουν να ορθοποδήσουν και να νοικοκυρέ-
ψουν τα οικονοµικά τους.

Όποια χρηµατοδότηση όµως κι αν κάνουµε, δεν θα µπορούσε
τελικά να φτάσει στους εργαζόµενους, εάν προηγουµένως η
συγκεκριµένη δηµοτική επιχείρηση δεν λάβει τη σχετική ενηµε-
ρότητα. Εποµένως, δεν έχει νόηµα να ρίχνουµε χρήµατα σε ένα
βαρέλι χωρίς πάτο. Σηµασία έχει να βοηθήσουµε τους εργαζό-
µενους να µείνουν όρθιοι και συµφωνώ µαζί σας σε όλες τις κοι-
νωνικές αξιολογήσεις που κάνετε. Για να µπορέσουµε όµως να
κάνουµε αυτό, πρέπει οι δοµές που τους παρέχουν εργασία να
λειτουργήσουν σωστά και νοικοκυρεµένα. 

Εγώ δεν αµφισβητώ τις προσπάθειες που µπορεί να κάνει η
δηµοτική αρχή. Ο καθένας, όµως, κληρονοµεί µια κατάσταση
που πρέπει να την αντιµετωπίσει σωστά, για να µπορέσουµε στο
τέλος να βγάλουµε το αποτέλεσµα που θέλουµε. 

Εµείς, όπου µπορούµε να βοηθήσουµε, θα το κάνουµε, χωρίς
όµως να παρατείνουµε στρεβλώσεις, λάθη, παραλείψεις του πα-
ρελθόντος που δηµιούργησαν τα σηµερινά αδιέξοδα. Η διάθεσή
µας είναι θετική. Οι δυνατότητές µας είναι περιορισµένες, αλλά
αυτές τις περιορισµένες δυνατότητες θα τις αξιοποιήσουµε µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτή-
σεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 9/6/18-9-2012 επίκαιρη επερώ-
τηση του Προέδρου του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικό-
λαου Μιχαλολιάκου και Βουλευτών του κόµµατός του, των κ.κ.
Ηλία Κασιδιάρη, Χρήστου Παππά, Ηλία Παναγιώταρου, Ελένης
Ζαρούλια, Πολύβιου Ζησιµόπουλου, Ιωάννη Λαγού, Γεωργίου
Γερµενή, Αρτέµη Ματθαιόπουλου, Νικολάου Μίχου, Παναγιώτη
Ηλιόπουλου, Ευσταθίου Μπούκουρα, Μιχάλη Αρβανίτη, Νικο-
λάου Κούζηλου, Αντωνίου Γρέγου, Δηµητρίου Κουκούτση, Κων-
σταντίνου Μπαρµπαρούση και Χρυσοβαλάντη Αλεξόπουλου
προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών, σχετικά µε την ανα-
κήρυξη της Ελληνικής Αποκλειστικής Οικονοµικής  Ζώνης.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλέξης Τσίπρας ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ.
Θεόδωρο Δρίτσα. Από το ΠΑΣΟΚ ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος ο κ. Ιωάννης Μανιάτης.

Το λόγο έχει ο κ. Ηλίας Κασιδιάρης για δώδεκα λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Έχω την τιµή κατ’ αρχάς σήµερα –µε-

γάλη και ιστορική µέρα- να µιλήσω για τον ελληνικό Στρατό, διότι
σήµερα κλείνουν ακριβώς εκατό χρόνια από την ηµέρα έναρξης
της εποποιίας των Βαλκανικών πολέµων. Ο ελληνικός Στρατός,
δηλαδή ο ανθός της ελληνικής νεολαίας, σαν σήµερα, εκατό χρό-
νια πριν, εξόρµησε και διπλασίασε την Ελλάδα. Απελευθέρωσε
τα νησιά του Αιγαίου, την Ήπειρο και τη Μακεδονία.

Να θυµίσω πως είχε ήδη χαθεί ο Παύλος Μελάς, ο Τέλλος
Άγρας και οι αθάνατοι ήρωες του Μακεδονικού Αγώνα. Ο µέγας
Ίων Δραγούµης, για τη γενιά εκείνη των Μακεδονοµάχων και των
πολεµιστών –µια γενιά από την οποία µας χωρίζει χάος, εµάς,
τους µικρούς και ασήµαντους Έλληνες του σήµερα- για το Μα-
κεδονικό Αγώνα και τη Μακεδονία είχε πει: «Η Μακεδονία είναι
τόπος αληθινής ζωής, όχι ψεύτικης, όπως η Αθήνα, κόσµος
άλλος, αλύπητος, περιστοιχισµένος από στοιχειά και αίµατα και
Βουλγάρους. Όσοι  Έλληνες πήγαν στη Μακεδονία, ελευθερώ-
θηκαν από την ψευτιά, που φέρνει την παραλυσία και τη νάρκη».
Νάρκη, δυστυχώς, έχει κατακλύσει σήµερα ολόκληρη τη χώρα.
Και επιτέλους, κύριε Υφυπουργέ, βλέποντας πως είστε παρών,
θέλω να σας ζητήσω να πάψετε να κάνετε χρήση του ονόµατος
της «Μακεδονίας», εσείς και οι προϊστάµενοί σας στο Υπουργείο
των Εξωτερικών, όταν προσφωνείτε το κρατίδιο των γύφτων, των
Σλάβων και των Βουλγάρων. Τι συνταγµατικές ονοµασίες και
ανοησίες; Να µάθουµε όλοι να λέµε «Σκόπια», τίποτα άλλο! Να
µάθουµε σ’ αυτήν την Αίθουσα να λέµε «Σκόπια»! 

Φυσικά σ’ αυτήν την Αίθουσα έχει επέλθει πλήρως η νάρκη,
που λέει ο Δραγούµης, και µαζί µε τη νάρκη ήρθε και η δια-
φθορά, η απάτη, η κλοπή του δηµοσίου χρήµατος, η προδοσία
του εθνικού συµφέροντος και η ισοπέδωση κάθε αληθινής αξίας.

Μέσα στο γενικό κλίµα της απαξίωσης και της παρακµής, λοι-
πόν, αµαυρώσατε µόλις χθες το κύρος των Ενόπλων µας Δυνά-
µεων. Το αµαυρώσατε µε την ανυπαρξία και την ανικανότητά σας
και είδαµε εικόνες θλιβερές, πρωτοφανείς. Αναφέροµαι βεβαίως
στις εικόνες από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Θέλω να αφήσω
στην άκρη ασφαλώς τους εργαζοµένους, οι οποίοι πράγµατι
είναι απελπισµένοι, πράγµατι έχουν δίκαια αιτήµατα τα οποία,
όπως θυµάστε πολύ καλά, η Χρυσή Αυγή τα έφερε µέσα στη
Βουλή και έκανε σχετική ερώτηση και στον κύριο Υφυπουργό
Εθνικής Αµύνης, ο οποίος δεν απήντησε επί της ουσίας. Τους αν-
θρώπους, λοιπόν, αυτούς που έχουν παιδιά και οικογένειες τους
έχετε κοροϊδέψει όλοι. Θα µπορούσαν όµως, αντί να πάνε στο
Υπουργείο, να διαµαρτυρηθούν εδώ, στη Βουλή. Θα µπορούσαν
να είχαν εισβάλει στη Βουλή. Όµως τη Βουλή τη φυλάει µε εκατό
διµοιρίες και µε χιλιάδες αστυνοµικούς το Υπουργείο «ΠροΠο»
και την ίδια ώρα έχει αφήσει ακάλυπτο το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας. Τουλάχιστον ο αρµόδιος Υπουργός, ο για εµάς ανεκδιή-
γητος Υπουργός «ΠροΠο» είχε αυτή τη φορά την «ευθιξία» να
µας πει ότι τα έκανε θάλασσα κι ευτυχώς δεν άρχισε πάλι τις
γνωστές δικαιολογίες και τις γνωστές ασυναρτησίες. 

Η πιο θλιβερή εικόνα, λοιπόν, από χθες, ένας απόλυτος συµ-
βολισµός, ήταν η εικόνα του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ να µιλάει στους
διαδηλωτές. Και ρωτάµε: Τι δουλειά είχε ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ να
µιλάει σε διαδηλωτές ένστολος; Να πάει ο κ. Παναγιωτόπουλος
και ο κ. Ελευσινιώτης, οι οποίοι είναι πολίτες. Δεν µπορεί ένας
ένστολος, ένας στρατηγός, να πηγαίνει και να µιλάει σε διαδη-
λωτές.  Θέλατε όµως –αυτή είναι η γνώµη µας- να ξεφτιλίσετε το
Στρατό. Γιατί αυτό το πράγµα το κάνετε µε σύστηµα, από το
1974 µέχρι σήµερα. Ξεφτιλίζετε το Στρατό, διότι τον φοβάστε.
Διότι ο Στρατός είναι ο µοναδικός θεσµός µε κύρος, του οποίου
το κύρος σέβεται ολόκληρος ο ελληνικός λαός. 

Εµφανίζεται, λοιπόν, ένας θλιβερός Αρχηγός ΓΕΕΘΑ µπροστά
σε κάµερες, ασκεπής, µε ντουντούκα στο χέρι, λες και είναι κα-
νένας εργατοπατέρας και σε λίγο καιρό θα τον δούµε µε µούσια
και µε κοτσίδα! Τι άλλο να περιµένουµε όµως όταν αυτός ο άν-
θρωπος, αντί να καταστρώνει επιτελικά σχέδια, είναι όλη µέρα
µε ένα tablet πάνω στο twitter και γράφει µηνύµατα; Αυτά τα βλέ-
πουν οι Τούρκοι, κύριοι, και κάνουν πάρτι. Κι αυτά είναι δείγµατα
του εκφυλισµού και της κατάντιας στην οποία έχετε οδηγήσει
σήµερα την Ελλάδα. Και να µην πει κανείς ότι ξεφεύγω από το
θέµα, γιατί αυτή είναι η ουσία του θέµατος, της ελληνικής απο-
κλειστικής οικονοµικής ζώνης: ο εκφυλισµός και η κατάντια της
σηµερινής Ελλάδας. 

Θα ήθελα να πω ότι στην αντίπερα όχθη αυτής της άθλιας ει-
κόνας υπάρχει η Ελλάδα του δικού µας ονείρου και της δικής
µας φιλοδοξίας και οφείλω να πω ότι σήµερα, προ µίας ώρας,
βρέθηκα στην ορκωµοσία των νεοσυλλέκτων στο Κέντρο Εκπαί-
δευσης Ειδικών Δυνάµεων στη Νέα Πέραµο Αττικής, όπου προ-
ετοιµάζονται οι νέοι καταδροµείς, πεζοναύτες και αλεξιπτωτιστές
του Ελληνικού Στρατού. 

Το καταδροµικό πνεύµα, το πνεύµα του επιράµµατος «ο τολ-
µών νικά», που πολλοί από εµάς είχαµε την τιµή να φέρουµε στο
αριστερό µανίκι της φόρµας παραλλαγής, ταυτίζεται απόλυτα µε
το δόγµα της Χρυσής Αυγής. Το δόγµα της Χρυσής Αυγής είναι
το δόγµα του στρατηγικού βάθους. Η Ελλάς διαθέτει τεράστιο
στρατηγικό βάθος, το οποίο µπορεί να της εξασφαλίσει ανεξάντ-
λητη ισχύ και διεθνή επιρροή. 

Το στρατηγικό βάθος της Ελλάδος είναι ο χώρος του Αιγαίου
Πελάγους και η θαλάσσια προέκτασή του που φθάνει µέχρι και
τη νήσο Κύπρο. Η γεωπολιτική αξία της εν λόγω περιοχής και οι
ακόµη αναξιοποίητες, δυστυχώς, πλουτοπαραγωγικές πηγές
που περικλείει µπορούν όχι απλά να λύσουν τα οικονοµικά προ-
βλήµατα του σύγχρονου ελληνικού κράτους, αλλά και να του χα-
ρίσουν περίοπτη θέση στη διεθνή οικονοµική και στρατηγική
σκακιέρα.

Για να γίνει όµως πράξη αυτό το σενάριο, απαιτείται εθνική
ηγεσία και κάθαρση της πολιτικής ζωής της χώρας από τους
υπηρέτες ξένων συµφερόντων. Οι κινήσεις, οι ενέργειες που
πρέπει να γίνουν και δεν έχουν γίνει µέχρι σήµερα είναι οι εξής: 

Άµεση χάραξη, θέσπιση και οριοθέτηση των ορίων της ελλη-
νικής αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης µε βάση την αρχή της
µέσης γραµµής και λαµβάνοντας ως ενιαίο σύνολο τα θαλάσσια
όρια της Ελλάδας µε την Τουρκία από τις εκβολές του Έβρου
µέχρι και το Καστελόριζο.

Εθνικοποίηση όλων των ενεργειακών µας κοιτασµάτων και
απόδοση των κερδών από την εκµετάλλευσή τους στον ελληνικό
λαό, µε στόχο η χώρα να ξαναγίνει αυτάρκης και παραγωγική,
να ξεκινήσει επιτέλους και πάλι να λειτουργεί ο πρωτογενής το-
µέας παραγωγής. 

Άµεσα πρέπει να συναφθεί αµυντική συµφωνία και να ξεκινήσει
πραγµατική στρατιωτική συνεργασία µε τα κράτη εκείνα, µε τα
οποία είναι δυνατόν να υπάρχει σύγκλιση γεωπολιτικών συµφε-
ρόντων και όχι φύσει και θέσει αντιπαλότητα, των οποίων κρατών
οι κοινοπραξίες θα πλειοδοτήσουν στο διεθνή διαγωνισµό για
την ανάθεση του τεραστίου έργου της έρευνας και εξόρυξης πε-
τρελαίου και φυσικού αερίου που περικλείεται στην ελληνική
αποκλειστική οικονοµική ζώνη.

Πρέπει, επιτέλους, να εφαρµοστεί στην πράξη το δόγµα του
ενιαίου αµυντικού χώρου Ελλάδας και Κύπρου, το οποίο σε συν-
δυασµό µε τις εφαπτόµενες αποκλειστικές οικονοµικές ζώνες
των δύο κρατών θα ισοδυναµεί µε de facto ένωση της νήσου µε
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την Ελλάδα. 
Οι παραπάνω ενέργειες προσφέρουν στη χώρα µας τη δυνα-

τότητα εξοικονόµησης τεραστίων κερδών από την εξόρυξη
υδρογονανθράκων από όλα τα πλάτη και τα µήκη του Αιγαίου
Πελάγους, καθώς και από το χρυσοφόρο γεωπολιτικά ελληνικό
τρίγωνο Κρήτης-Κύπρου-Δωδεκανήσου. Κατ’ ουσίαν, µέσω
αυτών των κινήσεων θα µετατραπεί η Ελλάς σε κεντρική δύναµη
στον ευαίσθητο γεωπολιτικά χώρο της Ανατολικής Μεσογείου. 

Θα ήθελα εδώ να ανοίξω µια παρένθεση και να θέσω το εξής
εύλογο ερώτηµα: Πότε επιτέλους ξυπνήσατε εσείς, οι κύριοι των
κοµµάτων εξουσίας, και αρχίσατε να µιλάτε για υδρογονάνθρα-
κες; Διότι όλες τις προηγούµενες δεκαετίες που µιλάγαµε για τα
ελληνικά πετρέλαια, µας αποκαλούσατε γραφικούς, ενδεχοµέ-
νως και φασίστες. 

Γνωρίζατε όµως όλοι το αυτονόητο, ότι η Ελλάς παράγει πε-
τρέλαιο από το 1973, οπότε και επί στρατιωτικού καθεστώτος ξε-
κίνησαν εξορύξεις στο κοίτασµα του Πρίνου µε τα πρωτόλεια
µέσα της εποχής. Ξεκίνησαν να παράγουν πετρέλαιο και σήµερα
ακόµα το κοίτασµα του Πρίνου παραµένει παραγωγικό. 

Απαντώ, λοιπόν, στο ερώτηµα, το οποίο έθεσα και σας λέω ότι
ξυπνήσατε και θυµηθήκατε την ενέργεια και τους υδρογονάν-
θρακες, αµέσως µόλις ήρθε στη χώρα το µνηµόνιο, µόλις δηλαδή
υποθηκεύσατε τον εθνικό µας πλούτο στους ξένους πιστωτές
µας. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ορισµένες φράσεις, κάποιες από τις
οποίες ειπώθηκαν και εντός αυτής της Αιθούσης, για να σας
δείξω το µέγεθος της υποκρισίας. Την ηµέρα, λοιπόν, που ζη-
τούσε ο κ. Γιωργάκης Παπανδρέου ψήφο εµπιστοσύνης από τη
Βουλή για να φέρει µετά στη χώρα τον κ. Λουκά Παπαδήµο –ο
οποίος είναι άνθρωπος της τριµερούς επιτροπής της Δαυίδ Ροκ-
φέλερ και ουδέποτε το αρνήθηκε αυτό- είχε πει από αυτό εδώ
το Βήµα «θα απαντήσουµε στις αγορές ξεκινώντας εξορύξεις
φυσικού αερίου από τα νότια της Κρήτης» και ανέφερε και κάτι
άλλο για το µεγάλο παραµύθι σχετικά µε το πρόγραµµα ΗΛΙΟΣ. 

Δεν είναι όµως µόνο αυτό. Δεν είναι µόνο τι είχε πει ο κ. Πα-
πανδρέου. Θα θυµίσω και µια δήλωση του προσώπου, του τηλε-
αστέρα, των ηµερών αυτών, του κ. Βενιζέλου, ο οποίος –όταν
έκαιγε το ζήτηµα της Λιβύης- σε ερωτήσεις δηµοσιογράφων είχε
απαντήσει για το θέµα της ελληνικής αποκλειστικής οικονοµικής
ζώνης τα εξής τραγελαφικά: «Η ΑΟΖ» –τάδε έφη Βενιζέλος-
«είναι µια θαλάσσια ζώνη που συνδέεται µε τα κύµατα, τον αέρα
και τους ζώντες οργανισµούς». 

Τα κύµατα, ο αέρας και οι ζώντες οργανισµοί! «Λίγο κρασί,
λίγο θάλασσα και το αγόρι µου»! Αυτά είχε πει ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ, του οποίου η διαφθορά σήµερα έχει προκαλέσει στην
κυριολεξία εµετό σε ολόκληρη την ελληνική κοινωνία!

Βγαίνει µάλιστα ο κ. Βενιζέλος και µας κάνει και µαθήµατα ηθι-
κής και υψώνει τον τόνο της φωνής του στα κανάλια της διαπλο-
κής! Εκεί όµως αντιµετωπίζει τον κ. Πρετεντέρη και την κ. Τρέµη.
Αντιµετωπίζει τηλεανακριτές, γιατί δεν βρέθηκε ένας αληθινός
ανακριτής σε αυτή τη χώρα να τον καλέσει και, αν πάει να υψώ-
σει τον τόνο της φωνής του, να του πει «σκάσε!». 

Αυτό πρέπει να γίνει επιτέλους στην Ελλάδα. Σε αυτούς τους
ανθρώπους που µας έχουν διαλύσει όλα αυτά τα χρόνια, να βρε-
θεί ένας ανακριτής και να πει «σκάσε!» Αυτό θα γίνει όταν έλ-
θουµε εµείς στα πράγµατα, οπότε και θα ξεκαθαρίσει τελείως το
τοπίο από τους δοτούς και τους διεφθαρµένους.

Θέλω να κλείσω την εισήγησή µου µε ένα ιστορικό παράδοξο,
µια ειρωνεία της ιστορίας -είναι λες και µας παρακολουθεί ο
Θεός από ψηλά και µας εµπαίζει εµάς τους Έλληνες για τη ση-
µερινή µας κατάντια- και να επιστρέψω στους Βαλκανικούς Πο-
λέµους στο 1913, στο τέλος των Βαλκανικών Πολέµων, στην
επικότερη ίσως και φονικότερη µάχη για την απελευθέρωση του
Κιλκίς όπου υπήρχε ο πιο οργανωµένος βουλγαρικός θύλακας.

Εκεί, λοιπόν, ήταν κλεισµένοι χιλιάδες Βούλγαροι οπλισµένοι
σαν αστακοί, µε βαρύ πυροβολικό, µε δεκάδες χιλιάδες οπλίτες.
Οι Έλληνες κατέλαβαν την πόλη µε µία επική έφοδο µε εφ’
όπλου λόγχη. Εκεί χάθηκε ο ανθός των εκλεκτών. Έπεσαν πέντε
χιλιάδες ήρωες, ο ταγµατάρχης Βελισσαρίου, αλλά και ο λοχίας
Πεζικού Παπανδρέου Νικόλαος, ένας ήρωας εφορµών που χά-
νεται όρθιος µέσα σε µία κόλαση από βολίδες και θραύσµατα. 

Ο ήρωας αυτός, λοιπόν, πρέπει να γνωρίζετε ότι ήταν κατά
25% πρόγονος του ανεκδιήγητου τέως Πρωθυπουργού της
χώρας µας, αυτού του κατά 25% Έλληνα που ευθύνεται σε τε-
ράστιο βαθµό για το σηµερινό κατάντηµα της Ελλάδος.

Εις µνήµην του ήρωα, λοιπόν, του λοχία Πεζικού Παπανδρέου
Νικόλαου οφείλουµε όλοι οι Έλληνες να σκύψουµε το κεφάλι και
µε ταπεινότητα να δώσουµε τον καλύτερο εαυτό µας για τη τε-
ράστια υπόθεση της σωτηρίας της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Πολύβιος Ζησιµόπουλος, Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης, για πέντε
λεπτά.

ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, η θέση της Κυβέρνησης είναι πως πρέπει να

γίνει συστηµατική προετοιµασία και διαπραγµάτευση για την
ανακήρυξη και οριοθέτηση της ελληνικής αποκλειστικής οικονο-
µικής ζώνης στο πλαίσιο των διµερών σχέσεων, του διεθνούς δι-
καίου και των διεθνών οργανισµών. Αυτό είναι από µία άποψη
κατανοητό.

Η άσκηση, όµως, των δικαιωµάτων που προβλέπονται από το
διεθνές δίκαιο δεν γίνεται σε ιδανικές συνθήκες ούτε συνθήκες
εργαστηρίου, αλλά σε ένα πλαίσιο ρεαλιστικών δεδοµένων που
καθορίζονται από ένα και µόνο παράγοντα, την ισχύ, τη δύναµη.
Εποµένως, είναι βέβαιο πως αν στηριχτούµε µόνο στο διεθνές
δίκαιο, το θέµα της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης δεν θα έχει
αίσια έκβαση για τα εθνικά θέµατα. 

Εάν η ελληνική Κυβέρνηση πιστεύει ότι από µόνο του το γεγο-
νός πως µας καλύπτει το διεθνές δίκαιο αρκεί για να αναχαιτίσει
την αµφισβήτηση των όποιων δικαιωµάτων µας από την Τουρκία,
τότε πάσχει από ουτοπικό ιδεαλισµό. Εάν η Τουρκία δεν συγκρα-
τηθεί, δεν υπάρχει περίπτωση να σπεύσει η διεθνής κοινότητα
να τη συνετίσει. Για το λόγο αυτό είναι απαραίτητο να δοθεί ιδι-
αίτερη έµφαση στις Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας. Να δοθεί ση-
µασία σε αυτές, όχι γενικά και αόριστα αλλά συγκεκριµένα.

Πρέπει οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας να είναι σε θέση να
υπερασπιστούν αποτελεσµατικά τα νησιωτικά, ηπειρωτικά
εδάφη, αλλά και τις θαλάσσιες ζώνες αυτής. Πρέπει να γίνει κα-
τανοητό από την πλευρά µας πως όσες υποχωρήσεις και αν κά-
νουµε, όσες φορές και αν παραχωρήσουµε κυριαρχικά δικαιώ-
µατα δεν θα ικανοποιήσουµε τις µαξιµαλιστικές απαιτήσεις της
Τουρκίας. Σε όποιο συµβιβασµό και αν προχωρήσουµε µε τη γεί-
τονα χώρα, αυτή ποτέ δεν πρόκειται να πάψει να αµφισβητεί τα
κυριαρχικά µας δικαιώµατα. 

Η Τουρκία θα επιδιώκει πάντοτε, χρησιµοποιώντας κάθε µέσο,
να µας οδηγεί σε περαιτέρω υποχωρήσεις. Ο παράγοντας που
θα µας επιτρέψει να ασκήσουµε χωρίς κωλύµατα τα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα είναι η στρατιωτική ισχύ. Μόνο µε ισχυρές Ένο-
πλες Δυνάµεις εξασφαλίζεται η άσκηση των κυριαρχικών δικαιω-
µάτων της χώρας µας και εν προκειµένω η κήρυξη και η εκµετάλ-
λευση της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης. 

Ποια είναι, όµως, σήµερα η κατάσταση στο στρατηγικό κοµ-
µάτι στις σχέσεις Ελλάδος και Τουρκίας; Πώς διαµορφώνεται το
σηµερινό ισοζύγιο δυνάµεων µεταξύ των δύο χωρών; 

Δυστυχώς, εδώ και µερικά χρόνια το ισοζύγιο δυνάµεων έχει
γείρει εις βάρος της χώρας µας και υπέρ της Τουρκίας. Από τη
µια πλευρά έχουµε µία Τουρκία που διατηρεί µία σαφώς επιθε-
τική διάταξη εναντίον µας µε πλήρως επανδρωµένες δυνάµεις.
Ενισχύεται συνεχώς µε νέα οπλικά συστήµατα, ενώ αναβαθµίζει
τα ήδη υπάρχοντα. Προµηθεύεται µέσα που θα της επιτρέψουν
σε µία ενδεχόµενη σύρραξη να διαβεί ταχύτατα το φυσικό εµπό-
διο του ποταµού Έβρου και προχωρά σε ασκήσεις κατάληψης
νήσων.

Έχει αναπτύξει τα τελευταία χρόνια µια σηµαντική πολεµική
βιοµηχανία και ήδη καλύπτει σηµαντικό ποσοστό των αναγκών
της από την εγχώρια παραγωγή. Προχωρεί µάλιστα σε εξαγωγές
στρατιωτικού υλικού σε χώρες της Μέσης Ανατολής και της
Ασίας. Για το 2011 οι εξαγωγές στρατιωτικού υλικού της γείτο-
νος χώρας ξεπέρασαν σε αξία το ένα δισεκατοµµύριο ευρώ.

Από την άλλη πλευρά η Ελλάδα εδώ και χρόνια ακολουθεί µία
πολιτική υποβάθµισης των Ενόπλων Δυνάµεών της.

Οι µονάδες του Ελληνικού Στρατού πάσχουν έντονα από ελ-
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λιπή επάνδρωση. Οι προσλήψεις επαγγελµατιών οπλιτών έχουν
παγώσει εδώ και χρόνια, ενώ η πολυσυζητηµένη αύξηση της
στρατιωτικής θητείας έχει µείνει µόνο στα χαρτιά. Κλείνουν
στρατόπεδα στρατηγικής σηµασίας, οπλικά συστήµατα αποσύ-
ρονται χωρίς να αντικαθίστανται και δεν προχωρούν οι απαραί-
τητες αναβαθµίσεις παλαιότερων συστηµάτων.

Η αλλεπάλληλη µείωση του εισοδήµατος του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και η γενικότερη απαξίωσή τους ως
θεσµού από τις κυβερνήσεις των τελευταίων ετών, έχει οδηγήσει
στην κατακόρυφη πτώση του ηθικού των αξιωµατικών, υπαξιω-
µατικών και οπλιτών του Ελληνικού Στρατού.

Όλοι αυτή η κατάσταση έχει µειώσει σηµαντικά την επιχειρη-
σιακή ικανότητα των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. Για ελληνική
πολεµική βιοµηχανία δεν µπορεί να γίνει καν λόγος. Οι µοναδικές
εταιρείες πολεµικού υλικού, η ΕΛΒΟ και τα Ελληνικά Αµυντικά
Συστήµατα, οδηγούνται εδώ και χρόνια σε απαξίωση και ήδη
δροµολογείται το ξεπούληµά τους σε ιδιώτες.

Απαιτείται άµεση αλλαγή πολιτικής όσον αφορά την εθνική
άµυνα. Δεν µπορούµε να συζητάµε για αποκλειστική οικονοµική
ζώνη και κυριαρχικά δικαιώµατα χωρίς ισχυρές Ένοπλες Δυνά-
µεις. Δεν πρέπει να συνεχίσει η πολιτική µείωσης των κονδυλίων
για την άµυνα. Πρέπει να αυξηθεί η επάνδρωση των µονάδων του
Ελληνικού Στρατού, να αναβαθµιστεί το ήδη υπάρχον πολεµικό
υλικό και να γίνουν οι απαραίτητες προµήθειες σε νέο υλικό όπου
αυτό απαιτείται.

Το εισόδηµα των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων πρέπει να
αποκατασταθεί και να γίνουν όλες εκείνες οι κινήσεις για να απο-
κτήσουν πάλι το απαραίτητο υψηλό ηθικό. Καµµιά άλλη περικοπή
στους φρουρούς της εθνικής µας κυριαρχίας. Πρέπει να προχω-
ρήσουµε στη δηµιουργία µιας δυναµικής εγχώριας πολεµικής
βιοµηχανίας, που θα στηρίζει και θα προµηθεύει µε υλικό τον Ελ-
ληνικό Στρατό και -γιατί όχι;- να εξάγει το πολεµικό υλικό, συµ-
βάλλοντας έτσι στην ευρύτερη ανάπτυξη της χώρας µας.

Θα ήθελα να σταθώ και λίγο στο θέµα των συµµαχιών. Κατ’
αρχάς, είναι σηµαντικό να αναφερθεί πως καµµιά συµµαχική οµ-
πρέλα δεν καλύπτει τη χώρα µας από τη συγκεκριµένη απειλή
της Τουρκίας. Το ΝΑΤΟ δεν επεµβαίνει σε περίπτωση σύγκρου-
σης δύο µελών της συµµαχίας, ενώ από την άλλη η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν αποτελεί αµυντικό σύµφωνο. Σε περίπτωση επιθετι-
κής ενέργειας της Τουρκίας εναντίον της χώρας µας η κοινοτική
αλληλεγγύη των εταίρων µας θα περιοριστεί στην πολιτική και
φραστική στήριξη.

Το ζήτηµα είναι πως χωρίς στρατιωτική ισχύ δεν υπάρχει πο-
λιτική συµµαχιών. Η χώρα µας εδώ και χρόνια προσπαθεί να
ασκήσει πολιτική, βασιζόµενη µόνο στο Διεθνές Δίκαιο. Ασκών-
τας τέτοια πολιτική, είναι εύκολο να βρει συνηγόρους, αλλά όχι
συµµάχους. Επειδή, όµως, οι διεθνείς διαφορές δεν λύνονται στο
πεδίο του δικαίου, αλλά στο πεδίο της ισορροπίας ισχύος, δεν
χρειαζόµαστε συνηγόρους, αλλά συµµάχους και συµµάχους
µπορούµε να βρούµε µόνο ασκώντας πολιτική ισχύος. Όταν είσαι
ανύπαρκτος από άποψη ισχύος, δεν µπορείς να βρεις συµµά-
χους. Και να συνάψεις συµµαχίες κάτω από τέτοιες συνθήκες,
αυτές θα έχουν χαρακτήρα υποτέλειας σε ξένες δυνάµεις και
δεν θα εξυπηρετούν σε καµµία περίπτωση τα εθνικά συµφέ-
ροντα.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο γεγονός πως η περίφηµη
τρόικα έχει λόγο στα ζητήµατα εθνικής άµυνας, δηµόσιας τάξης
και εξωτερικών, έχοντας πρόσβαση και ασκώντας έλεγχο στα αν-
τίστοιχα Υπουργεία.

Κύριε Πρόεδρε, µια σοβαρή χώρα, ένα κυρίαρχο κράτος δεν
θα επέτρεπε σε ξένους επιτρόπους να πατήσουν πόδι σε κανένα
απ’ αυτά τα Υπουργεία, δηλαδή, σε Υπουργεία που αφορούν θε-
µελιώδεις λειτουργίες του κράτους. Την ώρα της οικονοµικής
κρίσης, της ύφεσης, της κατάρρευσης του κοινωνικού ιστού, οι
Ένοπλες Δυνάµεις, τα Σώµατα Ασφαλείας και οι Υπηρεσίες του
Υπουργείου Εξωτερικών είναι οι πρώτες που πρέπει να στηριχ-
θούν και να ενισχυθούν και όχι το αντίθετο. Τώρα παρά οποτε-
δήποτε άλλοτε είναι που οι εσωτερικοί διασπαστές, οι εξωτερικοί
εχθροί θα κινηθούν για την αµφισβήτηση και προσβολή της εθνι-
κής µας κυριαρχίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Βουλευτής Μα-
γνησίας κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος έχει το λόγο, για πέντε
λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, είναι κοινός τόπος ότι για την επανεκκίνηση της
οικονοµίας θα χρειαστούν επενδύσεις που θα φέρουν επανέ-
ναρξη της παραγωγής και κατ’ επέκταση, πρωτογενές πλεόνα-
σµα που τόσο έχει ανάγκη η χώρα µας, ώστε να εξέλθει από την
κρίση την οποία βιώνει.

Μετά την οριοθέτηση της ΑΟΖ και τις διπλωµατικές κινήσεις
που απαιτείται να πράξει η χώρα µας, η αξιοποίηση και εκµετάλ-
λευση του ενεργειακού πλούτου της µπορεί να αποφέρει τερά-
στια έσοδα στον κρατικό προϋπολογισµό της. Ταυτόχρονα,
όµως, υπάρχει δυνατότητα για άµεση άντληση κεφαλαίων ύψους
αρκετών δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε την έκδοση εταιρικών οµο-
λόγων δεκαετούς διάρκειας µε την εγγύηση της κρατικής εται-
ρείας η οποία θα έχει τα δικαιώµατα εκµετάλλευσης των οικο-
πέδων. Αυτά τα άµεσα έσοδα θα πρέπει εξ ολοκλήρου να διοχε-
τευθούν στην πρωτογενή παραγωγή, τη βιοµηχανία και τη βιοτε-
χνία. Παράδειγµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί η Νορβηγία,
η οποία το σύνολο των εσόδων από τα πετρέλαιά της το διαθέτει
στον ασφαλιστικό της φορέα, ο οποίος µε τη σειρά του επενδύει
το ποσό για µεγαλύτερα οφέλη προς τους ασφαλισµένους και
έτσι, έχει ήδη εξασφαλίσει τη βιωσιµότητά του για δεκάδες χρό-
νια από σήµερα.

Ο δικός µας στόχος, όµως, πρέπει να είναι η επιστροφή της
χώρας µας σε πρωτογενές πλεόνασµα. Δεν µπορεί να υπάρξει
ανεξάρτητο κράτος, αν δεν καλύπτονται ούτε οι βασικές ανάγκες
των πολιτών του, όπως η τροφή και η στέγαση. 

Πρέπει να στηρίξουµε, επιδοτώντας τους, τους νέους µας,
ώστε να γυρίσουν στην ύπαιθρο. Πρέπει να στηρίξουµε τα πρώτα
τους βήµατα παραχωρώντας τους για µεγάλο χρονικό διάστηµα
ικανές καλλιεργήσιµες εκτάσεις, αλλά και όλα τα απαραίτητα
εφόδια που θα χρειαστούν τα πρώτα δύο µε τρία χρόνια που δεν
θα υπάρχει παραγωγή. Σαφώς, µέσα στους όρους υπαγωγής
στο πρόγραµµα θα είναι η µη απασχόληση αλλοδαπών.

Με µία τέτοια κίνηση πετυχαίνουµε, ταυτόχρονα, πολλά οφέλη
για το έθνος µας, όπως είναι η µείωση της ανεργίας και η απο-
κέντρωση του πληθυσµού της πατρίδας µας. Έχουµε χρέος να
ενισχύσουµε την κτηνοτροφική και αλιευτική δύναµη της Ελλά-
δος µέσω εκσυγχρονισµού των κτηνοτροφικών και αλιευτικών
µονάδων και να διευκολύνουµε την αύξηση της υπάρχουσας πα-
ραγωγής µέσω χρηµατοδοτήσεων µε σχεδόν µηδενικό επιτόκιο
στους δικαιούχους.

Η Ελλάδα θα πρέπει να δηµιουργήσει βαριά βιοµηχανία µε
στόχο να αυξήσει το εξαγωγικό της ισοζύγιο και να δηµιουργήσει
χιλιάδες θέσεις εργασίας. Είναι απαράδεκτο να βρίσκεται στα
πρόθυρα κλεισίµατος και να έχει µείνει χωρίς αντικείµενο το ναυ-
πηγείο του Σκαραµαγκά, το οποίο µπορεί να παράγει τα πάντα,
ακόµη και αυτοκίνητα και την ίδια ώρα να δίνουµε για ναυπήγηση
τα πλοία µας στο εξωτερικό. 

Είναι επιτακτική ανάγκη, επίσης, η ίδρυση εθνικής αµυντικής
βιοµηχανίας, η οποία θα κατασκευάζει και πρωτότυπα ελληνικά
οπλικά προϊόντα εξ ολοκλήρου, αλλά και τµήµατα εξοπλιστικών
προγραµµάτων, τα οποία θα παράγονται στο εξωτερικό. 

Οι βιοτεχνίες πρέπει να ανοίξουν ξανά, ακόµα πιο σύγχρονες
γιατί αυτές είναι η ραχοκοκαλιά της µεσαίας επιχειρηµατικότη-
τας, που στηρίζει την ελληνική οικονοµία. Σίγουρα χρειάζονται
εξυγίανση µέσω ειδικών συµβούλων και επιδοτήσεις για το
άνοιγµα νέων. 

Τέλος, θα ήθελα να προτείνω τη δηµιουργία από το µηδέν
ενός πάρκου, που θα φιλοξενήσει εταιρείες υψηλής τεχνολογίας
τύπου Silicon Valley, οι οποίες παράγουν πολύ µεγάλη υπεραξία
και στο µεγαλύτερο µέρος τους τα έσοδά τους προέρχονται από
το εξωτερικό. Αυτό το πάρκο µπορεί να δηµιουργηθεί έξω από
µία µεγάλη πόλη και να αποτελέσει κοιτίδα τεχνολογίας και ανά-
πτυξης.

Για να µπορέσουν να πραγµατοποιηθούν οι παραπάνω επεν-
δύσεις, θα πρέπει να υπάρχει ένα σταθερό φορολογικό σύστηµα,
το οποίο δεν θα αλλάζει κάθε τρεις µε τέσσερις µήνες ανάλογα
µε τα κέφια του εκάστοτε Υπουργού και ένα φιλικό περιβάλλον
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επιχειρηµατικότητας µακριά από τις αγκυλώσεις της γραφει-
οκρατίας του κράτους-«τέρατος», που έχει αναπτυχθεί από τη
µεταπολίτευση µέχρι σήµερα.

Πρέπει, λοιπόν, µε λίγα λόγια µε τις επενδύσεις από τα κεφά-
λαια που θα αντληθούν από την  εκµετάλλευση των υδρογοναν-
θράκων να κρατήσουµε τη νεολαία στην πατρίδα µας και να της
δώσουµε κίνητρα, ώστε να δώσει λύση στο δηµογραφικό πρό-
βληµα της χώρας, αλλά και να µεγαλουργήσει στον εργασιακό
τοµέα.

Πρέπει να δηµιουργήσουµε εκατοντάδες διαφορετικές θέσεις
εργασίας, που θα καλύπτουν όλο το φάσµα του εργατικού δυ-
ναµικού και να βάλουµε µπρος την εθνική µας παραγωγή σε
όλους τους τοµείς της. Ο πλούτος µας είναι το έµψυχο δυναµικό
µας. Ας µην το θυσιάσουµε και αυτό στο βωµό της κρίσης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 11ο Γυµνάσιο Νικαίας «Γιάννης Ρί-
τσος», από το 2ο τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Αρτέµιος Ματθαιόπουλος, Βουλευτής Σερ-
ρών, για πέντε λεπτά.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ και τριάντα χρόνια η χώρα µας εµµένει στην άποψη ότι

µοναδική διαφορά µε την Τουρκία αποτελεί η νοµικής φύσεως
οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας του Αιγαίου.

Η πραγµατικότητα, ωστόσο, έχει προ πολλού ξεπεράσει την
άποψη αυτή και η ελληνική πλευρά θα έπρεπε πλέον να µιλάει
για οριοθέτηση αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης, πρώτον,
επειδή το Δίκαιο της Θάλασσας έχει υποκαταστήσει την παρω-
χηµένη γεωλογική έννοια της ΑΟΖ και, δεύτερον, επειδή το διε-
θνές δίκαιο προβλέπει ρητά ότι νησιά που κατοικούνται και έχουν
οικονοµική δραστηριότητα δικαιούνται αποκλειστικής οικονοµική
ζώνης µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο, που καθορίζεται και για τις
ηπειρωτικές περιοχές.

Αυτό σηµαίνει πως το Καστελόριζο, κοµβικής σηµασίας πε-
ριοχή για την οριοθέτηση της ελληνικής ΑΟΖ, δικαιούται ΑΟΖ.
Αυτό αναβαθµίζει άµεσα τη διαπραγµατευτική µας ισχύ στο σχε-
τικό ζήτηµα, µε την Τουρκία να µη δύναται να χρησιµοποιήσει τα
ίδια επιχειρήµατα για την ΑΟΖ που προβάλλει για την υφαλοκρη-
πίδα των νησιών του Αιγαίου, ότι δηλαδή τα νησιά µας δεν δια-
θέτουν υφαλοκρηπίδα ή ότι κάθονται πάνω στην υφαλοκρηπίδα
της Ανατολίας.

Η σηµασία, µάλιστα, ανακήρυξης της ΑΟΖ αποτυπώνεται στη
δήλωση του πρώην Αρχηγού του Τουρκικού Ναυτικού Μετίν
Ατάτς, ο οποίος επί λέξει ανέφερε τον Οκτώβριο του 2008:
«Εκτιµώ ότι η Ανατολική Μεσόγειος θα καταστεί εστία προστρι-
βών, συγκρούσεων, επειδή προσεχώς θα αποκτήσει ιδιαίτερη ση-
µασία. Λόγω των κοιτασµάτων πετρελαίου που διαθέτει θα
µετατραπεί σε ένα δεύτερο Κόλπο. Η Τουρκία πρέπει να επαγρυ-
πνεί και να αντιδράσει».

Ας περάσουµε, όµως, από τον Οκτώβριο του 2008 και ας επα-
νέλθουµε στον Οκτώβριο του 2012, για να µελετήσουµε τα δε-
δοµένα που έχουν προκύψει υπό µία σκοπιά της γεωπολιτικής,
της επιστήµης δηλαδή που αντιλαµβάνεται το κράτος ως µία
ζώσα πραγµατικότητα και οντότητα. 

Κατ’ αρχάς, όλα τα νησιά της Μεσογείου ανήκουν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Κατά συνέπεια, η µεγαλύτερη έκταση της Μεσο-
γείου αποτελεί τµήµα της ΑΟΖ της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Επιπλέον, η ιδιότητα της ΑΟΖ της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως συ-
νεκτικής την καθιστά ιδιαιτέρως πρόσφορη για αγωγούς φυσικού
αερίου και πετρελαίου. Δεδοµένης και της πάγιας αναζήτησης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ανεξάρτητη πηγή ενέργειας, η Ελ-
λάδα θα µπορούσε να εκµεταλλευτεί την υπάρχουσα κατάσταση

προς όφελός της. 
Θα πρέπει να πάψουµε να αντιµετωπίζουµε το ζήτηµα της ΑΟΖ

αποκλειστικά µε οικονοµικά κριτήρια, αλλά να δώσουµε τη δέ-
ουσα βαρύτητα και στη γεωπολιτική της διάσταση. Δεν είναι κα-
θόλου τυχαία η προσεχής ένταξη στα µέσα του 2013 της
Κροατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς η Κροατία διαθέτει τη
µεγαλύτερη ΑΟΖ από όλες τις χώρες της πρώην Γιουγκοσλα-
βίας. Με λίγα λόγια, χρειάζονται απλοί και κατάλληλοι χειρισµοί
και η κατάλληλη χρήση του όπλου της οικονοµικής κρίσης, προ-
κειµένου να εξασφαλίσουµε την ανεπιφύλαχτη στήριξη των εταί-
ρων µας στη χάραξη της ελληνικής ΑΟΖ. 

Εξάλλου, η θέσπιση της κυπριακής ΑΟΖ και οι σχετικές συµ-
φωνίες µε Αίγυπτο, Λίβανο και Ισραήλ δείχνουν το δρόµο. 

Οι κατάλληλες συνθήκες υφίστανται και το µόνο που λείπει
είναι µία τολµηρή ηγεσία για να τις εκµεταλλευτεί και να στείλει
προς πάσα κατεύθυνση το µήνυµα της ελληνικής ενεργειακής
αφύπνισης. 

Ως προς την Τουρκία, την κύρια αιτία της ελληνικής αδρά-
νειας, έχοντας αναγάγει προ πολλού το νεοοθωµανισµό σε βα-
σικό δόγµα της εξωτερικής πολιτικής, εξακολουθεί να αγνοεί τις
επιταγές του Διεθνούς Δικαίου, οι οποίες εξάλλου δεν συµβαδί-
ζουν µε τις επεκτατικές της βλέψεις. 

Παρ’ όλα αυτά, όπως περίτρανα απέδειξε η περίπτωση της Κύ-
πρου, η Τουρκία δεν είναι σε θέση να επιβάλλει µε τρόπο δυνα-
µικό τα συµφέροντά της, όταν βρεθεί ενώπιον σοβαρών,
αποφασισµένων κρατών µε σωστά σχεδιασµένη γεωστρατηγική
πολιτική και µελετηµένες κινήσεις. 

Εποµένως, θα πρέπει να αντιληφθούµε πως όσο κωλυσιερ-
γούµε στην έναρξη των διαδικασιών οριοθέτησης της ΑΟΖ τόσο
αυξάνει και ο κίνδυνος να βρεθούµε µελλοντικά ενώπιον δυσά-
ρεστων εξελίξεων. Και ο λόγος είναι απλός. Γεωστρατηγικά και
τοπογραφικά η ελληνική ΑΟΖ έχει τεράστια σηµασία όχι µόνο για
εµάς, αλλά και για τους ανταγωνιστές µας. Προτιµούν να απέ-
χουµε από τη θέσπισή της και να µη συµπράξουµε σε διακρατι-
κές συµφωνίες, γιατί η αδράνειά µας αυτή θα τους παρέχει το
απαραίτητο πεδίο κινήσεων σε ένα εντελώς ελεύθερο πλαίσιο.
Σε εµάς εναπόκειται να µην τους κάνουµε τη χάρη. 

Επειδή η ελληνική Κυβέρνηση προβάλλει ως κύριο κατασταλ-
τικό παράγοντα το casus belli της Τουρκίας, ας δούµε πώς χει-
ρίστηκαν το θέµα αυτό άλλα κράτη, σαφώς κατώτερα από την
Ελλάδα και σαφώς κατώτερα από τους ανταγωνιστές τους, όπως
ο Ισηµερινός και η Ισλανδία. Αναφέρω δύο συγκεκριµένα παρα-
δείγµατα. 

Στις αρχές του 1970 ο Ισηµερινός διεκδίκησε την επέκταση
των εθνικών του υδάτων στα διακόσια ναυτικά µίλια. Προχώρησε,
µάλιστα, σε κατάσχεση αµερικανικών αλιευτικών που δραστηριο-
ποιούνταν στην επίµαχη περιοχή και υποχρέωσε τις ΗΠΑ να πλη-
ρώσουν βαριά πρόστιµα για καταπάτηση περιοχής εθνικής
κυριαρχίας. 

Ένα άλλο παράδειγµα αδύναµης χώρας που ύψωσε το ανά-
στηµά της σε ένα ισχυρό κράτος ως προς την άσκηση των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων είναι ο λεγόµενος «πόλεµος του
µπακαλιάρου». Η Ισλανδία, παρ’ ότι είχε ήδη εµπλακεί σε δύο
ένοπλες συγκρούσεις µε τη Μεγάλη Βρετανία µε αντικείµενο την
επέκταση σε διακόσια ναυτικά µίλια, το 1975 οδήγησε τη Βρετα-
νία σε άλλη µία επτάµηνη σύρραξη. Η Ισλανδία απείλησε µέχρι
και µε κλείσιµο της βάσης του ΝΑΤΟ που βρίσκονταν επί των
εδαφών της και η Βρετανία αναδιπλούµενη υποχώρησε και συµ-
µορφώθηκε µε τις ισλανδικές αξιώσεις. 

Ο µόνος, λοιπόν, ανασταλτικός παράγοντας είναι η δειλία της
Κυβέρνησής σας και όχι η Τουρκία. Αποβάλετε, λοιπόν, τα φο-
βικά σύνδροµα, αφουγκραστείτε τις απαιτήσεις των καιρών και
γίνετε η πρώτη κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης που θα προχω-
ρήσει σε µία πραγµατικά εθνικά ωφέλιµη κίνηση στρατηγικού χα-
ρακτήρα, γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η
Ελλάδα δεν είναι ούτε Λιχτενστάιν ούτε Άγιος Μαρίνος ούτε καν
Μάλτα ή κάποια άλλα ανύπαρκτα κρατίδια στο διεθνή χάρτη.
Είναι η Ελλάδα που πρέπει να ξαναγίνει ο παγκόσµιος γίγαντας
κι αυτό µάλλον θα είναι µάταιο να το συζητάµε σήµερα, όταν
εσείς βάσει Διεθνούς Δικαίου δεν έχετε επεκτείνει από τα έξι στα
δώδεκα ναυτικά µίλια και συζητάµε σήµερα την επέκταση στα
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διακόσια ναυτικά µίλια. 
Αν θέλετε να κλείσω µε µία πρόταση: Αν η Τουρκία είναι ο µό-

νιµος βραχνάς, υπάρχει κι άλλη θάλασσα το Ιόνιο Πέλαγος εκ-
µεταλλευτείτε το, εκτός αν η Τουρκία έχει αξιώσεις και στο Ιόνιο
Πέλαγος, εποµένως κάθε συζήτηση επ’ αυτού είναι µάταιη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κούζηλος, Α’ Πειραιά, έχει το λόγο

για πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σύµφωνα µε τη σύµ-

βαση για το Δίκαιο της Θάλασσας του 1982 η χώρα µας έχει τη
δυνατότητα να κηρύξει ΑΟΖ και µάλιστα µονοµερώς. Η ΑΟΖ
όµως αυτή θα πρέπει να κατοχυρωθεί και να διασφαλιστεί στην
πράξη από τις Ένοπλες Δυνάµεις και το Λιµενικό Σώµα. 

Κύριοι, γνωρίζετε πολύ καλά ότι διεθνώς, αλλά και στη χώρα
µας ο έλεγχος αλλά και η επιτήρηση των θαλάσσιων ζωνών εν
καιρώ ειρήνης έχει ανατεθεί στο Λιµενικό Σώµα-Ελληνική Ακτο-
φυλακή. 

Θα πρέπει να θυµίσω το πρόσφατο θερµό επεισόδιο µεταξύ
Κίνας και Ιαπωνίας στη θάλασσα της ανατολικής Κίνας, όπου οι
δύο χώρες επενέβησαν σε κρίσιµη περιοχή αποκλειστικά µε την
ακτοφυλακή τους. Αξίζει λοιπόν να δούµε ποιες είναι οι σηµερι-
νές δυνατότητες του Λιµενικού Σώµατος της χώρας µας στον
τοµέα αυτό και τι θα έπρεπε να γίνει. 

Κατ’αρχάς, το ηλεκτρονικό εθνικό σύστηµα ελέγχου θαλάσ-
σιας κυκλοφορίας διαθέτει σταθµούς σε δέκα µόλις σηµεία της
χώρας µας. Για να ελεγχθεί το σύνολο των θαλάσσιων ζωνών της
χώρας µας, όπως αυτές θα διαµορφωθούν µετά την κήρυξη της
ΑΟΖ, απαιτούνται περισσότεροι τέτοιοι σταθµοί. Η Τουρκία έχει
ήδη αναπτύξει ανάλογο σύστηµα σε όλο το µήκος των µικρασια-
τικών παραλίων. 

Το Λιµενικό Σώµα σήµερα διαθέτει τρία πλωτά ανοιχτής θα-
λάσσης τύπου SAR4 εκτοπίσµατος τετρακοσίων πενήντα τόνων,
πέντε ναυαγοσωστικά τύπου Arun 60, έξι παράκτια περιπολικά
τύπου LCS 53, επτά παράκτια περιπολικά τύπου LCS 57, οχτώ
παράκτια περιπολικά τύπου L 65, εννιά τύπου D 52, τρία τύπου
CB 90, καθώς επίσης και διαφόρων τύπων φουσκωτά. 

Εποµένως, βλέπουµε ότι το Λιµενικό Σώµα έχει παράκτιο προ-
σανατολισµό και πολύ µικρές δυνατότητες για υπεράκτιες περι-
πολίες. Με τρία ΠΑΘ, µε ελλιπή στελέχωση, µε µισθούς πείνας
για τα στελέχη του, δεν µπορεί να φέρει εις πέρας την αποστολή
του, όπως είναι η διενέργεια νηοψιών, ο έλεγχος συµµόρφωσης
πλοίων σε θέµατα ασφάλειας ναυσιπλοΐας και αποστολές που
αφορούν την εθνική ασφάλεια της χώρας. Πρέπει απαραιτήτως
να αποκτήσουµε σκάφη µεγαλύτερου εκτοπίσµατος µε σύγ-
χρονα συστήµατα επιτήρησης µέρας-νύχτας, καθώς και οπλι-
σµού. 

Κύριοι, µιλάτε για Λιµενικό Σώµα και Ελληνική Ακτοφυλακή.
Για να δούµε ακτοφυλακή πρέπει πρώτα απ’ όλα να έχουµε πάνω
από δέκα χιλιάδες στελέχη, ενώ σήµερα έχει επτά οκτακόσια. Θα
πρέπει να έχουµε υπεράκτιο προσανατολισµό. Υπεράνθρωπες
προσπάθειες των στελεχών του Λιµενικού Σώµατος αντισταθµί-
ζουν την έλλειψη σε πλωτά, εναέρια και χερσαία µέσα. Από πλευ-
ράς εναέριων µέσων το Λιµενικό Σώµα διαθέτει µόνο τρία
αεροσκάφη τύπου F440, 406 caravan ΙΙ αυτονοµίας δύο χιλιάδων
διακοσίων ναυτικών µιλίων και τέσσερα ελικόπτερα SUPER
PUMA έρευνας και διάσωσης. 

Εδώ διαπιστώνουµε ότι ο αριθµός των διαθέσιµων µέσων είναι
ελάχιστος µπροστά σε υπηρεσιακές ανάγκες, σε εκτεταµένο
χώρο του Αιγαίου και της ανατολικής Μεσογείου. Τα σύγχρονα
υπηρεσιακά δεδοµένα για την ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής
Μεσογείου δείχνουν το νέο σχεδιασµό δόγµα που πρέπει να ακο-
λουθήσουµε για την αναβάθµιση του Λιµενικού Σώµατος. Το Λι-
µενικό Σώµα θα πρέπει να µπορεί να υπερασπιστεί την ΑΟΖ σε
θερµά σηµεία της, όπως είναι το Καστελόριζο και η Στρογγύλη. 

Κύριε Πρόεδρε, όπως ορίζει το άρθρο 73 του Διεθνούς Δι-
καίου Θαλάσσης 1982, το παράκτιο κράτος δύναται κατά την
άσκηση των κυριαρχικών του δικαιωµάτων να ερευνά, να εκµε-
ταλλεύεται, να διατηρεί, να διαχειρίζεται τους βιολογικούς του
πόρους στην ΑΟΖ. 

Το άρθρο 61, 62 καθορίζει το επιτρεπτό όριο αλίευσης των
βιολογικών πόρων στην ΑΟΖ. Εποµένως η χώρα µας θα µπορεί
να ορίσει νέα αλιευτική πολιτική και να υπάρξει η µέγιστη δυνατή
απόδοση των αλιευτικών κοινοτήτων. Το 2010 η χώρας µας εξή-
γαγε εκατόν εβδοµήντα ένα χιλιάδες τόνους θαλασσινών αξίας
442.000.000 ευρώ ενώ εισάγαµε εκατόν τριάντα τρεις χιλιάδες
τόνους αξίας 524.000.000 ευρώ.

Με την ανακήρυξη της ΑΟΖ, η αποκλειστική αλιευτική εκµε-
τάλλευση από τον αλιευτικό µας στόλο θα µειώσει τις εισαγωγές
στο ελάχιστο. Δηλαδή, θα έχουµε κάνει ένα βήµα προς την κα-
τεύθυνση της αυτάρκειας ιχθυοαποθεµάτων, της πρωτογενούς
παραγωγής στον τοµέα της αλιείας. 

Η συγκυβέρνηση έχει ιστορικό καθήκον να ανακηρύξει ΑΟΖ.
Όµως, η παθητική στάση έχει στοιχίσει στη χώρα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει για τρία λεπτά ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος, Βου-

λευτής Β’ Αθήνας.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα κράτος για να

θεωρείται σοβαρό και κυρίαρχο και όχι προτεκτοράτο, θα πρέπει
να διαφυλάττει και να εκµεταλλεύεται τα συµφέροντά του καθ’
οιονδήποτε τρόπο και µε όσα µέσα διαθέτει. 

Δυστυχώς, στην περίπτωση της πατρίδας µας παρατηρούµε
ότι από τις αρχές της δεκαετίας του ’90 υπάρχει µια σταθερή µει-
οδοτική πολιτική υπαναχώρησης σε όλα τα εθνικά ζητήµατα και
στις παραµέτρους τους. Ενώ µε τη σύµβαση των Ηνωµένων
Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασσας µπορούµε να ασκήσουµε το
αναφαίρετο δικαίωµά µας για αύξηση των χωρικών µας υδάτων
στα δώδεκα µίλια και να καθοριστεί η αποκλειστική οικονοµική
ζώνη, εµείς δεν κάνουµε απολύτως τίποτα και υπάρχει συνεχής
υπαναχωρητική, ραγιάδικη, προδοτική στάση όλων των κυβερ-
νήσεων από το ’90 και µετά και ειδικότερα στις µέρες µας. 

Η έλλειψη αποφασιστικότητας και η ολιγωρία των αρµόδιων
στην τραγική οικονοµική κατάσταση στην οποία έχουµε περιέλ-
θει από τις προαναφερθείσες κυβερνήσεις έχει σαν αποτέλεσµα
να είµαστε υποτελείς στους τροϊκανούς και στους πάσης φύ-
σεως τραπεζίτες εγχώριους και αλλοδαπούς και ειδικότερα η ση-
µερινή συγκυβέρνηση να αδυνατεί να ασκήσει τα νόµιµα και
αναφαίρετα δικαιώµατά της που θα έδιναν πνοή και προοπτική
στην πραγµατική οικονοµία της πατρίδας µας. 

Αν από το 1994 είχαµε ασκήσει το κυριαρχικό µας δικαίωµα
που συνίσταται στην αύξηση των χωρικών µας υδάτων στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια, αν δεν υπήρχαν οι παράλογες περιπτώσεις
διεκδικήσεων από τους γείτονές µας, όπως στην περίπτωση των
Ιµίων το 1996, όπου δυστυχώς στην ηγεσία της χώρας βρίσκον-
ταν κάποιοι στην καλύτερη των περιπτώσεων «προδότες», κά-
ποια «ανθρωπάκια» που ευχαριστούσαν τους Αµερικανούς και
κάποιοι ευτραφείς Υπουργοί οι οποίοι έλεγαν ότι τη σηµαία την
πήρε ο αέρας και αν δεν συνεχιζόταν µέχρι τις ηµέρες µας αυτή
η τραγική κατάσταση όπου οι διεκδικήσεις των γειτόνων µας
έχουν φτάσει να αµφισβητούν αυτήν τη στιγµή µέχρι και το Κα-
στελόριζο –µε προφανέστατους λόγους- τότε τα πράγµατα θα
ήταν διαφορετικά. 

Και φυσικά, αν δεν υπήρχε και η σηµερινή Κυβέρνηση µε τον
Πρωθυπουργό κ. Σαµαρά που προεκλογικά διατυµπάνιζε την
ΑΟΖ -ήταν στη δέκατη όγδοη θέση του εθνικού σχεδίου εξόδου
από την κρίση που θα µπορούσε να καλύψει και τα επόµενα δε-
καεπτά, αλλά φυσικά δεν έχει τηρήσει κανένα από τα δεκαεπτά-
ίσως τα πράγµατα να ήταν διαφορετικά. 

Αντ’ αυτού, δεν ευχαριστήσαµε µόνο τους Αµερικανούς, αλλά
η σηµερινή Κυβέρνηση έχει ευχαριστήσει τους πάντες, όπως
τους δανειστές µας, τους τραπεζίτες και όλους όσους επιβου-
λεύονται την πατρίδα µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι επιτακτική ανάγκη ο καθορισµός, ο τεµαχισµός σε οικό-
πεδα και η άµεση έναρξη εξορύξεων της ελληνικής ΑΟΖ για προ-
φανέστατους οικονοµικούς λόγους που θα µπορέσουν να
δώσουν τα αναγκαία σ’ αυτή τη χώρα, προκειµένου να µπορέσει
να καλύψει τρύπες και να λειτουργήσει στοιχειωδώς, αν όχι σε
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όλα τα τµήµατα του κράτους, σε κάποια επίµαχα ζωτικής σηµα-
σίας. Μιλάµε για χιλιάδες θέσεις εργασίας στις κατασκευές των
πλωτών πύργων και των παραπλεύρων έργων υποδοµών. Η ναυ-
τιλία θα ωφεληθεί πολλαπλά και θα αυξηθεί η ζήτηση σε πλοία
πάσης φύσεως, όπως σε πλοία µεταφοράς, ρυµουλκά και υδρο-
φόρες µεταφοράς αργού πετρελαίου. 

Επίσης, τα νησιά που θα βρίσκονται κοντά σε αυτά τα οικό-
πεδα στα οποία θα γίνεται εκµετάλλευση, θα αποκτήσουν ένα
επιπλέον πολύ µεγάλο οικονοµικό έσοδο, γιατί θα υπάρχει έν-
τονη κινητικότητα δώδεκα µήνες το χρόνο κι όχι µόνο τρεις µήνες
το καλοκαίρι, την τουριστική σεζόν. 

Πάνω απ’ όλα, η χώρα θα ωφεληθεί από τα τεράστια κέρδη
από την πώληση αυτών των προϊόντων, θα ωφεληθεί από το
αδιαµφισβήτητο γεγονός του ότι η Ελλάδα θα µπει στον παγκό-
σµιο ενεργειακό χάρτη, µε όσα αυτό συνεπάγεται, όπως παρα-
δείγµατος χάριν έκανε η µικρή Κύπρος, όπου η θέση της στην
παγκόσµια γεωστρατηγική σκακιέρα έχει αναβαθµιστεί σηµαν-
τικά και πολύ σύντοµα θα δρέψει και τους πρώτους καρπούς των
προσεγµένων ενεργειών του αειµνήστου Προέδρου της Τάσου
Παπαδόπουλου.

Θα µπορούσε από τα κέρδη των διαφόρων εξορύξεων να γίνει
επανεκκίνηση του κράτους. Θα µπορούσαν να γίνουν πολλά,
αλλά όλα αυτά προϋποθέτουν κυβερνήσεις µε σθένος, µε πυγµή
και ηγέτες. Όχι ηγέτες σαν τον Γεώργιο Παπανδρέου που πάλι
σήµερα ζήτησε ολιγοήµερη άδεια λες και ήταν ποτέ εδώ τρεις
µήνες. Έχει εξαφανιστεί, τρεις φορές έχει έρθει όλες κι όλες. Θα
µπορούσε στο Καστελόριζο όχι να βάζει την Ελλάδα στη µέγγενη
της τρόικας, αλλά να αναγγέλλει την έναρξη της ελληνικής ΑΟΖ.
Όχι σαν τον κ. Βενιζέλο που θα δώσει σύντοµα λόγο στη δικαιο-
σύνη ό,τι και να γίνει. Να θυµηθούµε και µια πολύ µικρή ιστορία
του ’85 που έχει άµεση σχέση µε τώρα. Τότε που ψήφιζαν για
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας τον κ. Σαρτζετάκη µε χρωµατιστά ψη-
φοδέλτια για να ξεχωρίζουνε το «ΝΑΙ» από το «ΌΧΙ» µε µια κάλπη
που φαινόταν ποιος ρίχνει τι και επειδή δεν τους έβγαιναν τα κου-
κιά, έβαλαν να ψηφίσει και ο Πρόεδρος της Βουλής και ζητούσαν
τότε γνώµες. Τότε εµφανίστηκε από το πουθενά ένας έγκριτος
συνταγµατολόγος, ο κ. Βενιζέλος, που δεν τον ήξερε κανείς.
Αυτόν παρουσίαζε το τότε ΠΑΣΟΚ. Να οι επιταγές που ξεπληρώ-
νονται τώρα, Υπουργεία, ιστορίες κ.λπ.. Αυτά είναι. Αλλά η ικα-
νότητα του φάνηκε. Ό,τι πήρε, το διέλυσε σε ελάχιστο χρόνο.

Δυστυχώς, απ’ ό,τι φαίνεται, την ανακήρυξη της ΑΟΖ θα την
κάνει η Χρυσή Αυγή όταν θα έρθει στην εξουσία κι αυτό θα γίνει
πολύ σύντοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, προς ενηµέρωση του Σώµατος και ειδικά των οµι-
λητών οι οποίοι προηγήθηκαν, σας αναφέρω το άρθρο 77 του
Κανονισµού της Βουλής των Ελλήνων, το οποίο µιλάει για ανάρ-
µοστη συµπεριφορά.

Θα υπενθυµίσω στους συναδέλφους της Χρυσής Αυγής, σή-
µερα που µιλάνε κι έχουν την επερώτηση, ότι ανάρµοστη συµπε-
ριφορά αποτελούν η χρησιµοποίηση προσβλητικών εκφράσεων
κατά της τιµής και της υπόληψης του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας, των µελών της Βουλής, του Προεδρείου και των µελών της
Κυβέρνησης, η καταφρόνηση του Συντάγµατος και των πολιτει-
ακών θεσµών µε λόγια ή έργα. Επειδή, λοιπόν, σήµερα οι εκφρά-
σεις που χρησιµοποιούνται κατά την επερώτηση είναι πάρα πολύ
σκληρές και προσβλητικές για ανθρώπους οι οποίοι απουσιάζουν
από το Κοινοβούλιο, θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ, κύριε Κα-
σιδιάρη, κύριε Παππά, να τηρηθεί ο Κανονισµός της Βουλής.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ας έρθουν εδώ. Δεν τους βλέπει κανείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας είπα τι λέει ο

Κανονισµός της Βουλής το άρθρο 77.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δικαιούστε να µας βάλετε πρόστιµο,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Επαναλαµβάνω,

σας λέω τι αναφέρει το άρθρο 77 του Κανονισµού.
Ο κ. Μανιάτης έχει ζητήσει το λόγο. 
Έχετε το λόγο για ένα λεπτό, κύριε Μανιάτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στην Ολοµέλεια πριν

λίγα λεπτά γίναµε µάρτυρες εκτόξευσης φασιστικών, λεκτικών
σκουπιδιών, ανάξιων οποιουδήποτε σχολιασµού.

Όταν θα έρθει η σειρά µου να τοποθετηθώ ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ θα αποδείξω ποια παράταξη και
ποιοι ηγέτες υπερασπίστηκαν και υπερασπίζονται τα εθνικά συµ-
φέροντα και ποιοι χρησιµοποιούν τα εθνικά συµφέροντα µόνο
για να υφαρπάξουν ψήφους απελπισµένων συνελλήνων. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ποιος τους απέλπισε τους συνέλληνες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Μίχος έχει το

λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θα ξεκι-

νήσω την οµιλία µου µε µια πρόσφατη δήλωση ενός αξιωµατού-
χου του κ. Γκιόκη Μοράτωφ στο ελληνικό περιοδικό «CRASH»
τον Ιούλιο του 2012. Ο συγκεκριµένος είναι αντιπρόεδρος του
κρατικού οργανισµού διεθνούς συνεργασίας του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ρωσίας. Δήλωσε: «Η Ελλάδα έχει τόσο πετρέ-
λαιο όσο έχει ο Κόλπος του Μεξικού. Έχουµε εδώ και χρόνια στα
χέρια µας φωτογραφίες από δορυφόρο που το αποδεικνύουν».
Και συµπληρώνει: «Έχουµε τους επιστήµονες και τις εταιρίες να
σας στηρίξουν στις εξόρυξη των υδρογονανθράκων. Η απόφαση
είναι δική σας». 

Βεβαίως εµείς δεν θα βασιστούµε απόλυτα στα λεγόµενα του
συγκεκριµένου ανθρώπου, διότι είναι σίγουρο ότι από την
πλευρά του κοιτάει να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα της δικής
του χώρας. Παίρνουµε, όµως, αφορµή από τα παραπάνω για να
σας ρωτήσουµε το εξής: Ποιες ενέργειες έχετε κάνει προκειµέ-
νου να συνεργαστούµε και να πάρουµε βοήθεια από τους Ρώ-
σους στο θέµα των ΑΟΖ και των υδρογονανθράκων; Διότι από
όσο έχει υποπέσει στην αντίληψή µας, κάποια µέλη της Κυβέρ-
νησης φοβούνται να πουν και τη λέξη «Ρωσία». 

Ο µόνος τρόπος για να ασκήσουµε τα κυριαρχικά µας δικαιώ-
µατα είναι να εκµεταλλευτούµε τον ανταγωνισµό µεταξύ των µε-
γάλων δυνάµεων για να αποσπάσουµε τα µεγαλύτερα δυνατά
οφέλη για τη χώρα µας. Διότι είναι αλήθεια ότι τόσα χρόνια τι
καλό είδαµε από τους συµµάχους µας; Το µόνο που κάνανε ήταν
να µας ρουφήξουν το αίµα και µάλιστα όχι µόνο δεν κερδίσαµε,
αλλά χάσαµε και κεκτηµένα δικαιώµατα. 

Επειδή αναφέρθηκα στη Ρωσία που είναι µια χώρα πιο δυνατή
από τη δική µας, θα ήθελα να αναφερθώ και στις διαπραγµατεύ-
σεις που γίνονται µε µια χώρα µικρότερη από την Ελλάδα, όπως
είναι η Αλβανία.

Είναι γνωστό ότι το 2009 οι Αλβανοί αναγκάστηκαν να υπογρά-
ψουν µια συµφωνία για οριοθέτηση των θαλασσίων συνόρων,
προκειµένου να τους δώσουµε το «ΟΚ» για να ενταχθούν στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Μόλις έκαναν τη δουλειά τους, το ανώτατο
δικαστήριο της Αλβανίας αποφάσισε την ακύρωση της συµφω-
νίας. Για µια ακόµη φορά είχαµε µηδέν εις το πηλίκο. 

Τώρα µαθαίνουµε από δηµοσιεύµατα ότι η Αλβανία πιέζει τη
χώρα µας να επιτρέψει τη διέλευση µέσω Ελλάδος του αγωγού
φυσικού αερίου που θα διασχίζει την Αδριατική και θα τροφοδο-
τεί µε φυσικό αέριο την Αλβανία. Για να το πετύχει αυτό αφήνει
υποσχέσεις στη χώρα µας ότι αφού υπογράψουµε για τον
αγωγό, θα δεχθεί να επικυρώσει τη συµφωνία για ΑΟΖ µαζί µας.

Ελπίζουµε ότι η Κυβέρνηση σας θα φροντίσει να «δέσει» καλά
αυτή τη φορά την υπόθεση της ΑΟΖ µε την Αλβανία και δεν θα
πέσει πάλι θύµα της πονηριάς των Αλβανών, οι οποίοι όπως ξέ-
ρουµε έχουν υπογράψει πολλές συµφωνίες µε την Τουρκία, τις
οποίες και τηρούν. 

Επειδή µας χαρακτηρίζετε ανεύθυνους που ζητάµε να ανακη-
ρύξει µονοµερώς η Ελλάδα ΑΟΖ, θα επικαλεστώ για το τέλος τις
δηλώσεις δυο πολύ γνωστών Ελλήνων επιστηµόνων που ασχο-
λούνται µε το θέµα της ΑΟΖ και µάλιστα συµµετέχουν σε ανεπί-
σηµη επιτροπή που έχει συστήσει η Κυβέρνηση για το
συγκεκριµένο θέµα. Αναφέροµαι στο Νίκο Λυγερό και τον καθη-
γητή του Πολυτεχνείου Κρήτης Αντώνη Φώσκολο, οι οποίοι τον
Αύγουστο του 2012 έδωσαν συνέντευξη στο περιοδικό «ΕΠΙ-
ΚΑΙΡΑ» και τοποθετήθηκαν ανοικτά υπέρ της άµεσης ανακήρυ-
ξης ΑΟΖ από την Ελλάδα, δηλώνοντας κατά λέξη για τις
εκάστοτε ελληνικές κυβερνήσεις: «Ο λαός µας δεν έχει ανάγκη
να ακούει κότες να φωνάζουν για τους κινδύνους. Τις έχει βαρε-
θεί και βλέπει τα αποτελέσµατα της δράσης τους».

Πραγµατικά θέλουµε να µας πείτε αν και αυτούς τους επιστή-
µονες τους θεωρείτε ανεύθυνους.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε

πολύ.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Κωνσταντίνος Τσιά-

ρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Σας

ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς θα µπορούσα να

απαντήσω σε πολλά από τα σχόλια που ακούστηκαν νωρίτερα.
Οκτώ χρόνια όµως, τώρα υπηρετώντας τον κοινοβουλευτικό
θεσµό, υποστηρίζω πως ένας από τους σοβαρούς λόγους υπο-
βάθµισης όσων γίνονται, όσων ακούγονται σε αυτήν την Αίθουσα
ή και της εικόνας που δηµιουργείται, είναι η πρακτική να µετα-
φέρουµε τη συζήτηση σε ένα εντελώς διαφορετικό τοπίο από
αυτό που κάθε φορά η Ηµερήσια Διάταξη προβλέπει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ)

Βεβαίως και είναι ένα ελεύθερο βήµα το Βήµα του ελληνικού
Κοινοβουλίου. Ελεύθερο στην έκφραση, στην κατάθεση, στην
καταγραφή απόψεων. Ωστόσο αν κάθε φορά σε κάθε περίπτωση
ανακαλύπτουµε και όλα τα ζητήµατα τα οποία µπορούν να αφο-
ρούν το εσωτερικό ή το εξωτερικό της χώρας, η συζήτηση επί
της ουσίας σπάνια γίνεται. 

Θα προσπαθήσω λοιπόν κατ’αρχάς να µείνω στη συζήτηση της
ηµερήσιας διάταξης και βεβαίως εάν χρειαστεί, θα πούµε και τα
ιδιαίτερα.

Η Ελλάδα όπως όλοι γνωρίζουµε παραµένει ένας σηµαντικός
και αναγνωρισµένος παράγοντας σταθερότητας και ασφάλειας
σε ένα εξαιρετικά ρευστό γεωπολιτικό και γεωστρατηγικό περι-
βάλλον στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο. 

Η ανακάλυψη µεγάλων κοιτασµάτων φυσικού αερίου στη Νο-
τιοανατολική Μεσόγειο προφανώς αλλάζει τον ενεργειακό χάρτη
της περιοχής µας αλλά και της Ευρώπης και προσφέρει τη δυ-
νατότητα διαφοροποίησης των ενεργειακών πηγών αλλά και των
οδών διέλευσης. Η εξαγωγή του φυσικού αερίου Ισραήλ και Κύ-
πρου προς την Ευρώπη µέσω Ελλάδος, θα ενισχύσει τη συνερ-
γασία των τριών χωρών δηµιουργώντας νέες αναπτυξιακές
προοπτικές. Η κρίση επιβάλλει να µην αφήσουµε καµµία ευκαιρία
αναξιοποίητη αλλά και να δηµιουργήσουµε νέες ευκαιρίες και
πεδία συνεργασίας µε σηµαντικούς, παραδοσιακούς αλλά και
νέους εταίρους µας.

Όπως έχει κατ’ επανάληψη επισηµάνει ο Υπουργός Εξωτερι-
κών, το ζήτηµα της οριοθέτησης της αποκλειστικής οικονοµικής
ζώνης µε τις παράκτιες χώρες δεν εξετάζεται µεµονωµένα. Διε-
ρευνάται µέσα στο ευρύτερο πλαίσιο θέσπισης αλλά και οριοθέ-
τησης θαλασσίων ζωνών σύµφωνα µε τις προβλέψεις του
Διεθνούς Δικαίου και ειδικότερα της διεθνούς συµβάσεως για το
Δίκαιο της Θάλασσας του 1982. Στρατηγικός στόχος της Ελλά-
δας είναι η οριοθέτηση όλων των θαλασσίων ζωνών µε όλους
τους γείτονές της, εξέλιξη που θα συµβάλει στην εµπέδωση της
σταθερότητας αλλά και θα αποδειχθεί παράγοντας ανάπτυξης
στην ευρύτερη περιοχή. Ο Υπουργός Εξωτερικών έχει αναφερθεί
και σε κατ’ ιδίαν συναντήσεις του µε οµολόγους του, όπως πρό-
σφατα µε τον Αιγύπτιο οµόλογό του, στο ζήτηµα της αποκλειστι-
κής οικονοµικής ζώνης και στην αναγκαιότητα οριοθέτησης όλων
των θαλασσίων ζωνών µεταξύ των δύο χωρών.

Βεβαίως υπάρχει και το θέµα της συµφωνίας του 2009 µε την
Αλβανία για την οριοθέτηση των θαλασσίων ζωνών και βέβαια
της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης. Έχουµε συµφωνήσει µε
την άλλη πλευρά να εργαστούµε από κοινού ώστε η εκκρεµότητα
αυτή να διευθετηθεί το συντοµότερο δυνατόν.

Η Ελλάδα δεν απεµπολεί οποιοδήποτε κυριαρχικό της δι-
καίωµα και φυσικά η ανακήρυξη της αποκλειστικής οικονοµικής
ζώνης δεν µπορεί να αποτελέσει εξαίρεση. Στο πλαίσιο αυτό η
θέσπιση ΑΟΖ στον ελληνικό θαλάσσιο χώρο αποτελεί κυριαρχικό
δικαίωµα το οποίο η χώρα µας είναι αποφασισµένη να ασκήσει
µετά από καλή προετοιµασία στο πλαίσιο της ευρύτερης στρα-
τηγικής της.

Ήδη από το 1995 κατά την επικύρωση της σύµβασης για το
Δίκαιο της Θάλασσας η οποία αναφέρεται στο 1982, όπως σας
ανέφερα, η Ελλάδα κατέθεσε την εξής δήλωση στο κείµενο της

οποίας παραµένουµε σταθεροί: «Η Ελλάδα, επικυρώνοντας τη
σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για το Δίκαιο της Θάλασσας, δια-
σφαλίζει όλα τα δικαιώµατά της και αναλαµβάνει όλες τις υπο-
χρεώσεις που απορρέουν από τη σύµβαση. Η Ελλάδα θα
αποφασίσει πότε και πώς θα ασκήσει τα εν λόγω δικαιώµατα
σύµφωνα µε την εθνική της στρατηγική. Τούτο δεν σηµαίνει ούτε
κατ’ ελάχιστον απεµπόληση εκ µέρους της Ελλάδος των δικαιω-
µάτων αυτών». Αυτή ουσιαστικά είναι η δήλωση η οποία κατετέθη
στο χρόνο που αναφέρθηκα. Άλλωστε η Ελλάδα έχει δροµολο-
γήσει συγκεκριµένες διαδικασίες για την εκµετάλλευση των υπο-
θαλάσσιων κοιτασµάτων υδρογονανθράκων. 

Στο πλαίσιο αυτό το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, µετά τον εκσυγχρονισµό του νοµικού πλαι-
σίου που διέπει τη διαδικασία αδειοδότησης, την αναζήτηση, την
έρευνα και την εκµετάλλευση των υδρογονανθράκων –θα σας
θυµίσω το ν. 2289/1995, όπως τροποποιήθηκε και συµπληρώ-
θηκε µε το ν. 4001/2011- προχώρησε στην προκήρυξη διεθνούς
δηµόσιας ανοικτής πρόσκλησης για συµµετοχή σε σεισµικές
ερευνητικές εργασίες απόκτησης δεδοµένων µη αποκλειστικής
χρήσης εντός της θαλάσσιας ζώνης στη δυτική και νότια Ελλάδα,
ώστε να εξασφαλιστεί η απόκτηση, επεξεργασία και ερµηνεία δε-
δοµένων, σύµφωνα µε τα σύγχρονα πρότυπα που ακολουθούνται
στη βιοµηχανία του πετρελαίου και του φυσικού αερίου. Τα δε-
δοµένα αυτά, θα βοηθήσουν στην αξιολόγηση του δυναµικού της
περιοχής σε υδρογονάνθρακες αλλά βεβαίως και στην προ-
ώθηση του διεθνούς γύρου αδειοδότησης για την έρευνα και την
εκµετάλλευση υδρογονανθράκων σ’ ένα σύντοµο χρονικό διά-
στηµα.

Συνολικά –νοµίζω ότι κάποιος εκ των οµιλητών το ανέφερε-
οκτώ µεγάλες εταιρείες εξειδικευµένες στον τοµέα των σεισµι-
κών ερευνών για τον εντοπισµό υδρογονανθράκων µε παγκόσµια
παρουσία και εµπειρία κατέθεσαν δεσµευτικές προσφορές στο
ΥΠΕΚΑ για πραγµατοποίηση σεισµικών ερευνών µη αποκλειστι-
κής χρήσης στο Ιόνιο πέλαγος και στη θαλάσσια περιοχή νοτίως
της Κρήτης. Η αξιολόγηση των προσφορών ολοκληρώθηκε από
την αρµόδια επιτροπή του ΥΠΕΚΑ µε την επιλογή της εταιρείας
πετρελαίων «GEO-SERVICES» και εντός των προσεχών ηµερών
πρόκειται να υπογραφεί η σχετική σύµβαση.

Επιπροσθέτως, το ΥΠΕΚΑ προχώρησε στην προκήρυξη διε-
θνούς δηµόσιας ανοιχτής πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος για παραχώρηση δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης
υδρογονανθράκων στις θαλάσσιες περιοχές Πατραϊκός Κόλπος
και Κατάκολο και στην χερσαία περιοχή Ιωάννινα µε τη διαδικα-
σία της ανοιχτής πρόσκλησης open door. Κατατέθηκαν οκτώ
προσφορές στο συγκεκριµένο διαγωνισµό, στη συγκεκριµένη
πρόσκληση ενδιαφέροντος. Για την προώθηση των διαδικασιών
του διαγωνισµού συγκροτήθηκε επιτροπή που έργο της έχει την
αξιολόγηση των προτάσεων και τη διεξαγωγή διαπραγµάτευσης
µε τους υποψηφίους επενδυτές. 

Σύµφωνα µε την ενηµέρωσή µας, από το ΥΠΕΚΑ µετά την ολο-
κλήρωση της αξιολόγησης και της διαπραγµάτευσης η επιτροπή
θα εισηγηθεί προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής τους προτεινόµενους επενδυτές για την πε-
ριοχή. 

Όπως βλέπετε, η χώρα µας επιδιώκει µε τρόπο συστηµατικό
την αξιοποίηση των πλουτοπαραγωγικών πηγών σε πείσµα περί
του αντιθέτου αιτιάσεων. Παράλληλα, τα Υπουργεία Εθνικής
Άµυνας και Εξωτερικών, σε στενό συντονισµό µεταξύ τους, δια-
χειρίζονται µε ψυχραιµία ζητήµατα που ανακύπτουν σχετικά µε
τις θαλάσσιες ζώνες από γειτονικές χώρες καθιστώντας σαφή
έναντι όλων την αποφασιστικότητά µας και  την απόκρουση κάθε
προσπάθειας που θα υπονόµευε την ασφάλεια της χώρας. 

Ειδικά στον τοµέα της άµυνας, παρά τη γνωστή δηµοσιονοµική
συγκυρία, εκτελούνται τα απαραίτητα προγράµµατα συντήρη-
σης και αναβάθµισης των υπαρχόντων οπλικών µέσων και συστη-
µάτων καθώς και απόκτησης νέων.

Και εδώ, αν θέλετε να κάνω ένα µικρό σχόλιο θα σας έλεγα ότι
το να φάσκει κανείς και να αντιφάσκει προφανώς δεν είναι λογικό
στα µάτια των όποιων τηλεθεατών ή ακροατών αυτήν τη στιγµή.
Δεν µπορεί από τη µια πλευρά να υποβαθµίζετε το στράτευµα
και από την άλλη να αισθανόµαστε  υπερήφανοι όταν βρισκόµα-
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στε στην ορκωµοσία των καταδροµέων σήµερα το πρωί. Είναι
άλλο το ένα, άλλο το άλλο.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα σας απαντήσουµε, αν θέλετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Ωστόσο στοχεύουµε στην οργάνωση και διατήρηση σύγχρονων
στρατιωτικών µονάδων µε ικανή στελέχωση, άρτια εκπαίδευση
και επαρκή ισχύ µε κυρίαρχα στοιχεία αυτά της ετοιµότητας, δια-
θεσιµότητας, άµεσης αντίδρασης, ευκινησίας, ευελιξίας, υποστή-
ριξης µάχης και υποστήριξης διοικητικής µέριµνας, προκειµένου
να αντιµετωπίσουµε αποτελεσµατικά όλα τα ενδεχόµενα κρίσης
υπερασπιζόµενες την ασφάλεια, την εδαφική ακεραιότητα και
όλα τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα µεταξύ των οποίων βεβαίως
είναι και η υπεράσπιση της αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης της
χώρας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να τονίσω πως η προερχόµενη από
τα ανατολικά σύνορά µας απειλή πολέµου, γνωστή µε τον όρο
casus belli, είναι απαράδεκτη, αντίθετη  µε το χάρτη τον Ηνωµέ-
νων Εθνών αλλά και µε το διαπραγµατευτικό πλαίσιο της εντα-
ξιακής πορείας της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το
γεγονός αυτό, το υπογραµµίζουµε µε κάθε ευκαιρία στην τουρ-
κική πλευρά επισηµαίνοντας πως αποτελεί ουσιαστικό παρά-
γοντα-πρόσχωµα στην πλήρη οµαλοποίηση των ελληνοτουρ-
κικών σχέσεων και πως η άρση του, καθώς και η συµµόρφωση
της Άγκυρας µε το Διεθνές Δίκαιο και ειδικότερα µε τις προβλέ-
ψεις του Δικαίου της Θάλασσας αποτελεί αυτονόητη υποχρέωση
κάθε σύγχρονου κράτους. Παράλληλα ενηµερώνουµε ανελλιπώς
για το ζήτηµα αυτό τους εταίρους και συµµάχους µας αλλά και
το σύνολο των διεθνών συνοµιλητών µας. Ταυτόχρονα, η ανάγκη
άρσης του casus belli έχει επανειληµµένως καταγραφεί σε ευ-
ρωπαϊκά κείµενα αλλά και σε συµπεράσµατα. 

Από πλευράς µας έχουµε διασαφηνίσει προς κάθε πλευρά ότι
επιδιώκουµε καλές σχέσεις µε την Τουρκία. Σχέσεις όµως, που
αναπτύσσονται µε γνώµονα το Διεθνές Δίκαιο και το σεβασµό
της εθνικής κυριαρχίας. Σεβόµαστε εµπράκτως την αρχή των
σχέσεων καλής γειτονίας και καλούµε σθεναρά και σταθερά την
Τουρκία να πράξει το ίδιο. Αυτό άλλωστε υπαγορεύεται από την
επιλογή µας η εξωτερική πολιτική της χώρας να βασίζεται στις
σταθερές αρχές της καλής γειτονίας, του σεβασµού τους Διε-
θνούς Δικαίου, µε στόχο, βεβαίως, την εµπέδωση κλίµατος στα-
θερότητας και ασφάλειας στην ευρύτερη περιοχή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Εισερχόµεθα στις οµιλίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων. 

Το λόγο έχει ο κ. Χρήστος Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Χρυσής Αυγής για δώδεκα λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µείνω στην ουσία αλλά θα σας πω και
τα ιδιαίτερα που είπατε κι εσείς, κύριε Υπουργέ, γιατί τρίβεστε
στη γκλίτσα του τσοπάνη κι εσείς και ο κ. Μανιάτης. Θα τα ακού-
σετε.

Είπατε στην οµιλία σας «θα ασκήσουµε τα κυριαρχικά µας δι-
καιώµατα», «θα κάνουµε τα δώδεκα µίλια», «θα δούµε», είπατε
ηµεροµηνίες που πολλοί από τους Βουλευτές µας –γιατί εκφρά-
ζουµε τη νέα γενιά- ήσαν αγέννητοι. Είπατε για 1982, για 1995
«θα…», «θα…», «θα…». Ελληνική ταινία, δηλαδή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Το
1982 αφορά η συµφωνία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το ξέρω. Τι είπαµε τότε, τι κάνουµε
τώρα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν
αφορά κάτι άλλο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αν θέλετε να κάνουµε διάλογο, ευχαρί-
στως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Υπουργέ, µισό
λεπτό. Η διαδικασία έχει ως εξής: Ερωτάτε διά του Προεδρείου,
τον οµιλητή εάν θέλει διακοπή και ερώτηση κι αν ο ίδιος το απο-
φασίσει, τότε γίνεται. Αλλιώς, αυτό δεν γίνεται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά τα άλλα σας πόνεσε το «σκάσε» του
Κασιδιάρη. Έπρεπε κάποτε να ακουστεί.

Να µπω τώρα στην ουσία. Είναι γεγονός ότι η Ελλάδα συνο-
ρεύει µε έναν κακό, πολύ κακό και εχθρικό γείτονα –γνωστό τοις
πάσι- την Τουρκία, ένα γείτονα ο οποίος αδιαφορεί για το Διε-
θνές Δίκαιο και το καταπατά. Οι Τούρκοι, σε ολόκληρη την ιστο-
ρική τους διαδροµή ήταν ένας νοµαδικός λαός. Κι ένας
νοµαδικός λαός παραµένει µέχρι σήµερα, παρ’ όλη την οικονο-
µική τους ανάπτυξη. Έχουν συνηθίσει, λοιπόν, να ρυθµίζουν τις
σχέσεις τους περισσότερο µε βάση το δίκαιο του ισχυροτέρου,
παρά µε την τήρηση αµοιβαία αποδεκτών κανόνων που έχουν
συµφωνηθεί εκ των προτέρων.

Από τη στιγµή, λοιπόν, που το διακύβευµα σχετικά µε την οριο-
θέτηση της ελληνικής αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης αφορά
κατά κύριο λόγο περιοχές στα σύνορα µε την Τουρκία, επιβάλ-
λεται να εξετάσουµε τη στάση που έχει τηρήσει µέχρι σήµερα η
συγκεκριµένη χώρα σε σχέση µε την εφαρµογή του Διεθνούς Δι-
καίου της Θάλασσας.

Κατ’ αρχάς, καταψήφισε. Και δεν είναι µέρος ούτε της Σύµβα-
σης της Γενεύης για την υφαλοκρηπίδα του 1958, ούτε της Σύµ-
βασης του Μοντέγκο Μπέι του 1982, που προέβλεπε αιγιαλίτιδα
ζώνη δώδεκα ναυτικών µιλίων και την έννοια της ΑΟΖ.

Παρά ταύτα, έχει επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα στη Μαύρη
Θάλασσα και την Ανατολική Μεσόγειο στα δώδεκα ναυτικά µίλια.
Επιπλέον, έχει υπογράψει δύο συµβάσεις µε τη Σοβιετική
Ένωση, το 1978 και το 1982, βάσει των οποίων απέκτησε ΑΟΖ
και οριοθέτησε τόσο την υφαλοκρηπίδα της όσο και την αποκλει-
στική οικονοµική της ζώνη στη Μαύρη Θάλασσα.

Στις συµφωνίες αυτές η υφαλοκρηπίδα και η ΑΟΖ µεταξύ Σο-
βιετικής Ένωσης και Τουρκίας οριοθετήθηκε µε βάση την αρχή
της «µέσης γραµµής». 

Παρ’ όλα αυτά, στα σχετικά άρθρα των συµβάσεων αναφέρε-
ται: «Τα δύο µέρη συµφώνησαν να προχωρήσουν στην οριοθέ-
τηση µε βάση την αρχή της ευθυδικίας». Ο λόγος είναι απλός:
Για να µπορεί κάποτε να επικαλεστεί η Τουρκία την αρχή της ευ-
θυδικίας, εάν αυτό απαιτηθεί για οριοθέτηση µε την Ελλάδα.

Σε ό,τι αφορά το Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο η Τουρκία
δεν αναγνωρίζει υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ στα ελληνικά νησιά,
παρά µόνο χωρικά ύδατα περιορισµένης έκτασης και αξιώνει την
οριοθέτηση των υπολοίπων θαλασσίων ζωνών µε σηµεία βάσης
αποκλειστικά τις ηπειρωτικές ακτές των δύο κρατών. 

Από τη δική µας πλευρά, η χώρα µας έχει υπογράψει και τη
σύµβαση του 1958 για την υφαλοκρηπίδα και τη σύµβαση, όπως
είπα, του 1982. Παρά ταύτα, από τότε δεν έχει επεκτείνει την αι-
γιαλίτιδα ζώνη της στα δώδεκα ναυτικά µίλια αλλά διατηρεί το
προπολεµικό νοµικό καθεστώς, σύµφωνα µε το οποίο το 1931
καθορίσαµε αιγιαλίτιδα ζώνη δέκα ναυτικών µιλίων ειδικώς και
µόνο για τα θέµατα της αεροπορίας και της αστυνοµεύσεως
αυτής, ενώ από το 1936 ορίσαµε χωρική θάλασσα έξι ναυτικών
µιλίων.

Επιπλέον, η χώρα µας δεν έχει καθιερώσει τις γραµµές βάσης
που προβλέπονται από το άρθρο 7 της Σύµβασης του Μοντέγκο
Μπέι αλλά διατηρεί τη φυσική της ακτογραµµή για την οριοθέ-
τηση των θαλασσίων ζωνών της.

Αναφέρω στο σηµείο αυτό ότι η υιοθέτηση των γραµµών
βάσης έναντι της αρχαιοτάτης µεθόδου της φυσικής ακτογραµ-
µής, θα παράσχει στη χώρα µας τη δυνατότητα για πραγµατική
αιγιαλίτιδα ζώνη µεγαλύτερη από το νοµικό εύρος των δώδεκα
ναυτικών µιλίων. Μέχρι στιγµής η χώρα µας, έχει οριοθετήσει την
υφαλοκρηπίδα της µόνο µε την Ιταλία, ενώ έχει υπογράψει και
διµερή συµφωνία για οριοθέτηση θαλασσίων ζωνών µε την Αλ-
βανία, η οποία, όµως, παραµένει σε εκκρεµότητα.

Στην περιοχή του Αιγαίου και κυρίως της Ανατολικής Μεσο-
γείου, εκεί δηλαδή που παίζεται όλο το ενεργειακό παιχνίδι, η
Ελλάς όχι µόνο δεν έχει οριοθετήσει τις θαλάσσιες ζώνες της
αλλά έχει κάνει και πολύ λίγα πράγµατα για την επίτευξη αυτού
του στόχου.

Βεβαίως, το συµπέρασµα αυτό, από τη στιγµή που βγαίνει από
το στόµα ενός Βουλευτή της Χρυσής Αυγής, θα το αποδώσετε
στο λαϊκισµό, στο φανατισµό, που όπως όλοι εσείς λέτε - µας
διακρίνει. 

Ακούστε, λοιπόν, την άποψή µας για το συγκεκριµένο ζήτηµα
και αν θέλετε ακούστε και την άποψη ενός επιφανούς Κυπρίου
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πολιτικού του κ. Νικόλαου Ρολάνδη. Θυµίζω ότι είναι ο πρώην
Υπουργός Εµπορίου της Κύπρου, ο οποίος το 2003, υπέγραψε
την πρώτη συµφωνία οριοθέτησης της αποκλειστικής οικονοµι-
κής ζώνης της Κύπρου µε την Αίγυπτο. Ο κ. Ρολάνδης, λοιπόν,
καταλογίζει ανεπάρκεια και ενδοτικότητα στην πολιτική που ακο-
λούθησαν οι προηγούµενες ελληνικές κυβερνήσεις στο θέµα της
ΑΟΖ. 

Συγκεκριµένα σε τηλεοπτική εκποµπή, τον Ιούλιο 2011 ειπώ-
θηκε: «Ρολάνδης: «Η Ελλάδα ήταν πάντα διστακτική να εγείρει
θέµατα της διαφοράς που έχει µε την Τουρκία πάνω στο θέµα
αυτό, το θέµα του Δικαίου της θάλασσας»». Σ’ άλλο σηµείο ο
ίδιος Υπουργός της Κύπρου λέει και αποκαλύπτει: «Ύστερα από
παραινέσεις της Ελλάδος, το δυτικότερο σηµείο της µέσης
γραµµής µεταξύ Κύπρου και Αιγύπτου µετατοπίστηκε δώδεκα µε
δεκαπέντε χιλιόµετρα ανατολικότερα από την πραγµατική του
θέση». Και κατέληξε λέγοντας: «Δεν θέλησε, δηλαδή, η ελληνική
πλευρά να ληφθεί υπ’όψιν στη διαδικασία καθορισµού ΑΟΖ Κύ-
πρου και Αιγύπτου το Καστελλόριζο». Εκεί είναι όλο το παιχνίδι.

Και σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Και εσείς την ίδια πολιτική θα
ακολουθήσετε; Βεβαίως, γνωρίζουµε ότι θα επαναλάβετε την
πάγια θέση των ελληνικών κυβερνήσεων ότι διαπραγµατεύεστε,
θα δείτε, θα διαπραγµατευτείτε την ίση απόσταση, τη µέση
γραµµή. 

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να σας πω κάποια πράγµατα και
να ζητήσω κάποιες διευκρινήσεις. 

Πρώτον: Για τη χάραξη της ΑΟΖ, θα επιλεγούν σηµεία βάσης
σ’ όλα τα ελληνικά νησιά ή µόνο σ’ ορισµένα απ’ αυτά που θα θε-
ωρηθούν νησιά παρυφής; 

Δεύτερο ερώτηµα: Θεωρείτε δεδοµένο ότι όλα τα ελληνικά
νησιά δικαιούνται πλήρους ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδας ή πρόκειται
να διαπραγµατευτείτε την απόδοση µειωµένης ή και µηδενικής
επήρειας στη χάραξη θαλασσίων ζωνών σ’ ορισµένα από τα νη-
σιά, όπως είναι παραδείγµατος χάριν η Ρόδος, η Κάσος, η Κάρ-
παθος και κυρίως το νησιωτικό σύµπλεγµα του Καστελλόριζου; 

Τρίτον και πιο σηµαντικό: Η αρχή της ίσης απόστασης και της
µέσης γραµµής, αποτελεί την αποκλειστική µέθοδο µε την οποία
θα χαραχθεί η ελληνική ΑΟΖ ή την θεωρείτε µια απλή αφετηρία,
µια βάση, όπως λέτε, για τις διαπραγµατεύσεις οι οποίες όµως
ενδέχεται να καταλήξουν σε εντελώς διαφορετικά αποτελέσµατα
απ’ αυτά που προκύπτουν βάσει της µέσης γραµµής;

Κύριε Υπουργέ, είναι ξεκάθαρο ότι οι διεθνείς σχέσεις χτίζον-
ται στη συνδυασµένη βάση του Διεθνούς Δικαίου και της δύνα-
µης. Για το λόγο αυτό ο Λαϊκός Σύνδεσµος Χρυσή -Αυγή θεωρεί
ότι η πολιτική της ελληνικής Κυβέρνησης πρέπει να κινηθεί στους
εξής βασικούς άξονες:

Πρώτον, κινηθείτε γρήγορα και αποφασιστικά. Μην κινήστε
σαν τον κάβουρα. Μην αφήνετε το θέµα να σέρνεται. Χρησιµο-
ποιήστε την οικονοµική κρίση που µαστίζει τη χώρα µας ως όπλο.
Πρέπει να καταστεί σαφές στους εταίρους µας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και όχι µόνο ότι είναι αναγκαίο για την ελληνική οικονο-
µία, να ξεκινήσει το ταχύτερο δυνατό η αξιοποίηση του ενεργει-
ακού µας πλούτου. Να ξεκαθαρίσετε στους εταίρους µας ότι
έχουµε κοινά συµφέροντα και κοινή µοίρα. Πρέπει να τους προ-
ειδοποιήσετε µε τρόπο σκληρό ότι αν συνεχίσουν να µας στραγ-
γαλίζουν οικονοµικά µε απάνθρωπα µέτρα λιτότητας χωρίς να
µας δίνουν κάποια διέξοδο, τότε είναι βέβαιο ότι θα καταρρεύ-
σουµε. Και θα φροντίσουµε η κατάρρευση να τους συµπαρασύ-
ρει. 

Απαιτήστε από τους συµµάχους µας, να µας στηρίξουν έµπρα-
κτα και µε δυναµικό τρόπο στη χάραξη των θαλασσίων ζωνών.
Συγκεκριµένα. Να πιέσουν ασφυκτικά την Αίγυπτο, µια χώρα µε
πολιτική αστάθεια, µια χώρα µε αδύναµη κυβέρνηση, να δεχτεί
να οριοθετήσει ΑΟΖ µε τη χώρα µας. Άλλωστε η Αίγυπτος έχει
ήδη δεχτεί τη µέθοδο της µέσης γραµµής στην οριοθέτηση µε
την Κύπρο. 

Σας πειράζει να ακούγονται αυτά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όχι.

Λέτε µόνος σας αυτά που έχουν γίνει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας πειράζει; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): ‘Ισα

– ίσα. Μόνος σας τα λέτε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν τα βλέπουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

δευτερολογία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα σας ακούσουµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Απήν-

τησα στο σχόλιο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εσείς δεν πάτε µε την Αίγυπτο, γιατί φο-

βάστε τις αντιδράσεις της Τουρκίας; Πολύ το φοβούµαι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): …

(δεν ακούστηκε).
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Υπάρχει και µυστική διπλωµατία. Το ξέ-

ρουµε αυτό. 
Η οριοθέτηση ΑΟΖ µε την Αίγυπτο είναι ιδιαίτερα σηµαντικό

θέµα και θεωρούµε ότι πρέπει να προχωρήσει άµεσα. 
Ωραίος είστε, κύριε Υπουργέ. Μου το χαλάτε, ε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ορί-

στε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εντάξει, θα σας τα πω µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Μήπως ενοχλούµε εδώ

και θέλετε να µιλήσετε οι δυο σας;
Κύριε Υπουργέ, αφορά κι εσάς αυτό. Σας παρακαλώ πάρα

πολύ! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µιλούσαµε πολύ ευχαρίστως, κύριε

Πρόεδρε, αν έδειχναν οι κυβερνητικοί Βουλευτές και οι Υπουργοί
το σεβασµό που πρέπει στους πεντακόσιους χιλιάδες Έλληνες
ψηφοφόρους κι αν µας καλούσαν στο Υπουργείο επισήµως, κάτι
το οποίο αρνήθηκε ο Υπουργός Άµυνας. Κι ενώ κάλεσε τη Δηµο-
κρατική Αριστερά, ένα κόµµα µετά από εµάς, ενώ κάλεσε το ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δεν κάλεσε τη Χρυσή Αυγή εισέτι. 

Περιµένουµε, λοιπόν, κι εµείς επίσηµη πρόσκληση –και όχι
στους διαδρόµους- και από το Υπουργείο Εξωτερικών και από
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Τι φοβούνται; 

Θα τα ακούσετε τώρα. Είχα πολλά να σας πω αλλά δεν σας τα
λέω. 

Αυτό είναι όλο το ζουµί. «Εθνικό σχέδιο εξόδου από την
κρίση», «Αύξηση χαµηλών συντάξεων, πολυτεκνικών επιδοµά-
των», «Επίδοµα ανεργίας σε µη µισθωτούς», «Όχι άλλες µειώσεις
µισθών», «Τέλος στο χαράτσι». Το έβδοµο είναι. Δεν ξέρω αν
γράφει πουθενά «Τσακίστε στην Χρυσή Αυγή». Έχει δεκαεπτά
θέσεις. 

Δείτε την τελευταία θέση. Νάτη, να την πάρει και η κάµερα.
«Ανακήρυξη ΑΟΖ». Με αυτά βγήκατε. Με ψέµατα βγήκατε. «Προ-
χωράµε υπεύθυνα, αποφασιστικά. Νέα Δηµοκρατία, η παρά-
ταξη…».

Κρατήστε, λοιπόν, τις προεκλογικές σας υποσχέσεις. Και το
πρωί σας είπαµε «Εφαρµόστε το νόµο». Δεν σας λέµε κάτι
ακραίο. Σας λέµε να κρατήσετε τις προεκλογικές µας υποσχέ-
σεις. Κάντε το. Διότι, διαφορετικά αποδεικνύεστε στα µάτια του
ελληνικού λαού κοινοί ψεύτες.

Ακούστηκαν κι άλλα διάφορα µέσα στην Αίθουσα από Βουλευ-
τές ειλικρινών παρατάξεων που σε άλλες εποχές µας είχαν φλο-
µώσει στα «θα, θα, θα…», από τον κ. Μανιάτη του ΠΑΣΟΚ. 

Κύριε Μανιάτη, περιµένω την τοποθέτησή σας. Το Σαββατο-
κύριακο πηγαίνετε στην Αργολίδα; Έχετε το θάρρος να πάτε;
Πάµε παρέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Μανιάτη, σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ και µην απαντήσετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα απαντήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Τι θα απαντήσει, κύριε

συνάδελφε; Εσείς θα αποφασίσετε, ποιος θα απαντάει και ποιος
δεν θα απαντάει; Σας παρακαλώ, κύριε Παππά!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εσείς θα φάτε γιαούρτια ή µάλλον καλύ-
τερα πορτοκάλια, µιας και είστε από την Αργολίδα κι εµάς θα
µας χειροκροτεί ο κόσµος. Αυτό σας φοβίζει. Γι’ αυτό γίνεστε
σήµερα «Βενιζέλος». Είστε ένας «µικρός Βενιζέλος». Θα σας
ακούσουµε µε µεγάλη χαρά και θα σας απαντήσουµε. 

Αποδειχθήκατε και µε τη στάση του Αρχηγού σας, ενός κοινού
υποθάλπτη εγκληµατία…

(Στο σηµείο αυτό εξέρχεται της Αιθούσης ο Βουλευτής κ. Μα-
νιάτης)

Δεν τα ακούτε, ε; Φοβάστε.  ΠΑΣΟΚ, τέλος.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Κοινοβου-

λευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας η Βουλευτής Β’
Αθήνας κ. Σοφία Βούλτεψη για έξι λεπτά.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω αρχικά µερικές επισηµάνσεις, σχετικά µε όσα µέχρι

τώρα έχουν ακουστεί στην Αίθουσα. 
Πρώτον, αυτά που είπατε για το όνοµα της Μακεδονίας και για

τα περί ραγιαδισµού επιστρέφονται. Μπορεί η Χρυσή Αυγή να
καταβάλλει κάθε προσπάθεια αυτοπροσδιορισµού της ως µονα-
δικής πατριωτικής δύναµης, όλοι οι Έλληνες, όµως, και όλοι οι
Μακεδόνες γνωρίζουν, ποιοι, πραγµατικά, όλα αυτά τα χρόνια,
όταν δεν υπήρχε υποψία Χρυσής Αυγής, έχουν θέσει υπηρεσίες
και γνώση στην υπεράσπιση της Μακεδονίας από τον αλυτρωτι-
σµό των Σκοπίων και το Σλαβοµακεδονικό ουράνιο τόξο. 

Επίσης, ουδείς σε αυτήν τη χώρα και σε αυτήν την Αίθουσα,
έχει χρηστεί αρµόδιος να µοιράζει πιστοποιητικά ελληνοφροσύ-
νης κάνοντας αναλύσεις αίµατος. 

Δεύτερον, όσον αφορά τα χθεσινά επεισόδια στο Πεντάγωνο,
προφανώς, είναι απαράδεκτα. Οι Τούρκοι, όµως, δεν κάνουν κα-
νένα πάρτι. Πρώτον, γιατί έχουν δικά τους προβλήµατα και δεύ-
τερον, διότι γνωρίζουν οι ίδιοι, πως δεν έχουν καµµιά ελπίδα να
διανοηθούν ότι µπορεί να κερδίσουν σε µια αντιπαράθεση µε την
Ελλάδα. Εποµένως, δεν χρειάζεται καν να ακούγονται αυτά. 

Όσον αφορά στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά, ήδη έχουν δροµο-
λογηθεί κάποιες ενέργειες. Διότι, πράγµατι, είναι ντροπή µια
χώρα σαν την Ελλάδα µε δεκαέξι χιλιάδες χιλιόµετρα ακτο-
γραµµή να µην έχει ένα ναυπηγείο.

Αυτά, όµως, θα συζητηθούν σε συνεδρίαση της Επιτροπής
Εξωτερικών Υποθέσεων και Άµυνας και δεν είναι θέµατα τα οποία
µπορούσαν να λυθούν χθες. Είναι θέµατα πάρα πολύ σοβαρά.
Εγώ δεν θα ξαναλάβω το λόγο σήµερα. Ξέρω, όµως, πολύ καλά
το θέµα. Με όσους από εσάς είστε στην επιτροπή θα τα πούµε. 

Για την περίπτωση της ΑΟΖ δεν υπάρχει χρεία τουρκοφάγων.
Δεν µας απασχολούν οι Τούρκοι στο θέµα της ΑΟΖ. Την ΑΟΖ την
ανακήρυξε η Κύπρος και δεν έπαθε τίποτα ούτε θα πάθει. Άρα,
δεν είναι δυνατόν να µη φοβάται η Κύπρος και να φοβηθεί η Ελ-
λάδα.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Αφού τη χαρίζετε στο Ισραήλ την Κύπρο,
τι λέτε τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ποιος σας έδωσε το
λόγο, κύριε Κασιδιάρη;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δεν µπορώ να ακούω ασυναρτησίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Εάν δεν µπορείτε, να

βγείτε έξω. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά

δεν δύναµαι να ακούω ασυναρτησίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Σας παρακαλώ!
Συνεχίστε, κυρία Βούλτεψη.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Η ΑΟΖ για τη χώρα µας, αποτελεί πλέον

–διότι κρούετε ανοιχτές πόρτες- όχι µόνο οικονοµικό αλλά και
στρατηγικό στόχο. Πράγµατι, υπάρχει µέσα στα προγράµµατα
και στις σκέψεις όλων των κοµµάτων της χώρας. Δεν χρειάζεται
να γίνουµε τουρκοφάγοι, διότι η Τουρκία είναι η τελευταία χώρα
µε την οποία θα χρειαστεί να έρθουµε σε συνεννόηση, καθότι
εµείς συζητούµε αυτήν τη στιγµή µε χώρες, όπως η Αίγυπτος, η
Λιβύη, η Ιταλία. Δεν θέλει κανείς το Αιγαίο, που είναι τόπος δια-
κοπών, να γίνει ξαφνικά τόπος των τρυπανιών. Δεν είναι εκεί το
ζήτηµα. 

Και επειδή αναφερθήκατε στους επιστήµονες, στο Νίκο Λυ-
γερό, στο Φώσκολο, στον Κονοφάγο, στον Καρυώτη, σας λέω
ότι αυτά τα λένε αυτοί. Αυτούς συµβουλευόµαστε. Δεν είµαστε
εµείς ειδικοί. Με αυτούς επικοινωνούµε. Αυτοί αποτελούν µία
άτυπη επιτροπή και αυτοί είναι σύµβουλοι όλων των συντεταγ-
µένων πολιτικών δυνάµεων της χώρας αυτήν τη στιγµή. Και αυτοί
δεν λένε ασυναρτησίες. Το ξέρουν πολύ καλά το θέµα. 

Η ΑΟΖ θα κηρυχθεί. Είναι, πράγµατι, στο πρόγραµµα της Νέας
Δηµοκρατίας. Δεν έχει σηµασία εάν είναι πρώτο ή τελευταίο.
Είναι κάποια σηµεία που δεν έχουν πρώτο ή δεύτερο, κάπως θα
µπουν. Είναι ένα εξωτερικό ζήτηµα σχετιζόµενο µε άλλες χώρες
και πάει τελευταίο, γιατί προηγούνταν άλλα. Μη λέτε πράγµατα

προς εντυπωσιασµό. 
Θα ανακηρυχθεί, λοιπόν, η ΑΟΖ σύντοµα και πάντως σε χρόνο

που θα συµφέρει τη χώρα και θα γίνει και σε συνεννόηση µε
όλους αυτούς τους επιστήµονες που ανήκουν σε όλο το πολιτικό
φάσµα, δεν ανήκουν σε ένα κόµµα. Μετά, θα υπάρξει το θέµα
της οριοθέτησης. Αυτό είναι ένα δεύτερο θέµα και απ’ ό,τι κατά-
λαβα από τις τοποθετήσεις, δεν το έχετε ξεκαθαρίσει πολύ καλά.
Είναι άλλο πράγµα η ανακήρυξη που µπορεί να γίνει µονοµερώς
και άλλο πράγµα η οριοθέτηση, η οποία απαιτεί διαπραγµατεύ-
σεις και συνεννοήσεις µε άλλες χώρες, διότι σε πολλά σηµεία
υπάρχουν κοιτάσµατα πάνω στα σύνορα της ΑΟΖ. Υπάρχουν επι-
στήµονες που το γνωρίζουν αυτό το θέµα. Όλοι ασχολούνται µ’
αυτό το θέµα αυτήν τη στιγµή. Υπάρχει το Αιγαίο, τα νότια της
Κρήτης, τα αποθέµατα. Τα ξέρουµε όλα αυτά.

Τέλος, κάνατε πάλι επίκληση στις πεντακόσιες χιλιάδες ψηφο-
φόρους που σας ψήφισαν. Όλα µε την ψήφο του λαού έτσι και
αλλιώς έχουν γίνει και όλα µε την ψήφο του λαού γίνονται στη
δηµοκρατία. Άλλους τους ψηφίζει ο λαός µε πεντακόσιες χιλιά-
δες, άλλους µε ένα εκατοµµύριο, άλλους µε δύο εκατοµµύρια,
άλλους µε τρία εκατοµµύρια. Όµως, κύριοι συνάδελφοι, σας λέω
απ’ αυτό το Βήµα ότι ουδείς έχει το δικαίωµα ούτε απ’ αυτό το
Βήµα ούτε από πουθενά να λέει «σκάσε», σε κανέναν. Διότι, εάν
ο εισηγητής της Χρυσής Αυγής χρησιµοποίησε αυτήν την προ-
στακτική «σκάσε», πιστεύοντας ότι έτσι ικανοποίει το αίσθηµα µε-
ρίδας του ελληνικού λαού, που ακούµε και έξω να λένε «κάποιος
να τους πει σκάσε», ας ξέρουν οι Έλληνες, αυτοί οι οποίοι αυτήν
τη στιγµή δείχνουν να σας ακούν, πως κάποτε, πολύ σύντοµα,
ίσως να είναι οι επόµενοι που από το στόµα σας θα ακούσουν να
τους λέτε «σκάσε». 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Σας ευχαριστώ, κυρία
Βούλτεψη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν έχετε το λόγο.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-

Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο κ. Θεόδωρος Δρίτσας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο για ένα

λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Θα ξαναέρθει η σειρά

σας, κύριε Παππά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα διευκολύνω τη συζήτηση, εάν µου δώ-

σετε ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν υπάρχει ένα λεπτό. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Μετά από τόσες προσωπικές επιθέσεις,

το δικαιούται ένα λεπτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Υπάρχει θέµα προσω-

πικό, κύριε Παππά; 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Βεβαίως και υπάρχει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Παππά, υπάρχει

δικό σας προσωπικό θέµα; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, υπάρχει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Θα σας δώσω το λόγο,

για να ακούσω το προσωπικό. Εγώ, πάντως, το όνοµά σας δεν
το άκουσα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο κ. Κασιδιάρης ανέφερε «σκάσε». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Υπάρχει θέµα προσω-

πικό του κ. Κασιδιάρη; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ανέφερα και εγώ τη λέξη «σκάσε» και

απευθυνθείτε και προς εµένα, κυρία Βούλτεψη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ποιανού είναι το προσω-

πικό θέµα; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αναφερθείτε και σε εµένα, κυρία Βούλ-

τεψη, γιατί και εγώ χρησιµοποίησα αυτήν τη λέξη. Θέλω, λοιπόν,
να τοποθετηθώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Πείτε µας, λοιπόν. Εσείς
προσβληθήκατε από... 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η τοποθέτησή µου, λοιπόν, κύριε Πρό-
εδρε, θα είναι πολιτική και θα διευκολύνει και τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Διευκρινίστε το, λοιπόν,
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ότι είναι πολιτική τοποθέτηση το «σκάσε», δεν έχει την κανονική
έννοια και θεωρείται λήξαν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας παρακαλώ. Θα είναι πολιτική η τοπο-
θέτηση, ούτε υβριστική. Ακούσαµε ένα «σκάσε» εδώ και κάτι
έγινε! Δεν είπαµε «σκύψε», «σκάσε» είπαµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΓΕΡΟΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τι σηµαίνει αυτό, κύριε Πρό-
εδρε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η πολιτική τοποθέτηση είναι η εξής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Έχετε τοποθετηθεί πο-

λιτικά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καταθέτουµε για πρώτη φορά -θα διευ-

κολυνθούν οι συνάδελφοι- σχέδιο νόµου για τα Πρακτικά. Είναι
για την …

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σε ποιον αναφέρεται, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Παππά, δεν έχετε

το λόγο, ούτε εσείς, κυρία Βούλτεψη, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πάρτε τον να τον διαβάσετε για να κατα-

λάβετε ποια είναι η δηµοκρατία εδώ µέσα. Ποιοι είναι οι πατριώ-
τες και ποιοι οι µειοδότες!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ο κ. Δρίτσας έχει το
λόγο για έξι λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, µόλις τώρα ενηµερώθηκα ότι έχουµε πολύ ση-

µαντικές εξελίξεις. Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, σύµφωνα µε
αυτήν την ενηµέρωση, αποστασιοποιείται από το σχήµα της τρι-
κοµµατικής διαχείρισης του χρέους, διαδικασία που έχει επιβλη-
θεί στη χώρα µας. Και υπάρχει η πληροφορία ότι εσπευσµένα
έρχεται η κ. Μέρκελ στην Ελλάδα την Τρίτη. 

Εάν αυτά επαληθευτούν και φαίνεται να επαληθεύονται, µπαί-
νουµε στην κορύφωση του δράµατος. Αυτό που ο ΣΥΡΙΖΑ χρόνια
τώρα επιµένει ότι είναι η µεγάλη στιγµή για την ελληνική κοινωνία
και για την πλειοψηφία του ελληνικού λαού, να συγκροτήσει την
εναλλακτική διέξοδο από την κρίση σε εντελώς διαφορετική κα-
τεύθυνση από αυτήν που έχει επιβληθεί. Η Βουλή των Ελλήνων
πρέπει να συγκληθεί ταχύτατα και να συζητήσει πάνω σε αυτές
τις εξελίξεις. 

Κύριε Πρόεδρε, έχει αναπτυχθεί από χθες µία σπέκουλα, σχε-
τικά µε την ανασφάλεια, για το αν το Γενικό Επιτελείο Εθνικής
Άµυνας και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας φυλάσσεται επαρκώς.
Είχα την τιµή να επικοινωνήσω µε πολύ αξιόπιστους αξιωµατι-
κούς, ανώτερους και ανώτατους,  χωρίς κοµµατικές και πολιτικές
σκοπιµότητες και µε διαβεβαίωσαν ότι το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας και το ΓΕΕΘΑ φυλάσσεται επαρκώς από οποιαδήποτε
εχθρική απειλή. 

Δεν θέλουµε να µετατρέψουµε τους εργαζόµενους των ναυ-
πηγείων που έξι µήνες είναι απλήρωτοι και είναι σε κατάσταση
απόγνωσης σε «εχθρό λαό» και σε «εχθρική απειλή». Ας το πούµε
ευθέως. Θα έπρεπε, όσοι το κάνουν αυτό, να ονοµάσουν εχθρό
λαό και τους απόστρατους που λίγο καιρό πριν, επίσης, εισέβα-
λαν στο Πεντάγωνο.

Ανεξάρτητα από όλα αυτά και ανεξάρτητα από όποια γνώµη
έχει κανείς για τα χθεσινά γεγονότα, είναι αδιανόητο οι εργαζό-
µενοι των ναυπηγείων να οδηγούνται δεµένοι πισθάγκωνα σή-
µερα το πρωί στα δικαστήρια ως κοινοί εγκληµατίες και να
δηµιουργείται ένα τέτοιο κλίµα εις βάρος τους, αντί να απολο-
γηθούν όσοι ιδιωτικοποίησαν τα ναυπηγεία και η ιδιωτικοποίηση
αυτή απέφερε διαφθορά, αδιέξοδα και κατάπτωση του παραγω-
γικού δυναµικού της χώρας σε καιρούς που αποθεώνουν οι ίδιοι
άνθρωποι τις ιδιωτικοποιήσεις. Να αφεθούν ελεύθεροι, να τους
αναγνωριστεί η απόγνωση στον αγώνα που δίνουν και να τελει-
ώνει αυτή η εκµετάλλευση να µετατραπούν σε στόχο οι εργαζό-
µενοι των ναυπηγείων Σκαραµαγκά.

Προχωρώ στο θέµα µας, κύριε Πρόεδρε. Ο ΣΥΡΙΖΑ ήδη και
παλαιότερα αλλά και µε τον πιο επίσηµο τρόπο στην προγραµ-
µατική του εξαγγελία το Μάιο του 2012 στην «ΑΘΗΝΑΪΔΑ» πήρε
συνοπτική και σαφή θέση για το θέµα της ΑΟΖ.

Σταθερή θέση του ΣΥΡΙΖΑ-Ενωτικό Κοινωνικό Μέτωπο είναι ότι

η Ελλάδα έχει αναφαίρετο δικαίωµα στην ανακήρυξη ΑΟΖ και
στην αξιοποίηση του υποθαλάσσιου πλούτου της µε βάση το Διε-
θνές Δίκαιο και τη σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας. Για την
κατοχύρωση του δικαιώµατος αυτού και την οριοθέτηση της ελ-
ληνικής ΑΟΖ, χρειάζεται να αρχίσουν οι αναγκαίες διαδικασίες
για την υπογραφή διµερών συµφωνιών µε τις ενδιαφερόµενες
γειτονικές χώρες. 

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, έκανε και η Κύπρος -που όντως µπο-
ρούµε να τη χρησιµοποιήσουµε ως υπόδειγµα- ακριβώς για δέκα
χρόνια πριν φτάσει στο σηµείο να οριοθετήσει την ΑΟΖ. Υπάρ-
χουν, βέβαια, πολλά ερωτηµατικά και πολλές ευθύνες για το τι
έχει γίνει από το 1982 ή έστω από το 1995 που επικυρώθηκε και
στη χώρα µας το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας και κατά πόσο
οι προηγούµενες κυβερνήσεις διαχρονικά προώθησαν µε ένα συ-
στηµατικό τρόπο αυτή τη διαδικασία και δεν το έκαναν. 

Υπάρχει και το ερώτηµα γιατί ενεργοποιείται τώρα όλη αυτή η
ιστορία. Μήπως µόνο εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης ή µήπως
γιατί τώρα κάποιες µεγάλες εταιρείες µε διεθνή εποπτεία και
ισχύ, έδειξαν πρόσφατα ενδιαφέρον µέσα από τις γενικότερες
γεωστρατηγικές και οικονοµικές εξελίξεις στον τοµέα της ενέρ-
γειας παγκοσµίως; 

Όλα αυτά είναι ζητήµατα, που δεν µπορεί κανείς να τα βγάλει
έξω από την οποιαδήποτε συζήτηση. Μίλησε τότε µάλιστα, ο
ίδιος ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο Αλέξης Τσί-
πρας, για τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ, που δεσµεύεται να προωθήσει µία
νέα ανεξάρτητη, πολυδιάστατη, ενεργητικά φιλειρηνική εξωτε-
ρική πολιτική στηριγµένη στις αρχές του Διεθνούς Δικαίου και
να ενεργοποιήσουµε όλες εκείνες τις διαδικασίες –εµείς θα το
κάνουµε αν αναλάβουµε ρόλο κυβερνητικής ευθύνης- για την
υπογραφή διµερών συµφωνιών µε τις ενδιαφερόµενες γειτονικές
χώρες. Εκεί έχουµε να θέσουµε –και το θέτουµε και ως ΣΥΡΙΖΑ-
την απαράδεκτη διατήρηση σε ισχύ του casus belli εκ µέρους
της γειτονικής Τουρκίας.

Όλα αυτά είναι ένα σαφές πλαίσιο, για να αντιµετωπίσουµε,
πραγµατικά, ένα θέµα που δεν χωρά ψευτοπατριωτισµούς, κύριε
Πρόεδρε. Είναι επικίνδυνοι οι ψευτοπατριωτισµοί, διότι είναι ανά-
λογης βαρύτητας και σηµασίας, µε όλες εκείνες τις διακηρύξεις
που στην πρόσφατη ελληνική ιστορία και σε πολλές άλλες περι-
πτώσεις την έχουµε ζήσει µε την κυπριακή τραγωδία. Είναι τα
ίδια επιχειρήµατα, τα ίδια λόγια του Σαµψών και των προστατών
του Σαµψών, εναντίον της πολιτικής ηγεσίας της Κύπρου τότε,
του Μακαρίου, του ΑΚΕΛ και όλων των δυνάµεων που πάλευαν
για µία ανεξάρτητη, ελεύθερη, δηµοκρατική Κύπρο και που οδή-
γησαν στη µεγάλη κυπριακή τραγωδία. Είναι ακριβώς αυτό που
κάνει και την κυπριακή ηγεσία τώρα, που έχει προχωρήσει σε όλη
αυτή τη σοβαρή µεθόδευση κατοχύρωσης των κυπριακών δι-
καιωµάτων, να λένε σε όλο το πολιτικό φάσµα –και σας το βεβαι-
ώνω κύριε Πρόεδρε αυτό- ότι αυτή η µεγάλη περιπέτεια στην
οποία µπήκαµε και την οποία επιδιώξαµε συστηµατικά επί συνεχή
χρόνια, µπορεί να είναι ευλογία, µπορεί να είναι και κατάρα. Από
εµάς εξαρτάται και πρέπει να έχουµε τα µάτια µας ανοιχτά για
το πώς το κατοχυρώνουµε.

Το θέµα είναι τεράστιο κύριε Πρόεδρε, αλλά όχι πολεµοκάπη-
λοι ψευτοπατριωτισµοί, για τους οποίους το ΝΑΤΟ είναι έτοιµο
να τρίψει τα χέρια του απέναντι σε αυτό. Το έχει κάνει πολλές
φορές. Εκεί οδηγούν τέτοιου είδους απόψεις και τέτοιου είδους
προσεγγίσεις.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, δεσµεύεται για µία, πραγµατικά, ορθολογική και
σύµφωνα µε τα δίκαια της χώρας µας αντιµετώπιση του θέµατος
για τη συστηµατική προώθησή του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννης Μανιάτης για έξι
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω και από το Βήµα
αυτό να επαναλάβω ότι είναι ανάξια οποιουδήποτε σχολιασµού
η εκτόξευση φασιστικών λεκτικών σκουπιδιών από οπουδήποτε
και αν προέρχονται και ο οχετός ύβρεων…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Τη λίστα, κύριε Μανιάτη! Να φέρετε τη
λίστα!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Αυτό είναι συµπεριφορά
τώρα; Πώς το βλέπετε; Δηλαδή, πώς το έχετε δει; Σας διέκοψε
κανένας; Εγώ δεν είδα κανέναν να σας διακόπτει όταν µιλού-
σατε!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Τα σκουπίδια ποια είναι; 
Αυτήν την ορολογία τη δέχεστε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Θα µπει λογοκρισία;
Συνεχίστε, κύριε Μανιάτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ο οχετός των ύβρεων και οι συµπερι-

φορές παρακράτους, «καρφίτσας» και ταγµάτων εφόδου, δεν θα
περάσουν.

(Θόρυβος – έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυ-
σής Αυγής)

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Άντε ρε κλέφτες! Να φέρετε τη λίστα!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Η δηµοκρατία θα νικήσει, όσο κι αν κά-

ποιοι την πολεµούν!
(Θόρυβος – έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυ-

σής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Σας παρακαλώ!
Κύριε Μανιάτη, µε συγχωρείτε.
Κύριοι συνάδελφοι, διακόπτεται η συνεδρίαση.
(Στο σηµείο αυτό αποχωρούν από την Αίθουσα οι Βουλευτές

της Χρυσής Αυγής)
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Όπως υπάρχει δικαίωµα -για την αποφυγή καταστάσεων που

δεν τιµούν το Κοινοβούλιο και κανέναν από εµάς- διέκοψα τη συ-
νεδρίαση προσωρινά. 

Ερωτάται το Σώµα: Θέλετε να συνεχιστεί η συνεδρίαση ή να
διακοπεί; 

Κυρία Βούλτεψη, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος έχετε το
λόγο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, η συνεδρίαση δεν µπορεί
να διακόπτεται. Η συνεδρίαση θα συνεχιστεί έστω και απούσης
της Χρυσής Αυγής. Και κάποια στιγµή, θα ήθελα το λόγο επί πα-
ρεµπίπτοντος θέµατος που ετέθη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ο κ. Δρίτσας δεν είπε
την άποψή του. Είναι µέσα. Συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Κύριε Μανιάτη, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Συνεχίζω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, και

λέω ότι τη στιγµή, που εδώ και δύο χρόνια για πρώτη φορά µετά
από δεκαπέντε-είκοσι χρόνια ανυπαρξίας και ακινησίας στα θέ-
µατα του πετρελαίου και του φυσικού αερίου, έχουν ξεκινήσει
όλα τώρα και πηγαίνουν φυσιολογικά -όπως σε κάθε ευρωπαϊκή
χώρα- είναι εξαιρετικά ύποπτο να υποσκάπτουν κάποιοι αυτή την
εθνική προσπάθεια και πρέπει να απολογηθούν στον ελληνικό
λαό. Γιατί τώρα, που όλα πάνε καλά, τώρα που ο τοµέας του πε-
τρελαίου είναι ο µοναδικός τοµέας που συγκεντρώνει επενδυτές,
που συγκεντρώνει διαφάνεια, που συγκεντρώνει τη σύµφωνη
γνώµη του µεγαλύτερου µέρους του πολιτικού συστήµατος της
χώρας; Ποιοι είναι αυτοί που θέλουν να κρατήσουν την Ελλάδα
στη µιζέρια της Ψωροκώσταινας; Ποιοι είναι αυτοί που πολεµούν
την προσπάθεια που εδώ και δύο χρόνια έχει ξεκινήσει, για να
αποκαλύψουµε και να αξιοποιήσουµε τους ελληνικούς υδρογο-
νάνθρακες;

Θέλω να απαντήσω σε µία ερώτηση, γιατί -και λυπάµαι- τέθηκε
και από το συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ. Πότε ξεκίνησε αυτή η προ-
σπάθεια; 

Να σας πω λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, ότι η προσωπική µου
δέσµευση δόθηκε το Νοέµβριο του 2009, ένα µήνα µετά το σχη-
µατισµό κυβέρνησης, στην Οµοσπονδία Εργαζοµένων των ΕΛΠΕ,
όταν προετοιµάζαµε το Πανελλήνιο Συνέδριο Πετρελαιοειδών
µαζί µε τους εργαζοµένους.

Η εξαγγελία της δηµιουργίας Εθνικού Φορέα Αξιοποίησης
Υδρογονανθράκων έγινε από εµένα στο συνέδριό τους τον Ια-
νουάριο του 2010. Αυτή είναι η απάντηση και παρακαλώ πολύ να
µην ξανατεθεί τέτοιο θέµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορώ να έχω δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Βεβαίως, κύριε συνά-

δελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θέλω όµως να θυµίσω ότι οι κήνσορες

του εθνικοπατριωτισµού είναι αυτοί που αποπειράθηκαν να δο-
λοφονήσουν το Μακάριο και είναι οι αίτιοι της κυπριακής τραγω-
δίας, µιας τραγωδίας που εν µέρει απάλυνε η εθνική επιτυχία, η
µοναδική εθνική επιτυχία των τελευταίων τριάντα ετών, να γίνει
η Κύπρος ισότιµο µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την κυ-
βέρνηση ΠΑΣΟΚ. 

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, για να είµαστε καθαροί και µεταξύ µας,
όταν φέραµε τον Αύγουστο του 2011 το ν.4001 για την έρευνα
υδρογονανθράκων, εσείς το καταψηφίσατε. Καταψηφίσατε τη
δηµιουργία του φορέα, καταψηφίσατε τη διενέργεια ερευνών,
καταψηφίσατε τις διαδικασίες διαφάνειας που θέτει.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Με ποια επιχειρήµατα και ποια τεκµη-
ρίωση; Πείτε τα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Μη διακόπτετε, κύριε
Δρίτσα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα τα πείτε, κύριε Δρίτσα.
Και δύο φράσεις µόνο θέλω να προσθέσω γιατί στο λεκτικό

οχετό δεν έχει νόηµα να απαντά κανείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικογένεια Παπανδρέου, ο

Γέρος της Δηµοκρατίας, ο Γεώργιος Παπανδρέου, ο Ανδρέας
Παπανδρέου και ο Γιώργος Παπανδρέου έχουν δεχθεί τα τελευ-
ταία χρόνια σωρεία επιθέσεων από ακραία και τραµπούκικα στοι-
χεία, επιθέσεις που χτυπούσαν στην καρδιά της δηµοκρατίας.

Η δηµοκρατική παράταξη και οι Παπανδρέου άντεξαν. Η δη-
µοκρατία άντεξε γιατί ο δηµοκρατικός λαός στηρίζει απόλυτα
αυτό που βλέπει ότι είναι η µοναδική διέξοδός του. 

Θέλω επίσης να αναφερθώ σε όσα ακούστηκαν για τον Ευάγ-
γελο Βενιζέλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ολοκληρώστε όµως,
κύριε Μανιάτη, γιατί αυτά µάλιστα είναι εκτός θέµατος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ο Ευάγγελος Βενιζέλος ως Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

Γιώργου Παπανδρέου ήταν ο άνθρωπος που κατάφερε να σβη-
στεί το µεγαλύτερο χρέος στην παγκόσµια ιστορία. Είναι ο
Υπουργός Οικονοµικών που για πρώτη φορά στη θητεία του θε-
σµοθετήθηκε το άνοιγµα τραπεζικών λογαριασµών. Όλες αυτές
οι λίστες που υπάρχουν, υπάρχουν και ανοίγονται, γιατί πια οι ει-
σαγγελείς µπορούν να δίνουν εντολές στις τράπεζες να ανοίγουν
τραπεζικούς λογαριασµούς.

Κύριε Πρόεδρε, για να έλθω στο κύριο θέµα της σηµερινής
µας συζήτησης, θέλω να ξεκαθαρίσω µόνο για λόγους πρακτι-
κούς τρία πολύ βασικά σηµεία. Η Κυβέρνηση Παπανδρέου µε Αν-
τιπρόεδρο Βενιζέλο ήταν η Κυβέρνηση που άνοιξε µετά από
δεκαπέντε χρόνια ακινησίας το φάκελο «Ελληνικά Πετρέλαια»,
το πιο πατριωτικό καθήκον της τελευταίας εικοσαετίας.

Άνοιξε το φάκελο και το έκανε µε διαφάνεια, µε ηρεµία, µε
αποφασιστικότητα, µε τεκµηρίωση και µε συναποδοχή µεγάλου
µέρους του πολιτικού συστήµατος της χώρας. Δεν έχει ξαναγίνει
ποτέ το να υπάρχει διακοµµατική επιτροπή µε Βουλευτές –συµ-
µετείχαν όλοι οι συνάδελφοι της προηγούµενης Βουλής- όπου
ενηµερώνονταν σε τακτά χρονικά διαστήµατα για το πώς πηγαί-
νει αυτή η εθνική προσπάθεια.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να επιτρέψουµε αυτή η προ-
σπάθεια που ξεκίνησε ήρεµα, χωρίς κοµµατισµούς, χωρίς ακρό-
τητες, χωρίς κανενός είδους σκιά στη διαφάνεια να αµαυρωθεί
από κανέναν.

Η προσπάθεια αυτή µας ξεπερνά. Είναι πάνω και πέρα από
µας, είναι πάνω και πέρα από σηµερινούς Υπουργούς και Πρω-
θυπουργούς, είναι πάνω και πέρα από τη σηµερινή συγκυρία.
Αφορά τον ελληνικό λαό, γιατί αφορά την είσπραξη δηµοσίων
εσόδων που µπορούν σε βάθος εικοσαετίας και τριακονταετίας
να φέρουν την ανάσταση του ασφαλιστικού συστήµατος της
χώρας. Δεν έχει κανένας µας το δικαίωµα να δει µικροκοµµατικά
και µικρόνοα αυτήν την προσπάθεια! 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εµάς εννοείτε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι. Εσείς και στη Διακοµµατική Επι-

τροπή φερθήκατε σωστά και ενηµερωθήκατε. Το λέω προς όλες
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τις πλευρές. Εµείς θα φύγουµε αύριο. Εµείς είµαστε περαστικοί
σ’ αυτήν την Αίθουσα. Τα επόµενα τριάντα χρόνια όµως η Ελ-
λάδα ως ένα σοβαρό ευρωπαϊκό κράτος πρέπει να συνεχίσει µε
ακόµη µεγαλύτερη αποφασιστικότητα την αξιοποίηση των κοιτα-
σµάτων υδρογονανθράκων. Και θέλω να έχετε στο µυαλό σας
κάτι. Είναι η πρώτη φορά που η Ελλάδα δηµοσίευσε χάρτη ΑΟΖ
µε Αλβανία – Ιόνιο- Ιταλία και νότια Κρήτη - Λιβύη. Ο χάρτης για
τις σεισµικές έρευνες που έχει δηµοσιευθεί στο ελληνικό ΦΕΚ,
στο Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβέρνησης, και στην Εφηµε-
ρίδα των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, ο χάρτης αυτός µε τον οποίο
η νορβηγική PGS θα  ξεκινήσει σε λίγο τις σεισµικές έρευνες,
είναι χάρτης ελληνικής υφαλοκρηπίδας µε βάση αυτά που προ-
βλέπει το Δίκαιο της Θάλασσας για την ΑΟΖ. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Το στείλατε στον ΟΗΕ; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το στείλαµε στην Εφηµερίδα της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Μαριά, σας παρα-

καλώ. Θα τα πείτε σε λίγο που θα µιλήσετε.
Κι εσείς κύριε Μανιάτη, ολοκληρώστε, παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Καλώ όλους τους συναδέλφους να διαβάσουν το άρθρο 156

του ν. 4001/2011, το νόµο για τους υδρογονάνθρακες, που πε-
ράσαµε πέρυσι τον Αύγουστο. Για πρώτη φορά η ελληνική πολι-
τεία, η Ελληνική Δηµοκρατία λέει, δηλώνει και δεσµεύει νοµικά
οποιονδήποτε έρθει ως κυβέρνηση µετά το 2011 ότι όταν θα κη-
ρυχθεί η ΑΟΖ, η χάραξη της ΑΟΖ δεν θα γίνει όπως θέλει ο κάθε
διαπραγµατευτής. Η χάραξη της ΑΟΖ θα γίνει µε βάση την αρχή
της µέσης γραµµής ίσων αποστάσεων. Είναι η πρώτη φορά που
αποτυπώνεται σε νόµο της Ελληνικής Δηµοκρατίας αυτό που
µέχρι πριν από ένα χρόνο ήταν απλώς διαπραγµατευτική θέση
των Ελλήνων εµπειρογνωµόνων όταν συζητούσαν µε γειτονικές
χώρες. Αυτό για πρώτη φορά από απλή διαπραγµατευτική θέση
έχει γίνει νόµος, νοµική υποχρέωση, δέσµευση για όλους τους
επόµενους Πρωθυπουργούς και Υπουργούς Εξωτερικών. Ας πα-
τήσουµε πάνω σ’ αυτό. Ό,τι καταφέρνουµε ως Ελλάδα, ό,τι είναι
θετικό, να το αξιοποιούµε και να διεκδικούµε και κάτι ακόµη κα-
λύτερο.  Να µην γκρεµίζουµε, επιτέλους, σε στιγµές σαν κι αυτές
που ζούµε και ό,τι καλό έχει δηµιουργηθεί! 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Επαµεινών-
δας Μαριάς. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελ-
φοι, κύριε Υπουργέ, το θέµα που συζητούµε σήµερα βεβαίως
είναι πάρα πολύ σοβαρό. Αφορά την ανακήρυξη της ΑΟΖ, προ-
βλήµατα που υπάρχουν γύρω απ’ αυτό το θέµα. Όµως βεβαίως
όλα αυτά πρέπει να τα δούµε µέσα στο ευρύτερο παγκόσµιο
κλίµα το οποίο υπάρχει. 

Θυµάστε ότι χθες βράδυ –ήταν ορισµένοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας παρόντες- και στην πρωτολογία και στη δευ-
τερολογία και στην τριτολογία µου, που θεωρήθηκε ότι καθ’
υπέρβαση πήρα το λόγο µέχρι αργά χθες το βράδυ, σας είχα πει
ότι και τα θέµατα που έχουν σχέση και µε τα υπερχρεωµένα νοι-
κοκυριά και µε το µνηµόνιο πρέπει να τα δούµε στη βάση της διε-
θνούς σύγκρουσης η οποία υπάρχει, µιας σύγκρουσης µεταξύ
των Ηνωµένων Πολιτειών, που εκφράζονται µέσα από το ΔΝΤ,
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Γερµανίας. Πληθαίνουν, λοι-
πόν, οι ενδείξεις ότι η σύγκρουση αυτή θα γίνει. Και γίνεται. Και
φυσικά γίνεται για άλλη µία φορά πάνω στο πειραµατόζωο που
λέγεται Ελλάς. Έτσι, λοιπόν, είναι δεδοµένο και επιβεβαιώνεται
ότι σπεύδει η κ. Μέρκελ την Τρίτη να έρθει εδώ, µετά από πέντε
ή έξι χρόνια που είχε να έρθει κάποιος Γερµανός καγκελάριος,
διότι έχει µπλοκάρει η όλη διαδικασία. 

Όπως επίσης, είναι δεδοµένο ότι οι όροι που έβαλε πριν λίγο
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο για να συνεχίσει τη χρηµατοδό-
τηση της χώρας είναι τέτοιοι που επί της ουσίας οδηγούν τη
χώρα σε δύο πράγµατα. 

Για να γίνει βιώσιµο το χρέος  -εγώ θα έλεγα µέσα σε αυτήν
την Αίθουσα να χρησιµοποιούµε την λέξη «διαχειρίσιµο», διότι
«βιώσιµο» είναι σαν να θέλουµε πάντα να υπάρχει χρέος- για να

είναι διαχειρίσιµο το χρέος θα πρέπει να κουρευτεί το επίσηµο
χρέος δηλαδή αυτό, το οποίο έχει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα, που το αρνήθηκε εχθές ο Ντράγκι, και στη βάση αυτή το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο ετοιµάζεται να αποχωρήσει.

Είχα πει, λοιπόν, στους συναδέλφους ότι η τρικοµµατική Κυ-
βέρνηση θα καταρρεύσει, δεν υπάρχει περίπτωση να µπορεί να
σταθεί και να ετοιµάζονται για την επόµενη φάση. Απλά, είχαµε
πει ότι θα παλέψουµε να µην διαλυθεί αυτή η χώρα, γιατί µετά
την πτώχευση της ελληνικής οικογένειας δεν θα επιτρέψουµε ως
αντιµνηµονιακές δυνάµεις να πτωχεύσει και η χώρα. Και στη
βάση αυτή, είχαµε χθες τις διαπιστώσεις. Αποδεικνύεται ότι τα
πράγµατα προχωρούν προς αυτήν την κατεύθυνση.

Το δεύτερο στοιχείο είναι η παγκόσµια κατάσταση, τα θέµατα
µε τη Συρία, τα οποία επίσης πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν.

Είναι ευκαιρία επειδή µέσα από την τηλεόραση της Βουλής
µας βλέπει ο ελληνικός λαός, να πούµε µερικά συµπεράσµατα
για τα θέµατα της ΑΟΖ, γιατί υπάρχει σύγχυση:

Πρώτον, η υφαλοκρηπίδα, έχει σχέση µε τη Σύµβαση της Γε-
νεύης του 1958 και οποιαδήποτε διαφωνία κρίνεται στο Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης υπό τον όρο όµως, υπογραφής συνυπο-
σχετικού. Άρα κάποιος που δεν θέλει να πάει εκεί δεν υπογράφει
το συνυποσχετικό. Πενήντα τρείς συναντήσεις έχουν γίνει στο
Υπουργείο Εξωτερικών µε την Τουρκία, για το θέµα της υφαλο-
κρηπίδας τόσα χρόνια και δεν προχωρά.

Η ΑΟΖ αφορά το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας, είναι άλλη η
σύµβαση του 1982 και αρµόδιο για να επιλύσει τις δικαστικές δια-
φορές είναι το Διεθνές Δικαστήριο για το Δίκαιο της Θάλασσας
στο Αµβούργο. Αυτά είναι πολύ σηµαντικά. Εκεί δεν χρειάζεται
συνυποσχετικό για να πάει µια υπόθεση. 

Η ΑΟΖ για να ξεκινήσει µια διαδικασία -γιατί άκουσα και τον κ.
Μανιάτη που είπε ορισµένα πράγµατα- πρώτα απ’ όλα πρέπει να
ξεκαθαρίσει και να διαµορφώσουµε και να χαράξουµε τις γραµ-
µές βάσεις. Εάν δεν διαµορφωθούν, δεν χαραχθούν οι γραµµές
βάσεις, από όπου εκκινεί στην ουσία να µετρήσουµε τα διακόσια
µίλια, νοµίζω ότι δεν µπορούµε να ξεκινήσουµε ορθά µια διαδι-
κασία. 

Αυτή η πράξη εάν γίνει και εφόσον γίνει, είναι πράξη εσωτερι-
κού δικαίου και βεβαίως δηµιουργεί προοπτικές, δηµιουργεί ζη-
τήµατα στο διεθνές πεδίο, αλλά είναι µια πράξη εσωτερικού
δικαίου. Από την ώρα που θα κάνεις τη χάραξη των γραµµών
βάσης προχωρείς στη διαδικασία που στα ελληνικά διάφοροι επι-
στήµονες και στο νοµικό βήµα την ονοµάζουν ως «προκήρυξη
της ΑΟΖ», δηλαδή επεκτείνεις στα διακόσια µίλια και διαµορφώ-
νεις µια κατάσταση. Αυτό πρέπει σύµφωνα µε τον νόµο να το πε-
ράσεις σε ΦΕΚ, αλλά δεν αρκεί. Πρέπει να το κοινοποιήσεις
σύµφωνα µε τη Συνθήκη της Θάλασσας και στο Γενικό Γραµµα-
τέα του ΟΗΕ.

Και τι συµβαίνει, λοιπόν; Όποιος έχει αντίρρηση -και αυτό είναι
το βασικό- θα έρθει να το αµφισβητήσει. Και η αµφισβήτηση θα
εξεταστεί διά της διπλωµατικής οδού που µπορεί να καταλήξει
σε συµφωνία οριοθέτησης της ΑΟΖ ή εάν θέλει να πάει δικαστικά
θα πάει στο δικαστήριο του Αµβούργου. Έτσι γίνονται τα πράγ-
µατα. 

Άρα, λοιπόν, εµείς δεν χρειάζεται να έχουµε µια λογική που
λέει η Κυβέρνηση πρώτα θα συζητήσουµε ατύπως µε την Ιταλία,
µε την Αλβανία, δεν ξέρω µε ποιόν και µετά θα καθορίσουµε ΑΟΖ
και θα την ανακηρύξουµε.

Εµείς κατά την άποψη µας και το λέµε, πρέπει να ανακηρύ-
ξουµε την ΑΟΖ καθ’ όλη την ελληνική επικράτεια συµπεριλαµβα-
νοµένων και του συµπλέγµατος του Καστελορίζου -αυτή νοµίζω
είναι η ορθή έκφραση, επειδή την άκουσα µόνο από έναν οµι-
λητή, διότι υπάρχουν δεκατρία νησιά και εποµένως µιλάµε για
σύµπλεγµα του Καστελορίζου- και όποιος έχει αµφισβήτηση ας
έρθει να µας πει το αντίθετο και ας έρθει σε µια συζήτηση. 

Αυτό όµως που έχει γίνει είναι:
Πρώτον, ότι η Λιβύη  έχει επί της ουσίας διαµορφώσει ΑΟΖ

δικιά της. Ο Καντάφι ξεκίνησε να µετράει έξω από τον Κόλπο της
Σύρτης και έφτασε να έχει στους χάρτες του ακόµα και τη
Γαύδο, µέσα στην ΑΟΖ της Λιβύης. 

Τι έχουµε κάνει γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ; Και µάλιστα τι έχουµε
κάνει σε µια εποχή που µας είχαν ανάγκη διάφορες δυνάµεις
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στην υπόθεση της Λιβύης; Περιθάλψαµε τόσους τραυµατίες στη
Θεσσαλονίκη και ακόµα χρωστούν στα ξενοδοχεία εκεί να τα
πληρώσουν όλα αυτά τα οποία έχουν ξοδέψει. Γιατί δεν αξιοποι-
ήθηκε εκείνη η στρατηγική στιγµή από όπου η Κρήτη ουσιαστικά,
ήταν ένα ορµητήριο βοµβαρδισµών της υπόθεσης στη Λιβύη; 

Δεν λέω ότι έπρεπε εµείς να στήσουµε αυτή την ιστορία.
Όµως, το αξιοποιήσατε; Αφού τους δώσατε και τη Σούδα και το
αεροδρόµιο των Χανίων!

Δεύτερο θέµα. Η Τουρκία έχει δηµοσιεύσει χάρτες όπου θεω-
ρεί ότι το Καστελόριζο και η ευρύτερη περιοχή του συµπλέγµα-
τος της ανήκει και έδωσε άδεια για έρευνες. Εσείς κάνατε µια
διαµαρτυρία στη νορβηγική εταιρεία. Και τι έγινε; Κάνατε επί-
σηµη διαµαρτυρία στον ΟΗΕ; Κοινοποιήσατε τα έγγραφα εκεί
που πρέπει; Προχωρήστε ουσιαστικά στη διαµόρφωση και ανα-
κήρυξη της ΑΟΖ στην περιοχή για να έρθουµε σε συζήτηση, διότι
διαφορετικά όσο το αφήνετε, αυτό είναι επικίνδυνο. 

Με την Ιταλία, ακόµα αναµένουµε. Διότι µε την Ιταλία έγινε
οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας, αρνούνται όµως οι Ιταλοί την
οριοθέτηση της ΑΟΖ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν δυο-τρεις αρχές που εκτέθηκαν. Η µία
αρχή είναι της ίσης απόστασης ή της µέσης γραµµής και η άλλη
αρχή είναι της ευθυδικίας του equity. Όµως, ευθυδικία –γιατί µας
ακούει ο ελληνικός λαός- σηµαίνει ότι δεν λαµβάνω υπ’ όψιν την
ισότητα των µερών, αλλά λαµβάνω υπ’ όψιν και άλλους παρά-
γοντες. 

Παραδείγµατος χάριν, η Ιταλία –επειδή είναι πολύ µεγαλύτερη
από την Ελλάδα- λέει ότι αρχή της ευθυδικίας σηµαίνει να δώ-
σουµε σε αυτούς πολύ περισσότερα στη διαµόρφωση απ’ ό,τι µε
βάση την αρχή της ισότητας ή της µέσης γραµµής. Το ίδιο λέει
και η Τουρκία. 

Για εµάς, λοιπόν –και εφόσον το έχετε αυτό στο νόµο- είναι
πολύ σηµαντικό που είπατε για τη µέση γραµµή. Όµως, θα ήθελα
µόνο να επισηµάνω ότι και πολιτικά είναι ορθό –δεσµεύει τους
επόµενους- αλλά δεν αποκλείεται µια άλλη κυβέρνηση να έλθει
να κάνει κάτι άλλο. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο θέµα του πώς ξαφνικά εµφανίστηκε η
ιστορία της ΑΟΖ. Εδώ έχω και ένα χθεσινό δηµοσίευµα της ΝΑΥ-
ΤΕΜΠΟΡΙΚΗΣ, σχετικά µε εκτιµήσεις για αποθέµατα αερίου
αξίας 600 δισεκατοµµυρίων δολαρίων και διάφορες µελέτες. 

Η ιστορία µε το µνηµόνιο έχει άµεση σχέση και µε αυτό, κύριε
Μανιάτη, διότι υπάρχει ειδική ρύθµιση στο µνηµόνιο που λέει ότι
το 50% -και θα σας το φέρω, αν έχω δευτερολογία- ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Μαριά, παρακαλώ.
Έχει αρχίσει και ξεπερνιέται κατά πολύ ο χρόνος. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Ο κ. Μανιάτης µίλησε δεκατρία
λεπτά. Δώστε µου ένα λεπτό τουλάχιστον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το µετρήσατε τόσο
καλά; 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Τόσο περίπου ήταν. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν

µπόρεσε καν να µιλήσει τα πρώτα έξι λεπτά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Τα πρώτα έξι λεπτά εδώ

γινόταν χαµός! Τα δεκατρία µετρήσατε; 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Έχω τουλάχιστον ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Έχετε δύο. Παρακαλώ

συνεχίστε. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Εµείς, λοιπόν, λέµε τα εξής: Η

υπερχρέωση της χώρας γίνεται από τους δανειστές εν γνώσει
τους. Δεν θέλουν να σώσουν ούτε τον ελληνικό λαό ούτε τίποτα.
Υπερχρεώνουν τη χώρα για να βάλουν χέρι στα ασηµικά της πα-
τρίδας µας. Τα «ασηµικά» είναι και ο υποθαλάσσιος πλούτος. 

Υπάρχει ειδική διάταξη στο µνηµόνιο που δίνει προνοµιακά το
50% όλων των εσόδων που θα υπάρξουν από την εξόρυξη φυσι-
κού αερίου και πετρελαίου –και αν υπάρχει αµφισβήτηση, µεθαύ-
ριο θα είµαστε εδώ, θα φέρω και τη σύµβαση, µε την ευκαιρία
άλλης οµιλίας- όπου τους δίνει προνοµιακά το δικαίωµα αυτό να
πάρουν τα έσοδα. 

Εµείς, λοιπόν, ως πολιτική δύναµη λέµε ότι, πρώτον, πρέπει
βεβαίως να φύγουµε από το µνηµόνιο, να σπάσουµε αυτές τις

ιστορίες, δεύτερον, να ιδρύσουµε κρατική εταιρεία για τους
υδρογονάνθρακες, τρίτον, να τιτλοποιήσουµε τα έσοδα µε CDOs
–Collateralized Debt Obligations- που σηµαίνει ότι µπορούµε να
τα βάλουµε στα διεθνή χρηµατιστήρια και να προεισπράξουµε
µε ρήτρα φυσικού αερίου ή πετρελαίου πάνω από 150 δισεκα-
τοµµύρια και µε αυτό τον τρόπο να έχουµε µια άνεση, για να
µπορούµε να προχωρήσουµε σε µια τέτοια κατεύθυνση, η οποία
να µας απεµπλέκει από την ιστορία «µνηµόνιο».

Άρα, λοιπόν –και απευθύνοµαι προς τον κύριο Υπουργό, γιατί
νοµίζω ότι δεν έχουµε δευτερολογία για να τα εκθέσω- ζητάµε
τα ακόλουθα: 

Πρώτον, άµεσα σε αυτήν τη φάση, όπου πολιτικά και ιστορικά
η Τουρκία έχει προβλήµατα –και εµείς οι ίδιοι ως χώρα πρέπει
να έχουµε δικαίωµα αυτήν τη στιγµή να αξιοποιήσουµε αυτόν τον
υποθαλάσσιο πλούτο, διότι πεινάει ο λαός µας, η χώρα βρίσκεται
στη χειρότερη οικονοµική κατάσταση- να προχωρήσετε τώρα και
χωρίς χρονοτριβή στην προκήρυξη και ανακήρυξη µονοµερώς
της ΑΟΖ καθ’ όλη την επικράτεια και όποιος έχει πρόβληµα, ας
έλθει να το αµφισβητήσει. 

Ταυτόχρονα να κόψουµε τα υποθαλάσσια οικόπεδα που
πρέπει, προκειµένου οι ενδιαφερόµενες εταιρείες να έλθουν να
δώσουν προσφορά. Όµως, όλα αυτά θα πρέπει να γίνουν µε
προστασία των δικαιωµάτων του ίδιου του ελληνικού λαού και
όχι να µπουν στη λογική της εξόφλησης των δανειστών. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, λέµε ότι είµαστε ενάντια στην ιστορία «µνη-
µόνιο». Θέλουµε να καταγγείλουµε το µνηµόνιο, να διαγράψουµε
το χρέος και να πάµε αυτόνοµα ως χώρα σε µια πορεία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Πριν δώσω το λόγο στον

κ. Οικονόµου, θα ήθελα να...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο επί προ-

σωπικού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Μανιάτη, δεν

υπάρχει προσωπικό θέµα. Μην ανοίξουµε τέτοια ιστορία τώρα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, απειλήθηκε η ζωή µου

και θέλω να κάνω µια δήλωση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Πότε απειλήθηκε; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, έγιναν επεισόδια εδώ

που δεν τα είδατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ορίστε, κύριε Μανιάτη,

έχετε το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Πριν κατέλθω από του Βήµατος, συνά-

δελφος απείλησε ότι αν κατέβω στην εκλογική µου περιφέρεια
θα προπηλακισθώ. Εγώ, κύριε Πρόεδρε, είµαι εκλεγµένος Βου-
λευτής από τον ελληνικό λαό. Δεν φοβάµαι! Όπως κατέβαινα, θα
κατέβω και σήµερα και θα κατεβαίνω και κάθε φορά που µπορώ
στην εκλογική µου περιφέρεια. Όποιος θέλει να απειλήσει εκλεγ-
µένο Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου, θα αναλάβει και τις
ευθύνες του.

Εγώ δηλώνω ότι θα συνεχίσω µε την ίδια συχνότητα που το
έκανα στο παρελθόν, παρά τις απειλές που ακούστηκαν από τη
Χρυσή Αυγή σε βάρος µου προσωπικά εδώ, να κατεβαίνω και να
συνοµιλώ µε τους ανθρώπους της Αργολίδας.

Αυτό θέλω να γραφτεί µε σαφήνεια, να είναι ξεκάθαρο και να
είναι σαφές ότι δεν φοβάµαι. Είµαι όρθιος, θα συνεχίσω να είµαι
όρθιος και θα κρατηθώ µέχρι τέλους όρθιος, όχι µόνο εγώ αλλά
όλοι οι Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου που σέβονται
στοιχειώδεις δηµοκρατικές αρχές. 

Θέλω να πω και ένα δεύτερο, επειδή ελέχθη κάτι από το συ-
νάδελφο κ. Μαριά, ελπίζω -είµαι βέβαιος- εκ παραδροµής. Έχει
να κάνει µε τη δηµόσια συζήτηση των τελευταίων ηµερών σχε-
τικά µε το πού θα πάνε τα λεφτά από τα πετρέλαια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Μανιάτη..
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Απαντώ µε µια φράση. Καταθέσαµε

πρόταση νόµου οι τριάντα τρεις Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ. Όλα τα
δηµόσια έσοδα από τα πετρέλαια και το φυσικό αέριο θα πάνε
στο Ταµείο Κοινωνικής Αλληλεγγύης Γενεών που προτείναµε
στην Κυβέρνηση, και ο Υπουργός Εργασίας κ. Βρούτσης απε-
δέχθη την πρότασή µας.

Άρα, σε λίγες εβδοµάδες και µε νόµο του ελληνικού Κοινο-
βουλίου όλα τα δηµόσια έσοδα από τους ελληνικούς υδρογονάν-
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θρακες θα πάνε µόνο για τη στήριξη του ασφαλιστικού συστή-
µατος της χώρας µετά από πρωτοβουλία που αναλάβαµε εµείς
ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ενώ η πρώτη δήλωσή

σας ήταν αναγκαία και γι’ αυτό σας έδωσα το λόγο και νοµίζω
ότι κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα δεν έχει αντίρρηση για τη δή-
λωση που κάνατε, η δεύτερη ήταν παράβαση του Κανονισµού,
την οποία παράβαση προσπαθεί να εκµεταλλευτεί ο κ. Μαριάς
για να παραβιάσει και αυτός τον Κανονισµό. Γι’ αυτό και δεν γί-
νονται παραβάσεις διότι ανοίγει ένα απερίγραπτο γαϊτανάκι. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Σας παρακαλώ, κύριε

Μαριά, θα δώσουµε το λόγο σε όλους τώρα; Θα κάνουµε δηλαδή
τον Κανονισµό κόσκινο; 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν είχα διερευνητή εγ-

κεφάλου, κύριε Μαριά, για να δω τι θα πει µετά απ’ αυτά που
είπε. Δυστυχώς, δεν έχω και γι’ αυτό δεν παίρνετε το λόγο. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε
αναφέρθηκε στο όνοµά µου.  Να µου δώσετε το λόγο επί προ-
σωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν πρόκειται εν γνώσει
µου να παραβιάσω τον Κανονισµό. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Έπρεπε να τον διακόψετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Τον διέκοψα. 
Να µην αναγράφονται στα Πρακτικά αυτά που λέει ο κ. Μα-

ριάς.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν υπάρχει προσωπικό.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν σας δίνω το λόγο. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Μου ζητάτε το λόγο και

απαντώ ότι δεν σας δίνω το λόγο. Είναι πάρα πολύ απλό. 
Το λόγο έχει ο κ. Οικονόµου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Η σηµερινή επίκαιρη επερώτηση

ήταν σαφέστατα χρήσιµη διότι είναι ένα πολύ κρίσιµο ζήτηµα το
οποίο πρέπει να απασχολήσει την ελληνική Κυβέρνηση και τον
ελληνικό λαό και να µη µένουµε σε µια συζήτηση µόνο για µέτρα,
για οικονοµικά προβλήµατα γιατί καταλαβαίνετε ότι η συζήτηση
περί των κυριαρχικών δικαιωµάτων της ελληνικής πολιτείας
αφορά τους  πάντες. 

Βέβαια, όπως εξελίχθηκε η συζήτηση µε αυτόν τον τραγικό
τρόπο δείχνει ότι η Χρυσή Αυγή ως πολιτική δύναµη δεν µπορεί
να διαχειρισθεί τα κοινοβουλευτικά της δικαιώµατα. Είναι αστεία
αυτή η εικόνα να αποχωρεί σε δική της επίκαιρη επερώτηση που
θα µπορούσε να αρθρώσει το λόγο της, αυτό το «λόγο» που έχει.
Και βέβαια οι απειλές έναντι συναδέλφων, τουλάχιστον από τη
Δηµοκρατική Αριστερά και εµένα προσωπικά δεν µπορούν να γί-
νουν ανεκτές. 

Και δεν θα γίνονται ανεκτές, γιατί µπορεί να τους ψήφισαν πεν-
τακόσιες χιλιάδες ή τον άλλον να τον ψήφισαν κάποιες άλλες χι-
λιάδες. Το γεγονός είναι ότι όλοι έχουν το λόγο τους και κανένας
δεν θα µπει εδώ µέσα σε µια συζήτηση του πιο µάγκα από τον
άλλον. Να τελειώνουµε µε αυτά µέσα στο Κοινοβούλιο.

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι γενικά όλο το Προεδρείο πλέον
έχει την ευθύνη να κρατήσει την κατάσταση έτσι όπως πρέπει
και όπως τα παιδιά που είναι σήµερα εδώ πέρα και µας παρακο-
λουθούν, περιµένουν και απαιτούν από τους εκπροσώπους του
ελληνικού λαού να έχουν την εικόνα που τους αναλογεί. Τα προ-
βλήµατα είναι τεράστια. Αυτό που είπε ο κ. Δρίτσας είναι ένα γε-
γονός το οποίο αιωρείται αυτή τη στιγµή πάνω από την ελληνική
Κυβέρνηση και από τον ελληνικό λαό, άρα η εξέλιξη των πραγ-
µάτων δεν είναι δεδοµένη. Το λέγαµε εδώ πέρα, το λέγατε και
εσείς, αλλά το λέγαµε και εµείς και όλοι το λέµε. Δεν είναι τίποτα
σίγουρο. Γίνεται µια συζήτηση, είµαστε σε µια πολύ κρίσιµη
καµπή για την ιστορική διαδροµή της χώρας.

Και βέβαια, αν τη σύγκρουση των βουβαλιών την πληρώσουν
τα βατράχια, καταλαβαίνετε ποια θα είναι η δυσχερής θέση τους.
Εγώ το έχω πει από αυτό εδώ το Βήµα. Καταλαβαίνετε, βέβαια,

αν ένας Υπουργός Οικονοµικών και ένας Πρωθυπουργός έχει το
δυσάρεστο και θλιβερό έργο και καθήκον να εξαγγείλει περικο-
πές 5 δισεκατοµµυρίων σε έναν προϋπολογισµό γενικής Κυβέρ-
νησης 88 δισεκατοµµυρίων που ήταν το 2012 για το 2013, ποιο
θα είναι το βάρος, η ευθύνη του και οι συνθήκες που θα επικρα-
τήσουν αν θα εξαγγείλει περικοπές 50 δισεκατοµµυρίων, κύριε
Μαριά:

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Οικονόµου, ζητώ
συγγνώµη για µια µικρή διακοπή τώρα που ηρέµησαν τα πράγ-
µατα, προκειµένου να καλωσορίσουµε τα παιδιά που µας παρα-
κολουθούν, διότι θα αποχωρήσουν και δεν θα τα έχουµε χαιρε-
τήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί από το 19ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να πω, συµπληρώνοντας, ότι σήµερα ηµέρα Παρα-
σκευή υπάρχει κοινοβουλευτικός έλεγχος -απευθύνοµαι τόσο
στους εκπαιδευτικούς όσο και στους µαθητές και τις µαθήτριες-
γι’ αυτό και η παρουσία των Βουλευτών είναι περιορισµένη, διότι
συζητείται εξειδικευµένο θέµα, επίκαιρη επερώτηση που έχει
υποβάλει ένα κόµµα. Αυτή είναι η διαδικασία, διότι από κάθε
κόµµα παίρνει το λόγο ένας.

Συγγνώµη για τη διακοπή, κύριε Οικονόµου, αλλά ήταν απα-
ραίτητη.

Παρακαλώ, συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Βέβαια, χρειάζεται, ήταν απαραί-

τητη, κύριε Πρόεδρε, για να µαθαίνουν τα παιδιά και τη λειτουρ-
γία αυτών των διαδικασιών, που φαίνονται στον πολύ κόσµο λίγο
δυσνόητες, αλλά έχουν τη λογική τους.

Θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, τη θέση της
Δηµοκρατικής Αριστεράς, ότι εµείς συµφωνούµε -και είναι και
στη βασική µας προγραµµατική συγκρότηση- ότι η ΑΟΖ είναι ένα
κυριαρχικό δικαίωµα της χώρας και πρέπει να ασκηθεί. Ως προς
αυτό τελειώνει η συζήτηση.

Από εκεί και µετά, πότε, πώς και όλη η διαδικασία είναι στη
δική µας ευχέρεια και συµφωνώ απόλυτα µε το λόγο σας. Σας
άκουσα µε πολλή προσοχή. Μιλήσατε µε νηφαλιότητα και µε σο-
βαρότητα.

Από εκεί και µετά, λοιπόν, πώς θα λειτουργήσουµε δεν είναι
θέµα της πιέσεως πολιτικών δυνάµεων οι οποίες θέλουν να κα-
πηλευτούν αυτές τις εθνικές υποθέσεις ή διαγκωνισµών αντιπο-
λιτευτικού, µικροκοµµατικού χαρακτήρα του τύπου «το έκανες
τώρα;», «το έκανες µετά από µια εβδοµάδα;», «το έκανες µετά
από ένα µήνα;», για να πούµε «πότε θα το φέρεις το θέµα αυτό,
την Τρίτη ή την Πέµπτη;».

Αυτά µακριά από µας. Ξέρετε γιατί; Διότι όσες φορές υπέκυψε
η επίσηµη Κυβέρνηση της χώρας, η ελληνική πολιτεία σε αυτές
τις φωνές, πάντα οδηγηθήκαµε σε πανωλεθρίες, όχι σε ήττες.
Θυµίζω το 1897, όπου οι υπερπατριώτες της τότε εποχής έλεγαν
να πάµε να κάνουµε τον πόλεµο µε την Τουρκία. Χάσαµε πανη-
γυρικά, ανέτοιµη η χώρα. Επίσης, θυµίζω το 1922 και άλλες τέ-
τοιες αποτυχίες. Άρα, λοιπόν, σύνεση και σοβαρότητα.

Δεύτερον, είναι ανοικτό το θέµα της υφαλοκρηπίδας, κύριε
Υπουργέ. Την υφαλοκρηπίδα -και το λέω εδώ, γιατί κάποιοι δεν
γνωρίζουν τις τεχνικές ορολογίες και πώς λειτουργούν αυτές οι
έννοιες- δεν χρειάζεται να την ανακηρύξεις καν, ως γνωστόν.
Είναι απόλυτο κυριαρχικό δικαίωµα. Αφ’ εαυτής υπάρχει η υφα-
λοκρηπίδα. Υπάρχει κράτος, υπάρχει υφαλοκρηπίδα.

Όµως, είκοσι πέντε-τριάντα χρόνια, κύριε Μαριά -το γνωρί-
ζετε- η µόνιµη συζήτηση είναι τι θα κάνουµε µε την υφαλοκρη-
πίδα, αν θα πάµε  το συµφωνητικό µε την Τουρκία στη Χάγη.

Ναι, όντως έτσι είναι και όχι γιατί είναι προδότες ή γιατί είναι
λιγότερο λεβέντες αυτοί που κυβερνήσανε και κάποιοι άλλοι είναι
περισσότερο. Όµως, ξέρετε γιατί έγινε αυτό; Γιατί έχεις απέναντι
ένα γείτονα, ο οποίος εκ των πραγµάτων,  είναι κακόπιστος.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα µου επιτρέψετε να έχω το λόγο ακόµη ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ναι, κύριε συνάδελφε,
έχετε δύο λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Δυστυχώς η χώρα µας έχει απέναντι ένα γείτονα, ο οποίος δεν

συνεννοείται. 
Εδώ αναφέρατε το πρόβληµα της Λιβύης και είναι γεγονός.

Προσέξτε! Είναι µία χώρα, µε την οποία θα έπρεπε να ήταν «µέλι-
γάλα» οι σχέσεις µας. Κι, όµως, τώρα –που να το πεις και πώς να
το πιστέψει κάποιος- κάνει µία ΑΟΖ και βάζει µέσα τη Γαύδο!
Προσέξτε! Και πρέπει το θέµα  να το χειριστείς µε µία λεπτότητα
και µε µία σοβαρότητα. Με ποιον; Με τη Λιβύη!

Μπορεί να µου πει κάποιος εδώ ή αν ήταν εδώ οι λεβέντες που
αποχώρησαν, θα έλεγαν: «Ας στείλουµε και πέντε αποβατικά να
τους καθαρίσουµε τους Λίβυους». Δεν είναι και πολλοί, είναι
λίγοι. Γιατί όταν είναι πολλοί, είναι πιο προσεκτικοί.

Εδώ, λοιπόν, απέναντι στην Τουρκία πώς θα µιλήσουµε µέσα
σε ένα Αιγαίο, αν δεν θέλουµε να παρασύρουµε το λαό και τη
χώρα σε µία περιπέτεια άνευ προηγουµένου;

Εγώ, λοιπόν, προτείνω και ως Δηµοκρατική Αριστερά να είµα-
στε σοβαροί, συνετοί, ψύχραιµοι στις κινήσεις µας. Η Κυβέρνηση
έχει κάθε λόγο να διακηρύσσει πρώτον, ότι τα κυριαρχικά δικαιώ-
µατα υπάρχουν και δεύτερον, ότι θα ασκηθούνε όταν η δικιά µας
η προσέγγιση σαν Κυβέρνηση και σαν χώρα θα προβλέπει ότι
είναι επ’ ωφελεία του ελληνικού λαού και όχι να τον εµπλέξουµε
σε περιπέτειες. Από εκεί και µετά -να µην µπούµε στα τεχνικά,
τα είπαν και προηγούµενοι οµιλητές- η διαφοροποίηση σε τε-
χνικό επίπεδο και νοµικό της υφαλοκρηπίδας ή της ΑΟΖ είναι δε-
δοµένη και τη γνωρίζουµε. Αυτοί που πρέπει να τα γνωρίζουν
αυτά τα πράγµατα, τα γνωρίζουν. Σε τελική ανάλυση είναι πολι-
τικό το θέµα, δηλαδή πότε θα γίνουν οι κινήσεις. 

Οι κινήσεις πρέπει να γίνουν, κύριε Υπουργέ, σε στιγµές που
µπορούν να ωφελήσουν τη χώρα µας. Κατά τη γνώµη µου, η
ωφέλεια της χώρας είναι να µην παρασυρθεί σε περιπέτειες και
σε καταστάσεις στις οποίες δεν µπορείς να κάνεις πίσω. Τα
έχουµε ζήσει στο παρελθόν. Αυτή η γενιά –εγώ είµαι σαράντα
τεσσάρων χρονών- δεν έχει ζήσει πολέµους και περιπέτειες τέ-
τοιες και αυτό είναι επιτυχία, ότι αυτή η γενιά έχει ζήσει σε ειρήνη
τουλάχιστον. Όµως, οι πιο παλαιοί από εµάς έχουν ζήσει τέτοιες
περιπέτειες.

Νοµίζω ότι είναι υποχρέωση και καθήκον κάθε κυβέρνησης -
όχι µόνο αυτής, στην οποία εσείς είστε µέλος- να εξασφαλίζει
την ειρήνη και πάνω στην ειρήνη να αποκοµίζει η χώρα τα καλύ-
τερα δυνατά κέρδη από τα δικά της δικαιώµατα και τις δικές τις
δυνατότητες.

Αυτή είναι η άποψή της Δηµοκρατικής Αριστεράς. Σας λέω
ξανά ότι ήταν χρήσιµη η σηµερινή συζήτηση. Έπρεπε να ανοίξει
και σας ενηµερώνω ότι θα πάρουµε πρωτοβουλία να τη φέρουµε
ξανά την υπόθεση, για να µπορεί να διαφωτιστεί ο ελληνικός
λαός ποιες είναι οι πραγµατικές καθαρές θέσεις των κοµµάτων
και αν έχουν σταθµίσει όλα τα δεδοµένα και όλες τις προοπτικές
µιας τέτοιας απόφασης που θα πάρει ο καθένας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Εµείς ευχαριστούµε.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµ-

πτης 30 Αυγούστου 2012, της Παρασκευής 31 Αυγούστου 2012
και της Δευτέρας 3 Σεπτεµβρίου 2012 και ερωτάται το Σώµα αν
τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 30 Αυγούστου 2012, της Παρασκευής 31 Αυγού-
στου 2012 και της Δευτέρας 3 Σεπτεµβρίου 2012  επικυρώθηκαν.

Το λόγο για να ολοκληρωθεί η συζήτηση έχει ο κύριος Υφυ-
πουργός Εξωτερικών κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ ΜΑΡΙΑΣ: Μπορούµε να έχουµε δευτερολο-
γία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Όχι, κύριε Μαριά. Απάν-
τησα και στην κ. Βούλτεψη και στον κ. Δρίτσα. Δεν προβλέπεται

από τον Κανονισµό.
Τα δέκα λεπτά, κύριε Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ναι,

κύριε Πρόεδρε, είναι αρκετά. Σας ευχαριστώ πολύ.
Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, η µεγαλύτερη κατάκτηση της

κοινωνίας εδώ και αιώνες είναι η δηµοκρατία και οι θεσµοί της.
Η δηµοκρατία και οι θεσµοί της έχουν όµως, συγκεκριµένους κα-
νόνες. Η διαφορετικότητα των απόψεων ενισχύει τη δηµοκρατία.
Η κατάλυση, όµως, των κανόνων της την υποβαθµίζει και την
κάνει κάτι διαφορετικό, τουλάχιστον σε σχέση µε αυτό που προσ-
δοκούν οι πολίτες. 

Αυτούς τους τρεις µήνες ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση
δίνουν µία τεράστια µάχη να κρατήσουν τη χώρα στα πόδια της
και κυρίως να της δώσουν τη δυνατότητα της προοπτικής και του
µέλλοντος. Αυτή η µάχη, δυστυχώς, συνδυάζεται και µε έναν πα-
ράλληλο αγώνα, τον αγώνα του πώς θα επικρατήσει το αυτο-
νόητο και η κοινή λογική, που, δυστυχώς, απουσιάζουν από ένα
πολύ µεγάλο κοµµάτι του πολιτικού συστήµατος. 

Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα να
µη δηµιουργούµε λανθασµένες εντυπώσεις σε σχέση µε αυτό
που υποστηρίζουµε. Ουσιαστικά, θα κάνω µια αναφορά σε σχέση
µε την αρχή της οµιλίας σας. 

Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο δεν δήλωσε κάτι τέτοιο, όπως
ισχυριστήκατε. Απλώς, επανέλαβε αυτό που κάθε φορά επανα-
λαµβάνει, πως χρειάζονται διασφαλίσεις για τη βιωσιµότητα του
ελληνικού χρέους και βεβαίως, της χρηµατοδότησης. Αυτή είναι
µία σταθερή, πάγια θέση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, η
οποία δεν άλλαξε ούτε στην παρούσα εξαιρετικά κρίσιµη φάση. 

Θα σας επαναλάβω ότι ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση δί-
νουν µία τεράστια µάχη αυτήν την στιγµή. Εάν κάποιος το αντι-
µετωπίζει µε τέτοιο τρόπο ή µε τέτοια άρνηση, αντιλαµβάνεστε
ότι όχι µόνο δεν βοηθάει, αλλά αντίθετα, λειτουργεί προς την
ακριβώς απέναντι κατεύθυνση. Εµείς θέλουµε τη χώρα όρθια,
δεν θέλουµε τη χώρα να σέρνεται και προσπαθούµε –το ξέρετε
πάρα πολύ καλά- µε όλες µας τις δυνάµεις, µε βάση την επιταγή
που έχει δώσει πρόσφατα µέσα από εκλογές ο ελληνικός λαός,
εκτιµώντας ότι οι συγκεκριµένες επιλογές θα βοηθήσουν τη
χώρα να ξαναβρεί το δρόµο της. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μην επαναπαύεστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Επι-

πλέον, αν θέλετε να µιλήσουµε σοβαρά και να καταγράψουµε
την επικείµενη επίσκεψη της Καγκελαρίου κ. Μέρκελ, θα µπο-
ρούσε κανείς εύκολα να πει ότι αυτό είναι απλώς ένα πολύ θετικό
σηµάδι εν όψει των εξελίξεων. Και έτσι το εκτιµούµε, όταν για
πρώτη φορά -από την εποχή τουλάχιστον που η Ελλάδα µπήκε
σε αυτήν την τροµερή οικονοµική περιδίνηση- επισκέπτεται την
Ελλάδα ο ανώτατος πολιτειακός αξιωµατούχος της Γερµανίας. 

Άρα, λοιπόν, αν θέλουµε να είµαστε ελάχιστα σοβαροί σε
σχέση µε το µήνυµα που εκπέµπουµε στους πολίτες µέσα από
αυτήν την Αίθουσα, θα σας έλεγα ότι θα πρέπει να είµαστε και
προσεκτικοί σε σχέση µε τον τρόπο που προβάλλουµε ορισµένα
γεγονότα ή εν πάση περιπτώσει κάποιες ειδήσεις. 

Για την Χρυσή Αυγή δεν ξέρω αν πρέπει να κάνω κάποιο ιδιαί-
τερο σχόλιο. Για όλη αυτήν την προσπάθεια που γίνεται από την
πλευρά των συναδέλφων Βουλευτών και κυρίως του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου περί δήθεν αποκλεισµού της από διά-
φορα όργανα ή από τη µη συµµετοχή της σε διάφορες αποφά-
σεις, όταν λαµβάνονται από κοινού διακοµµατικά, θα σας πω
µόνο ότι έχουν προσκληθεί για το Συµβούλιο Εξωτερικής Πολι-
τικής που θα γίνει τη Δευτέρα από τον Υπουργό κ. Αβραµόπουλο
και ακόµη µέχρι σήµερα που είναι Παρασκευή δεν έχουν απαν-
τήσει. 

Εγώ ο ίδιος από αυτό το Βήµα ζήτησα από τον κύριο Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής να µου φέρει τις προ-
τάσεις του για τις ειδικές οικονοµικές ζώνες σε µια ερώτηση που
αφορούσε τη Θράκη και βεβαίως, τις περιµένω. Αν αυτό θεωρεί-
ται αποκλεισµός, προφανώς, έχει να κάνει µε κάτι διαφορετικό. 

Το ζήτηµα, όµως, είναι πώς εκτιµά καθένας το δικό του ρόλο
και τη δική του συµµετοχή στην πεµπτουσία της δηµοκρατίας
που είναι η κοινοβουλευτική διαδικασία. Άρα, λοιπόν, οποιοδή-
ποτε σχόλιο περιττεύει. 
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Για τις αποκλειστικές οικονοµικές ζώνες ξέρετε ότι ο Πρωθυ-
πουργός και προεκλογικά, αλλά και µετεκλογικά έχει τοποθετη-
θεί και το έχει κάνει µε ένα πολύ συγκεκριµένο τρόπο, εκτιµώ-
ντας ότι οι διαδικασίες θα προχωρήσουν γρήγορα µε βάση όλα
αυτά τα οποία έχουν δροµολογηθεί εδώ και ένα συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα. 

Όπως τόνισα και κατά την πρωτολογία µου, η θέσπιση της
αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης στον ελληνικό θαλάσσιο χώρο
αποτελεί κυριαρχικό δικαίωµα, το οποίο η χώρα µας θα ασκήσει
στον κατάλληλο χρόνο, συνεκτιµώντας, βεβαίως, τις συνθήκες,
καθώς και τις εξελίξεις στις διαπραγµατεύσεις µε τις παράκτιες
χώρες. Οι διεθνείς σχέσεις δεν κινούνται -ούτε θα µπορούσαν,
άλλωστε, να κινούνται- σε κενό αέρος. Αναφέρθηκα ήδη στις
επαφές -είναι τα συγκεκριµένα βήµατα που έχουν γίνει- του
Υπουργού µε τους οµολόγους του, της Αιγύπτου, αλλά και της
Αλβανίας. 

Είναι προφανές, άλλωστε, ότι για όλες τις χώρες της Μεσο-
γείου οι αποκλειστικές οικονοµικές ζώνες, που σύµφωνα µε το
Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας δύνανται να εκτείνονται έως και
τα διακόσια ναυτικά µίλια από τις ακτές, επικαλύπτονται. Το ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά αυτό. 

Συνεπώς τίθεται θέµα εκ των πραγµάτων οριοθέτησης µεταξύ
γειτονικών παρακτίων κρατών. Η επισήµανση αυτή καθιστά –νο-
µίζω- πρόδηλο πως η κήρυξη ΑΟΖ από την Ελλάδα δεν πρόκειται
από µόνη της να λύσει τη χρονίζουσα διαφορά της οριοθέτησης
της υφαλοκρηπίδας µε την Τουρκία. 

Άρα, σας επαναλαµβάνω, δίνουµε µία µάχη του αυτονόητου
πλέον εδώ και δεν είναι τίποτα περισσότερο. Εµείς θα συνεχί-
σουµε να εργαζόµαστε για αµοιβαία επωφελή πρόοδο στις διµε-
ρείς µας σχέσεις µε την Τουρκία. Το Ανώτατο Συµβούλιο Συνερ-
γασίας ελπίζουµε ότι θα δώσει την ώθηση στις σχέσεις µας σε
πολλούς τοµείς. Στο πλαίσιο προετοιµασίας της επόµενης συνε-
δρίασης του οργάνου αυτού, όπως ανακοίνωσε και ο Υπουργός
στην οµιλία του ενώπιον της Διαρκούς Επιτροπής Άµυνας και
Εξωτερικών Υποθέσεων, την επόµενη εβδοµάδα, όπως είναι του-
λάχιστον µέχρι σήµερα τα δεδοµένα, αναµένεται να επισκεφθεί
τη χώρα µας ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νταβούτογλου.

Πέραν αυτού όµως, στο πλαίσιο της επιθυµίας µας για επί-
τευξη προόδου στις ελληνοτουρκικές σχέσεις, εντάσσονται και
οι προσπάθειές µας για την επίλυση της διαφοράς οριοθέτησης
της υφαλοκρηπίδας µε την Τουρκία, µέσω της εµπιστευτικής δια-
δικασίας διερευνητικών επαφών που ξεκίνησαν από το 2002.
Αυτό βεβαίως επ’ ουδενί σηµαίνει ότι εφησυχάζουµε και δεν βρι-
σκόµαστε σε πλήρη εγρήγορση για την άµεση και αποτελεσµα-
τική υπεράσπιση της ασφάλειας της εδαφικής ακεραιότητας και
των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας. 

Υπογράµµισα ήδη κατά την πρωτολογία µου το γεγονός πως
η χώρα µας κινείται µε δραστήριο και συστηµατικό τρόπο στην
κατεύθυνση της εκµετάλλευσης του υποθαλάσσιου ορυκτού
πλούτου της χώρας. Και τούτο, όπως προηγουµένως σηµείωσα,
επιβεβαιώνεται και από την πρόσφατη ανάθεση από το ΥΠΕΚΑ,
βάσει της διεθνούς δηµόσιας πρόσκλησης, στη νορβηγική εται-
ρεία πετρελαίων «GEO-SERVICES» της διενέργειας σεισµικών
ερευνών, απόκτησης δεδοµένων, µη αποκλειστικής χρήσης στο
Ιόνιο και νότιο Κρητικό Πέλαγος, αλλά και την τρέχουσα διαδικα-
σία ανοιχτής πρόσκλησης για τρεις περιοχές στη δυτική Ελλάδα,
εκ των οποίων οι δύο είναι θάλασσες. 

Είναι συγκεκριµένα τα βήµατα, κύριοι συνάδελφοι, που έχουν
γίνει µέχρι σήµερα και νοµίζω ότι σ’ αυτούς τους τρεις µήνες µία
καινούργια Κυβέρνηση η οποία στηρίζεται όντως από τρία διαφο-
ρετικά πολιτικά κόµµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου, µία
Κυβέρνηση εθνικής ενότητας, εθνικού σκοπού, δείχνει και τη
διάθεση και το δρόµο αντιµετώπισης του συγκεκριµένου ζητή-
µατος. 

Άρα, επαναλαµβάνω για άλλη µία φορά. Αν θέλουµε να είµα-
στε ελάχιστα πειστικοί προς τους πολίτες ως πολιτικό σύστηµα
απέναντι σε διαδικασίες που τους αφορούν, απέναντι σε
διαδικασίες για τις οποίες αγωνιούν, για εξελίξεις που θα καθο-
ρίσουν σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό το µέλλον της πατρίδας µας,
θα πρέπει να είµαστε και συγκεκριµένοι και σοβαροί και τα
βήµατα να είναι προσεκτικά, αλλά ταυτόχρονα το σύνολο των
συµµετεχόντων, το σύνολο των συναδέλφων, το σύνολο των
παρατάξεων εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο, µε ευθύνη και
σοβαρότητα να αντιµετωπίζει την κάθε εξέλιξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 9/6/18-9-2012 επίκαιρης επερώτησης
του Προέδρου του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαου
Μιχαλολιάκου και των Βουλευτών του κόµµατός του, προς τους
Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών, σχετικά µε την ανακήρυξη της
Ελληνικής Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.33’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 8 Οκτωβρίου 2012 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων. 
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